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Organization for and Conduct‘of the Review

. 1. Many years have passed since the inquiry by the Warréh Com-
mission. The persons who were most familiar with the activities
of the Agency during the period preceding the death of President
Kennedy, and during the investigation of the Warren Commission, are
nojlonger in place in the same work. Some-of the employees have
i retired or have been transferred to other work. Some have died.
o 2. fo respond to the questions raised in Book V of the SSC
Final Report,'it was necessary to review old files and to assign to
this undertaking personnel not really familiar with the activities
of the Agency during a period of a dozen or more years before. A

study group was established to.consider the size of the problem and

to develop a plan for conducting the review. Chaired by a repre-
sentative from the Office of the Inspector General, the group also
consisted of members from CI Staff, LA Division, and the Office of

Security. Terms of Reference for the review were agreed upon in

carly August 1976. Points emphasized for the review, because of the
thrust of Book V of the SSC Final Report, were (1) to conduct a full
review of information and operations on the Cuban target to identify

any activity that might relate to the assassination of President Kennedy,
and (2) to review the possibility that CIA activities against Cuba

did, by their nature, cause Castro to order the assassination of

GONFHBENTAL-
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President Kennedy. A copy of the Terms of Reference is attached.

3. The two main holdings of files for the period in queg;ion

* were in LA Division and CI Staff, of the Directorate of Operations,

with less voluminous files beiqg held in the Office of Security and
the Office of the Inspector General. The organization for the review
of those files is described below.

4. LA Division: LA Division was the repository of the files
for Agency operations conducted against Cuba. These files weré known
to be extensive. Under the Terms of Reference those files for the
period 1 January 1961 to 1 January 1965 were selected for review,
co?ering a three-year period prior to the death of President Kennedy
and the following year. A research group was formed composed of
five full-time researchers, a group leader and a task force supervisor.
An additional four researchers participated in different phases of
the research, which continued to mid-May 1977.

5. Reference to material for this research was obtained ffom
the LA Division registry, the Cuba Desk machine runs, and a special
compréhensive file listing prepared for this purpose by Information
Serviceé Staff (ISS). On the basis of this it was originally believed
that material pertinent to the search would number approximately 900
operational folders, plus numerous related 201-files. It was later
determined, however, that a thorough review should include additional
operational and subject files which brought the total to well over

two thousand files. In view of the date of the material, much of it,
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both operational and subject, had been retired to Archives at

Virginia. The remainder is held at Headquarters in the
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files or archival material of Information Processing Group. This
é material is easily retrievable through the use of specific job

numbers and file reference numbers recorded and retained in the

B LA Division research group files (too numerous to cite herein).
6. Following is a breakdown of the types and numbers of files
B reviewed, criteria employed in the research, the findings, and

organization of the material:

a. Types and Number of Files Reviewed

(1) Operational 1,729
(601 with findings and 1,128
with no findings)

(2) Subject Files 547
(186 with findings and 361 ’
with no findings)

(3) Cuba Policy Files 101
(4) Chief, WH Division Chrono Files
(Task Force W Chronos) 37
(5) Official 201 Dossiers - __100-plus
Total 2,514

b. Criteria Used in the Research

As a guide the research group followed the Terms of

| Reference referred to above. In addition to the Terms of

Reference, the group remained alert to other items of interest

GONFIDENTIAL
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brought to its attention by the IG Staff, on an ad hoc basis,
and to additional questions raised in the course of the _
study. A name trace waS always run, and/or the 201-file was
reviewed, if available, on any individual allegedly involved
in an assassination blot against President Kennedy or Fidel
Castro. This task was made somewhat easier as the result of
a memorandum prepared by the Cuba Desk, in August 1975,

based on traces of the names in the so-called B{ﬁck Book

that Fidel Castro passed to Senatﬁr McGovern, which dealt
with individuals the Cubans alleged were involved in assassi-
nation attempts against Castro.

¢. Findings and Organization of the Findings

Each researcher submitted a draft paper noting the
subject of the folder(s) reviewed, a brief description of the
activity, and a copy of those document(s)-or findings which
contained information believed to be pertinent to the revfew.
Also included were job numbers, official file numbers, _
inclusive dates of material researched, and the number of
volumes reviewed. Beginning in January 1977, at the request
of the IG Staff, the researchers also began noting FBI and/or
other government agencies knowiedge of information, to the
extent recorded in Agency files. Separate finished memoranda
were prepared, on the basis of these data, including the
heading Findings. This heading Tists the specific document

number(s) and other pertinent data, and a few lines providing
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the gist of the document(s) for purpose of easy and quick

reference. These memoranda, with a copy of the document(s)

attached, are filed in alphabetical order, by project and
subject, in hard-back green folders as part of the official
LA Division research group files under the official classi-
kfication number 019-604-001 (Volumes XI through XX). Also
included in the records are two folders (Volumes IX and X)
containing 1,439 draft memoranda with negative findings.
These records are restricted in LA Division.

7. The LA Division research effort proved to be far more
coﬁplex than originally estimated. Research continued to lead to new
files, and the requirements for meticulous analysis and correlation
e of material further extended the time required to complete the under-
taking. By completing this exhaustive review of files the Agency
can speak with consideréb]e confidence as to what the records of

Cuban operations show, so far as they relate to the question of the

death of President Kennedy. -

8. CI Staff: CI Staff assigned one senior officer to review
jts files on Lee Harvey Oswald, working under the general Terms of
Reference referred to above, and also to generate papers on points
not covered by the guidelines but pertinent to the general subject.

9. Since December 1963, the CI Staff has served as the point

of record for all questions relating to Lee Harvey Oswald and the
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Agency's role in the investigation conducted by the Warren Com-

mission. The so-called "Oswald File" now fills 57 volumes comprising

' some 142 file folders and portfolios. In addition, the Staff has

accumulated some 50 supplemental files including the master copy
df those documents released under provisions of the FOIA to the public
in March 1976 (first series) and those documents (second series)
released in September 1976 and March 1977.°
10. By necessity the documents in thé file are held in chrono-
logical order; however, the file has become much more than just a
chronological file on Lee Harvey Oswald. It has now become the
Agéncy‘s central repository for information and documentation that
it holds on: |
a. The life of Harvey Oswald;
b. The'Agency's role in the investigation conducted
by the Warren Commission, 1963--1964; -
c. The testimony by various Agency officers before
‘the several commissions and committees set up to review
the validity of previous investigations. (NB: It should
be pointed out that this portion of this file is not
complete); and
d. The point of record for Agency action taken in
response to requests submitted to the Agency under pro-

visions of the Freedom of Information Act.
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11. In order to come to grips with the voluminous material in

¥ the Oswald files, it soon became obvious that, in order to be in
a position to respond effectively and expeditiously to the Terms of
Reference and to allegations and accusations in Book V of the SSC 1
Final Report, it would be necessary to copy much of the file and to

place these copies in folders set up accoraing to general and specific

subjects. In order to check charges that this Agency had withheld
information from the FBI and the Warren Commission, and that there
was "no evidence that the FBI asked the Agency to conduct an investi-
gafion or gather information," the following files were set up:

. a. Correspondence from the Warren Commission;

b. Correspondence from the Agency to the Warren

Commission;
c. Agency disseminations to the Intelligence Cdmmunity,
particularly the FBI;

d. Correspondence from the FBI to the Agency requesting

assistance and information;
e. Chronological summary of information on and actions
taken relating to Silvia Tirado de DURAN; and
f. Chronological summary of information on and actions
taken relating to Gilberto ALVARADO Ugarte.
These files provided a basis for checking statemenfs included in the

tre e SSC Final Report and to determine what the Agency actually did do

in relation to the Warren Commission inquiry.
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12. The approach to the problem at hand was to assemble by

chronological and statistical compilations the Agency's record on

the matter, (a) its initiation of collection requirements for infor-
mation, and the papers it originated on various aspects of the.
investigation for passage to the Intelligence Community, particularly
the FBI and the Warren Commission, and (b), its response to require-

ments and requests levied upon it by the Intelligence Community and

the Warren Commission. Certain parts of the record were summarized
to récord what actually happened in those instances in which it
differs from representations in the SSC Report.

13. Office of Security: The Office of Security assigned one

officer to identify material in its records believed to have some
possible relation to the Kennedy assassination. During the course of
this review, approximately fifty subject fifes were identifiéd as
containing material of some relevance. This material amounted to

the equivalent of approximately two safe drawers. The files reviewed

included volumes on Lee Harvey Oswald, AMLASH, various individuals
connected with the Criminal Underworld Plot, and a collection of
files containing the results of name traces conducted at the time
of the "Garrison Investigation.”

14. Office of the Inspector General: The Office of the Inspector

General held the report that it produced in 1967 on plotting against

Castro, as well as related materials accumulated subsequently. It

also received files developed in 1973 in response to a 9 May 1973
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request by the DCI to Agency employees concerning questionable

activities. Two members of the Inspection Staff were assigned to

the project, responsible for overall coordination of the research
effort. Additiona]]y, because of the emphasis given to events in
Mexico by Book V of the SSC Final Report, the Office of'the Inspector
General employed on contract a retired employee who had sérved as

a special case officer in Mexico City durihg the period preceding
it President Kennedy's death and during the {nvestigation afterwards.
The retired employee recalled for this task conducted an extensive
review of all Mexico City files and materials held in Headquarters
or retired to Archives. The result of her research is found in
Tabs B and F. |

o 15. The file holdings in the Office of the Inpsector General
are less than one safe drawer. However, the AMLASH file, held by

LA Division/Directorate of Operatioﬁs, was reviewed by a member of

the Office of the Inspector General, as were parts of the AMTRUNK

file, also held by LA Division. These two activities are discussed
in Annexes D anq C, respectively. |
16. There were a limited number of interviews to clarify
specific points.
* k * * k Kk K K
Detailed records of the research undertaken are held in the
respective components participating in this effort. Selected back-

up material for the final report is also held in the Office of the

Inspector General.

SONFIRERTIAL
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SUBJECT: Comments on Book V of the Final Report of the U.S. Senate
Select Coomittee to Study Governmental Operations with
Respect to Intelligence Activities

v 1. Book V of the SSC Final Report, titled The Investigation

of the Assassination of President John F. Kennedy: Performance of the

Intelligence Agencies, presents a number of issues that address themselves

to the conscience of the Agency. The criticisms of CIA are based on a

series of presentations of how various investigative leads were handled,

and on the non-reporting of various Agency operational activities that
the SSC Final Report judges to have been relevant to the Warren
Commission inquiry.

é. A stated thesis of the SSC Final Report is that the operations
of the intelligence agencies against Cuba e*ercised a negative influence
- on the quality of their support for the Warren Commission investigation.
The following statements appear in the Report:

“It (the SSC Report) places particular

emphasis on the effect their Cuban opera-

tions seemed to have on the investigation.” .

Page 2.

"They (senior CIA officials) should have
realized that CIA operations against Cuba,
particularly operations involving the
assassination of Castro, needed to be con-
sidered in the investigation. Yet, they

directed their subordinates to conduct

an investigation without telling them of

these vital facts." Page 7.
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The significance of these statements, to the authors of the SSC
Report, is highlighted as follows:
"Certainly, concern with public reputation, . -
problems of coordination between agencies,
possible bureaucratic failure and embarrassment,
and the extreme compartmentation of knowledge
of sensitive operations may have contributed to
these shortcomings. But the pbssibility\
exists that senior officials in\both agencies
made conscious decisions not to disclose
potentially important information." Page 7.

A central feature of the rationale is the concept that if Caétro
had learned of these activities it would have provoked him into
retaliation against President Kennedy. The SSC Final Report makes
it clear that it feels this theory should have been perceived and
accepted at the time by the intel!igeﬁce agénéies (not to mention
the Warren Commission) leading to a review of the various anti;Castro
programs to see what it might reveal. -

The provocation theory, in the specific form postulated by the
SSC Final Report and the presé, is of more recent vintage than the
perceptions that prevailed in 1964 when the Warren Commission was con-
ducting its investigation. There was a generalvconcern in 1964 that

the USSR or Cuba might be behind the assassination of President

2
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Kennedy. -This was based on a more broadly recognized understanding

of the tensions that existed between the Kennedy administration and the

Soviet and Cuban regimes. The Bay of Pigs in 1961 and the Cuban

Missile Crisis in 1962 must have appeared remarkably provocative to
Fidel Castro, along with the array of American anti-Cuban programs.
The humiliation of the USSR in having to retreat in the Cuban Missile
Crisis cannot be dismissed completely as t; how it might have been
perceived by a foreign power as a provocation. To note these events
serves only to remind the reader of the tensions well recognized at
the. time. The SSC Final Report has elected to emphasize instead CIA
operational activity against Cuba as requiring specific attention.
This emphasis on CIA's Cuban operations as a possible sourée of
provocation of Castro represents the result of an evolution in percep-
tions. In response to it we undertook an extensive review of the

various operational activities against Cuba and Castro.

Organization for the Review

As there are no persons now in CIA who were directly involved
at a senior level in the investigation of 1964, it was felt necessary
to organize a fresh approach to the matter. The persons who, in 1963
and 1964, knew the details of the various operational activities are
no longer available, for the most part, to provide the current and
detailed factual familiarity that existed at the time of the investi-

gations. Primary reliance had to be placed instead on the records for
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the period preceding President Kennedy's death and the period following

it.

It was determined that a special research effort would be mounted
to review those Agency files that might relate to this problem. The
organization for this research is summarized at Tab A‘of this paper.

It required not only the meticulous review of all Cuban operations,

it necessitated careful analysis of the content and nature of the oper-
ations with special attention to their security. Files relating to the
Wafren Commission inquiry were reviewed as well as those relating to
plotting against Castro. ‘

" The results of the efforts of tﬁose assigned to the task are
contained in this covering report and in the separate annexes to it,
Tabs B through G.

CIA has now conducted such a reviewl-- looking at “the other end"”
of a possible chain of evidence, where things theoretically could have
started. This has produced no new evidence bearing on the assassination,
although it has produced the basis for new lines of speculatipn. In
fact, the review sometimes seemed to become a futile exercise in trying
to fit facts to the provocation theory rather than being able to
identify evidence actually bearing on the assassination of President

Kennedy. The emphasis sometimes became one of asking if this activity

R PR P
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(whichever was under review) could have provoked Castro to order the

assassination of President Kennedy, had he {Castro) learned of it.

The SSC, in its Final Report, fell into this very trap, trying to make

M @he AMLASH operation actually fit the theory for which the SSC's
presentation seemed to be tailored. (See Tab D.)
We have looked at other operational act%vities with the SSC's"
theory in mind, but have been unable to provide tangible substance

in support of the theory. In the final analysis the reviewer is

Anbagn

compelled to fall back on the evidence. A &ide variety of theories
can be--as they have been--advanced in strident and challenging tones.
Not all of them are susceptible to conclusive answers; the primary
poésibi1ity of finding such answers was lost with the death of Lee
Harvey Oswald. The fact is that the Warren Commission considered the

possibility of Cuban or Soviet involvement, but could not find evi-

dence of it. Were it known at the time of the Warren Commission, it
would have been reported and dealt with then; that it was not is a
simple reflection of the fact that it did not exist at that time in

the minds of Americans knowledgeable on the subject. To hold dif-

ferently would be to accept uncritically a social paranoia often
prevalent today, which would hold that a significant number of
government employees could engage in such a well-disciplined con-

spiracy to suppress evidence.

i
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Operations Against Castro

The AMTRUNK Operation, starting in 1963, sought to develop a

capability to join dissident elements among the Cuban leadership into

v a group that could oust the Castro regime. It was conceived by Cuban
exiles and sold to the Kennedy Administration, which assigned it to

CIA. The program was very slow in developing substance and momentum,

with 1little concrete progress during President Kennedy's life. At a
later date, in 1965, it was believed to be compromised and CIA withdrew
from its association; the key members were arrested later and tried in
Cuba. There are basic questions about the‘security of the activity
from.its inception, due to the involvement of personalities who are
suépected of having pro-Cuban sympathies, including possibly having

been foreign agents. While the suspicions cahnot be verified, the

reservations are sufficiently basic to consider the possibility that

Castro knew of the operation from its earliest days. Its long range
objectives--the overthrow of Castro and his regime--would have been an
jrritant to Castro; its inability to develop any substance and momentum
until long after President Kennedy's death suggests that it is unlikely
that it, of itself, would have moved him at that time to resort to
assassination in retaliation. This is discussed at Tab C.

Operation AMLASH centered on a‘high-1eve1 Cuban official, AMLASH/T,
who had expressed his opposition to Castro and to the Castro regime.
The SSC Final Report undertakes to demonstrate that the operation planned
Castro's assasﬁination during the period preceding the murder of
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President Kennedy; to the contrary, a full review of the operation

shows that pfior to the President's assassination not only had CIA

e, P

(not‘agreed to give any support to AMLASH/1, but had f;gecte& his

proposa]s to assassinate Castro. When evidence supporting this view

was offered the drafters of Book V of the SSC Final Report, it was ,
dismissed out of hand as false, despite confirming evidence. The SSC
Report, instead, having asserted that assafsination was the character
of the operation at that time, then undertook to show that AMLASH/1

was at least indiscreet in his conduct, risking exposure of the plot.
Alternatively, it suggested that he may have been acting for Castro

as a provocateur, to lead the United States into a plot against
Castro's life which in turn was then to provide Castro with the
justification to order President Kennedy's assassination. In either
event, had Castro learned about the relationship between AMLASH/1 and
CIA he would have known only that there was an inconclusive association
that certainly had not progressed to the point that it constituted the
basis for.the postulated provocation. This is discussed in some detail
at Tab D of this paper. -

The SSC Final Report discounts (at page 68) the possibility that
actual plotting by CIA with the criminal syndicate served as a source
for provocation for Castro to have President Kennedy murdered. There
are new considerations that developed in the course of the present
review that throw more light on the role of the criminal syndicate,
but they do not provide a basis.for taking issue with the judgment of
'the SSC Final Report, which dismissed the activity a§ having provided :

Castro with the postulated provocation. This is discussed at Tab C.
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Items Selected by the SSC for Critical Comment

The SSC Final Report picked out a number of selected subjects for -
treatment in support of its criticism of the thoroughness of the in-

vestigation by the intelligence agencies. One of these had to do with

. the allegations in Mexico City by a man designated as “D". These al-

legations were demonstrated conclusively by the Warren Commission to
have been false; why they are discussed at all in thé SSC Final Report
is a question in itself. In another instanée, réfekence is made to a
reported five-hour delay of a Cubana flight‘from Hexico City, awaiting
arrival of a private aircraft with a mysterious passenger; not only
was the Cubana flight on the ground for four hours (in contrast to -the

alleged five hour delay in departure) it departed an hour before the

@llggﬁg_arnixgl_gﬁxgggWgrjggﬁg_gjgg[gfg;_ After_CIA reporied on a
Cuban-American who departed on another Cubana flight, the FBI investi-
gated the man extensively, as is revealed by the informati;n available
for use in the SSC Final Report; a single report that caused him to be
dramatized is so full of errors as to be highly suspect, essentially
being placed in doubt by cther evidence in the record. In another
instance considerable emphasis was given by the SSC Fina] Réﬁort to a
cable from the Mexicq City Station, replying to a 23 Hovember 1963 in-
quiry from CIA headquarters asking for reports on contacts with certain
named Soviets. Tﬁe true name of AMLAﬁH/H was given in the Mexico City

reply, but not as having had contact with the Soviets -- which was the

purpose of the inquiry -- but as the subject of a meeting in December
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1960 between a functionary of the Cuban embassy with a Soviet, concern-
ing a press conference to be held in Mexico City by AMLASH/1 in February
and March 1961. AMLASH/1's name could have been omitted from the cable

altogether, so far as its having any relevance to the inquiry about

. persons having contact with Soviets is concerned. In any eveﬁt, the

meeting in December 1960 was prior to President Kennedy's inauguration,
which removes it yet further from any possible relevance to the subject
matter. It really is not difficult to understand why the reference to
AMLASH/1's name did not lead to detailed research about him. This is
discussed further at Tab D. '

Conclusions

Basically, the research effort for the present paper produced two

: . “P RN . .
general conclusions. (fﬁrst,}t@gﬂ§§£ﬂf}pg}wRepor§rconta1ns numerous

f?gtqa] errors, both in the extensive treatment of a selected opera-
tion (AMLASH) and in a number of separate incidents that it presents.
G§§§§§E:;wh§]e one can make the point in principle that the Warren
Commission could well have broadened its review to include the anti-
Cuban programs of the U.S. Government, in trying to make the case for
that concept Book V of the SSC Final Report went to such lengths in its
Ezgatment as to detract from the point at hand. It is diffiéﬁ]t to
charaé;;;;;;'it‘ﬁs;é.generously.

In a very real sense, the SSC Final Report has compounded the
problem of public perception. On a flawed presentation it has accused
the intelligence agencies of derelictions and worse. While it has

reinforced the public sense of unfinished business yet to be done, it

has so badly beclouded the issue as to have done a disservice to
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future attempts at objective and dispassionate inquiry.

While one can understand today why the Warren Comnmission limited

. its inquiry to normal avenues of investigation, it would have served

| to reinforce the credibility of its effort had it taken a broader

view of the matter. CIA, too, could have considered in specific
terms what most saw then in general terms--the possibi1ity4of Soviet
or Cuban involvement in the assassination because of tensions of

the time. .It is not enough to be able to ;bint out erroneous
criticisms made today. The Agency should have taken broader
initiatives then, as well. That CIA employees at the time felt--as
they obviously did--that the activities about which they knew had

no relevance to the Warren Commission inquiry does not take the place
of a record of conscious review. The present research effort has

undertaken to conduct such a review; it is noted that the findings

are es§gggj§]]y negative. However, it must be recognized that CIA

cannot be as confident of a cold trail in 1977 as it could have
been in 1964; this apparent fact will be noted by the critics of
the Agency, and by those who have found a career in the questions
already asked and yet to be asked about the assassination of

President Kennedy.

10
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TERMS OF REFERENCE
FOR REVIEW OF

iSSUES RAISED IN

v BOOK V, SENATE SELECT COMMITTEE

FINAL REPORT

1. The Schweiker Subcommittee has two basic theses--
(1) the general idea that the intelligende community--primarily
CIA and FBI--did not undertake a full review of the possibility
of Cuban involvement in the assassination of President Kennedy,
and (2) the idea that CIA activities against Cuba were provocative
and may have led to the assassination of President Kennedy. The
former by itself is not too difficult a problem to address. Either
. there was or there was not an extensive intelligence collection
program to ascertain all possible information on the subject.
Either there was or there was not an exhaustive review of all
information in the Agency that might in some way relate to this
y question. Either the Agency did or did not report what it had
L to the Warren Commission for further inquiry and review.

2. The second portion of the Subcommittee's presentation
is somewhat more diffuse and complex. By way of generai back-
ground it summarizes Agency and U.S. operations against Castro's
Cuba. There is an inference--almost subliminal~--that these
general activities were provocative. More specific, however,
is the detailed treatment of the AMLASH operation as an activity
that the report suggests could have provoked Castro into retaliatory
action against President Kennedy. The failure of CIA to report
this to the Warren Commission,.in the context of the provocation
theory, is advanced as a failure to report relevant information.
Detailed treatment of the operation is given in the report in
support of the thesis.
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3. The issue of operational activity that could have provoked
a retaliatory strike by Castro against President Kennedy cannot
be restricted to the AMLASH operation. In itself it may be one of
the poorer examples of something that might have proven so pro-
vocative as to stimulate a retaliatory strike by Castro against
President Kennedy. There were other operations with the un-
qualified objective of killing Castro. These contrast with the
AMLASH affair in which the agreed purpose was not so clear and
in which the sequence of events throws considerable doubt on the
Subcommittee's treatment of the activity in this respect.

a. The following questions are intended to serve as
a guide in a records review of the extent of the Agency's
investigation prior to the end of the Warren Commission.

e » (1) What collection requirements were issued to
the field with regard to Kennedy's assassination?

- {2} What follow-up of these requirements was
there during 1964?

(3) What form did the follow-u;} take?

(4) Identify and describe the records with regard
s to this activity.
L
(5) What reporting was there from the field in
response to Headquarters! reqmrements"

(6) What dissemination and review was this
reporting given?

(7) Was dissemination made on this reportmg to
the CI Staff?

(8) Was this reporting given to the Warren Commission?

(9) What review of Headquarters' material was
ordered through 1964?
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(10) What were the parameters of these instructions?
(11) What résponses were there and where are they?

(12) What evidence is there that the 'provocation'
theory was considered during the Warren Commission
enquiries, either in CIA or the Warren Commission?

(13) What action was taken with reference to this
concept as a basis for reviewing relating Agency programs?

(14) What records are there on this and where are they?

"(15) Were there any efforts made to develop an
Oswald/Cuban connection?

% s *

(16) What form did they take?

(17) What exchanges were there with the FBI on this
subject?

(18) What action developed from these exchanges?

(19) What records are there on these exchanges and
where are they?

(20) To what extent were elements of the Agency
other than the CI Staff and LA Division involved in-in-
vestigating the assassination during theé Warren Commission
tenure?

(21) What is the total CIA information on the two
flights from Mexico City to Havana?

(22) What was done at the time to develop further
information on this matter?

(23) Can further information be acquired on this
matter now?
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(24) What is the total CIA information on ''D"'?

(25) Is further information on '"D'" needed in view
of the SSC Subcommittee reference to it?

(26) What information does CIA have on Oswald
FPCC relations?

(27) What does CIA know about the New Orleans
training activity and was anything provided on this to
the Warren Commission?

(28) >What is the total CIA information on "A"?

(29) Who is the man photographed in Mexico City?

(30) What is the CIA information on the 4 December
1963 report of an agent meeting Oswald in Cuba?

(31) What is the total CIA information on Cuban
assassination policies and programs up to November 22,
19637

(32) What is the total CIA information on Castro's
7 September 1963 statements re retribution?

(33) Does the testimony before the SSC of CIA
employees contain anything on the above questions?
If so, what?

b. On the subject of possible provocation for the
assassination plots against Castro, each of the known activities
should be reviewed to the extent possible in order to determine
any additional relevant information on this plot.

(1) What is the total information on the plots involving
the criminal syndicates?

(2) Who was witting of the planning for the syndicate
operation? '
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(3) Are there current considerations on the syndicate
operation not faced previously (e.g., a former Office
of Security officer may have knowledge that was not
surfaced in the interviews with him with the SSC or
Agency personnel. Additionally, a former LA Division
career agent may have some insights that could throw
light on one of the operations).

(4) There are a couple of cases based on agent
traffic (reported to the SSC during the study of alleged
assassination plots) indicating plans during the Bay of
Pigs period to shoot Castro. What is the total CIA
information on these? *

(5) What is the significance on the subject of
provocation in the book given Senator McGovern by
Castro?

(6) While the AMLASH operation is subject to fairly
detailed reconstruction from a very complete record,
there are points that should be addressed particularly,
because of their treatment in the SSC Subcommittee report.
For instance, is there significance in the fact that CIA
contacted AMLASH/1 in September 1963 after such a
long time? Or was it simply that this was the first time
the opportunity had presented itself since earlier meetings?

(7) Just what did the case officer tell AMLASH/1
when making plans for the 22 November meeting?

(8) What was the security of the relationship with
AMLASH/1 during the period preceding the assassination
of President Kennedy?

(9) In what time frame was Fitzgerald's Executive
Officer speaking when he stated his judgment that the
AMLASH/1 operation was an assassination plot?

e pnn g
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c. What other action might CIA have taken in connection
with the investigation? An effort should be made to list
these, including consultation with surviving officials to
determine not only what they considered the requirement
at the time, but what was omitted and why.

. 4. In conclusion, these '"Terms of Reference'' undertake

to address the entire question of possible provocation of U. S.
policy and CIA programs in the period preceding the assassination
of President Kennedy. An aspect of this is the SSC Subcommittee's
apparent view that CIA assassination plotting could have instigated
a retaliatory strike by Castro against President Kennedy, which,
therefore, should have been reported to the Warren Commission.
Just as importantly, the final paper should reflect findings in the
area of what the Agency did in response to Warren Commission
requirements (both stated by the Warren Commission and those
‘that could bave been conceived by the Agency), and how it pursued
these lines of action and reported them to the Commission. This
will include consideration of specific new and unanswered questions

_raised in the Schweiker report

S. D. Breckmndge v&
O/Inspector General

AN

Robert Wall
CI Staff -

y
ey » 3

William Sturbitts
LA Division
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Rafmon\d)];{eardon
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CIA's Performance on the Inquiries

Book V of the SSC Final Report challenges'the performance of the

intelligence agencies during the Warren Commission-inquiry, empha-

sizing things that it feels should have been done but which it asserts

| were not.
g. - It is correct to say that CIA has not produced evidence or

analysis that addresses every theory that has been advanced over the

years. A record of the vo1ume of CIA report1ng to the FBI and the

Warren Commission is at Tab E. As a practical consideration, every
; theoretical question that can be conceived cannot be answered con-
clusively; there simply may be no evidence at all, or if there is
evidence‘somewhere it may not be accessible. The 1ssue is what the

intelligence agenc1es did == in the present 1nstance, what was the

performance of CIA -- WIth Book V of the SSC F1na1 Report portraying

e

a pattemof neglect or avoidance that is not supborted by the record.

S Vet - e,

The SSC Final Report'offers a number of separate subjects in

support of its case:

St Bt o 1 2

a. It refers to an allegation by a person identified as
"D" (pages 28-30, 41-42 and 102-103) that he overheard and
saw Oswald being handed money in Mexico City. for the purpose

of assassinating President Kennedy; this was proven false, both

T S ¥

by polygraph and by determining that Oswald was in New Orleans

instead of Mexico City at the time the incident was supposed to

e W

have occurred. This subject is treated in a confusing and in-

¢ (;} - conclusive manner in the SSC Final Report.

CONFIDENTIAL
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b. A considerable portion of the Report is given to the
AMLASH operation. The operation is described‘inaccurately.
The Report assigns it'characteristics that it did not have during
the period preceding the assassination of President Kennedy, in |
order to support the SSC view that it should have been reported
to the Warren Commission. This is tréated in some detail at Tab D
of this report.

¢c. Space is devoted to tw§ airérafE flights'from Mexico
City to Havana,'on 22 November and 27 November (see pages 60-
63). The first of these flights, as described in the SSC Repbrt;
is based on an inaccurate report about a delay of the 22 November
flight to meet a mysterious private aircraft; the correct story
removes the basis for the inferences of‘the SSC version. The
second of these flights had to do witﬁ a man whose significance
arises from a patently erroneous report; the FBI investigated him
thoroughly, as is apparent from the condensed summary in the SSC
Final Report. |

These ekamples illustrate the problem of commenting on the SSC Final

Report, the question becoming that of how to deal with Congressional

~criticism presented on the basis of inaccurate factual perceptions.

To treat the problém it was felt necessary to review the record in-depth
and to report the findings, whatever they are.

Recognizing the possibility of error or oversight in 1964--both
on the part of CIA and the Warren Commission--consideration was giveh

to courses of action CIA might have taken to throw some light on the

2
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questions as understood at the time, as well as considering those
questions that have developed since then. 'vha: would be the areas of
inquiry? Oswald was an obvious subject of Tmuestiigation.

Oswald was known to have been out of the country twice subsequent
to his return to private life from the Merine Zzras in September 1959,

These overseas adventures were aporopriate “or CIA zttention. The

first of these overseas trips was when he wert =3 the Soviet Union in

October 1959 from wh1ch he returned 1n uune T26Z. The second of these

trips was when he went to Mexicg City in Tazz Serzamder 1963, from
which he returned in early October 1963.

In addition to these two areas of okvicus stect¥ic inquiry for CIA,
there is the problem of general foreign intzs"7{zence collection that
might in some way produce information on the suirisct. The SSC Final
Report adds to these considerations ogerz:icns meing conducted by CIA
as part of a general U.S. program against the Cas~ru regime. These

four general areas of inquiry are covered belaw.

I. Travel to and from the USSR 15531350

On 26 November 1963 a cable was sen: & Zar~s, 3ome, Madrid,

' Brussels, The Hatue. _omZon, and Ottawa

giving biographic information on Lee Harvey Tswa :. [t noted his
discharge from the Marine Corps in Sestamber 735 amd his travel to
the Soviet Union in October 1959, including s«atzhy dZetails as to his
employment and marriage while in the USS?. Tne 35Tz requested:

"any scrap information which tesrs in Z~esident's

assassination....”

$ad

\f)_"
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On 27 November the various addressee stations replied, with

and London providing additional details on the travel of

Oswald to the USSR. Additionally, London reported that a British
journalist claimed that during his own imprisonment in Cuba in 1959
there was a U.S. gangster there by the name of Santos, who was living
in luxury in jail because he could not return to the U.S.; the source
stated that Santos was "visited frequently by another American
gangster named 'Ruby'." (See pages 24—-25, Tab C.)

Also on 27 November Ottawa reported the "delight" of the Cuban
Embassy staff over the assassination of President Kennedy although
the staff was instructed to “"cease looking happy in public," in

conformance with instructions from Cuba to "govern their actions by

official attitude of Govt to which they accredited." on the

same date, reported that the Soviets were shocked, blaming the
assassination on extreme right-wing elements. Otherwise, the initial
responses produced no other information.

On 29 November The Hague and Frankfurt were queried about Oswald's
travel back from the USSR. This query was followed on 2 December by
a similar cable to Berlin, Frankfurt, Bonn and The Hague. Various
reporting produced details about the travel of Oswald and his wife
from the USSR through Germany and the Netherlands enroute to the
United States in June 1962.

The other stations involved in these inquiries had no traces or

information on Oswald; liaison services were also queried without
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detailed results although there were some technical operations'that
produced peripheral information about the reactions of various groups
under inteliigence surveillance. Considerable exchanges were held
with the Warren Commission on Oswald's Soviet record and its possible

significance. No evidence was found tying the Soviet Union to Oswald's

assassination of President Kennedy. Bock V of the SSC Final Report,

in not criticising the Agency's performance in this aspect of the
investigation, seems to have accepted it as adequate, and it will

not be detailed here.

II. Oswald Mexico Visit -- September-October 1963

| The visit by Oswald‘to Mexico City, in his attempt to get
visas for travel to the Soviet Union and Cuba, has received extensive
attention. The details concerning the coverage of QOswald's visit to-
Mexico is treated in another annex to this paper (Tab F). The concern
felt by all initially for the'possible significance of Oswald's visit,
and his contacts with the Cuban and Sbviet embassies, was obvious at

the time. The following statement is in a cable to Mexico City on

28 November 1963:

"We have by no means excluded the possibility
that other as yet unknown persons may have
been involved or even that other powers may
have played a role. Please continue all your
coverage of Soviet and Cuban installations

and your liaison with Mexicans."
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The allegations made by "D," about having seen Oswald taking money

from Cubans in the Cuban embassy in Mexico City, received intensive
attention from CIA and the FBI, working together closely on the matter,
and with the Mexican authorities. This was demonstrated conclusively

to have been a false allegation. Oswald was in New Orleans at the

time of the reported incident, and the person making the allegations

was demonstrated by polygraph to have been lying. After the allegations
| by "D" had been demonstrated to be false, Headquarters made the following
statement to the Mexico City Station on 1 December 1963:
"Pls continue to follow all leads and tips.

The question of whether Oswald acted solely

on his own has still not been finally resolved."
Again, on 13 December 1963 the Mexico City Station was cabled as

follows:

ot e e

“P1se continue watch for Sovief or Cuban réaction

? to investigation of assassination, evidence
of their complicity, signs they putting out
propaganda about case. FYI only, Soviet Intel
| ‘A; in India had letters sent to [U.S. Government]

leaders demanding full investigation of case."
On 17 December 1963 Headquarters forwarded a dispatch to the Mexico
§ City Station stated as follows: |
; '...Mexico City has been the only major
; overseas reporter in the_case. thile this

(:s partly dictated by the facts of Lee Oswald's
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life, we have not overlooked the really out-
standing performance of Mexico City's major

assets and the speed, pre;ision, énd perception
with which the data was forwarded. Here it was
relayed within minutes to the White House,
[Department of State] and [the FBI].

"Your LIENVOY data, the statements of Silvia

DURAN, and your analyses were major factors in

the quick clarification of the case, blanking .
out the really ominous spectre of foreign backing."

Essentially, Oswald's visit to Mexico City was investigated as

thoroughly as possible, producing no evidence there of Soviet or

Cuban complicity in the assassination of President Kennedy. If anything,

events during Oswald's visit there are more subject to being_seen as

cbunter to such a possibility, given his troubles with both Cubans

and Soviets. We do not offer this thought as the final word, but more

simply that if it bears on the subject at aT] it is inconsistent with
speculation that he had some special re]ationshipvwith either nation.
| It is noted that various allegations havé been made in the press
in connection with the House Select Committee on Assassinations
inquiry concerning CIA informatfon regarding Oswald's Mexico visit;
these are commented on at Tab G.

ITI. General Collection Requirements

On 22 November 1963 all CIA stations abroad received a cable

from Headquarters with the following statemept:

.."S!“}?"':T\“*_":'v' LY
78, e LI .}
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"Tragic death of President_Kennedy requires all

of us to look sharp for any unusual intelligence

developments. Although we have no reason to

o < eyt i o .

expect anything of a particular military nature,

all hands should be on the quick alert at least

for the next few days while the new President

o takes over the reins.”

| It is appropriate at this point to observe the general reaction
to be expected from such a communication. Without any leads, other

than those arising from Oswald's identification, the requirements to

field stations were necessarily general. General reporting can be
stimulated by general requests, if there is something to report, and

this is what was undertaken. In addition, in any event, intelligence

e MR e etheN b e VLSS fmt sart

assets and 1iaison services overseas are quick to rea]1ze the signifi-
cance of important information and will report it on their own initiative.
It is significant, in the light of these considerations, that there has

. been the most limited reporting on the subject. Were there relevant

EPIRC N

or significant information on the subject it would have been reported

either in responses to the expression of general interest, or

badwhe

spontaneously, if such information was known to Agency sources.
If one believes that there was a conspiracy, with Oswald involved,

one must accept the likelihood that his fellow conspirators would not

 SRER{GRAIPIATIR irRreny ¢

have shared their know1edge beyond the narrow circle of those d1rect1y

; ‘ Jdnvolved. Conversely, if there were no conspiracy, there obviously
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would be nothing to report 1n’the first plaée. The absence of{concrete
reporting seems to serve, regafdless of which is the case, as the basis
for the apparent SSC view that no collection effort was undertaken.

As has been noted above, there were initial CIA collection re-
quirements to the field. What they could be realistically expected to
produce must be related to whether there was any information to collect.
at all, and if so whether it was accessible. The requirements were issued,
but in retrospect it is doubtful that they could produce much of the who-
hhat-where—when-how information that typifies intelligence collection
reporting. A reflection of the basic nature ;f'the problem is found in
the Headquarters cable to Mexico City on 17 December 1963 (note above)
which contains the following comment about the 1imited reporting from
other stations: N

| ". . . this partly dictated by the facts of Lee
Oswald's Tife. . ."

The SSC Final Report speaks in rather unqualified terms at page 10
about the resources of the intelligence agencies, including a description »
of fan extensive intelligence network in Cuba," suggesting that it was
only necessary to ask to get. It is correct to say that there were

sources in Cuba able to report on events, such as troop movements, but

_ there were no penetrations of Castro's inner circle, where any infor-

mation on the subject in question would exist. The distinction apparently
was missed -- or ignored -- by the authors of the SSC Final Report. As
stated by the Miami Chief‘of Station, quoted at page 58 of the SSC Report:
” "How if you are referring to our capability to conduct
an investigation in Cuba, I wouid have to say it was
limited."

This does not mean that such assets as there were did not have reporting

9
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requirements levied on them, in fact, there was considerable activity

in this respect. In the course of the present review a number of case
officers at the Station during that period have described the frenetic

activity in this respect. The characterization by the Chief of Station
as to passive collection by CIA inside the United States should not be
extended to apply to what was done with reporting assets outside the .

United States, as the SSC Final Report attempts to do at the bottom of
page 58. . | '

The SSC Final Report ﬁas undertaken to paint this in very‘different

terms than the recokd,Squorts, The extensive reporting to the FBI

and the Warren Commission provides a truer reflection of the level of

activity by CIA (see Tab E), even if its’éources did not bear on every
question- that has been conceijved since then.

IV "Unpursued Leads"

At pages 60-67, in Book V of the SSC Final Report, there is a section
that addresses leads that were felt to not have been followed by the

intelligence agencies. This follows the section on CIA's Performance

on the Inquiries. This section first addresses two Cubana flights to

Havana from Mexico City on 22 November (the date of President Kennedy's'
murder) and 27 November 1963, réising questions about passengers reported
to be aboard those flights. |

By way of background it is nofed that during that period Cubana
flights traveled on a round trip basis between Havana and lMaxico
City every other day. More specifically, there were flights at this

time on 22 November, 25 November and 27 November. The. flights on

10
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22 and 25 November to Havana were passenger flights, while the one

on 27 November appears to have been essentially a cargo flight, with
one passenger, the man referred to in the SSC discussion. A1l flights
to Havana apparently carried some freight.

CIA conducted regular surveillance of Cubana flights, filing cable

reports to Headquarters. There was one| .CIA surveillance

team (LIFIRE) that observed arrivals and departures of Cubana flights,

reporting any unusual incidents and providing copies of flight manifests.

The | |also had a surveillance team of its own at the

airport, which provided photographs of passports and also provided copies
of passenger lists. Additionally, a telephone tap operation (LIENVOQY)
against the Cuban embassy provided transcripts of conversations with
the Cubana office and the Mexican Airport Control Office.

The 22 November 1963 Flight

At pages 30, 60, 61 and 103 of 300k V of the SSC Final Report,
reference is made to a reported five-hour delay of a Cubana flight from
Mexico City to Havana the evening of President Kennedy's assassination,
22 November 1963. The SSC Report describes the delay as being from
6:00 P.M. EST to 11:00 P.M. EST. The especially intriguing aspect
of the report was that the reported delay was to await arrival at
10:30 P.M. EST of a private twin-encined aircraft, which deposited
an unidentified passenger who boarded the Cubana aircraft without customs
clearanceiand traveled to Havana in the pilot's cabin. The SSC Final
Report emphasized CIA's apparent failure to follow up by inquiring

further into the matter.

1
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Book V of the SSC Final Report states that CIA could not explain,
at the time of the writing of the SSC Report, why there was no record
of a follow-up. In fact, the SSC was advised that the Mexican authori-
ties were asked about the reported flight delay, although thgré was no
recorded response. The current review revealed additional infofmation
from the surveillance noted above, which bears directly on the subject.

In reviewing that information below, it is noted that the conversion

-of Mexico City time to Eastern Standard Time (EST) in the SSC Final

Report tends to distort the time perspective sdmewhat. Mexico City
times are used in the following discussion. ‘

The LIENVOY transcripts record a series of discussions about the
status of the 22 November flight--when it was to arrive and when i;
departed. These records show that the flight arrived at the platform
at the airport at 1620 hours Mexico City time; presumably it landed
a few miﬁutes.ear1ier. At one point prior to arrival of the aircraft,
one person speaking on the telephone stated that the aircraft was due
at 1630 hours and "it will go" at 1730, suggesting a quick turnaround
that would have reduced unloading and loading. time, as well as
servicing, to a relatively short‘period. However, the key report on
the departure of the aircraft was a.statement at 2040 hours that the
aircraft had taken off five'minutes earlier,‘i.e., 2035 hours.

The following facts stand out, in contrast to the presentation in
the SSC Final Report: |

1. The Cubana fjight was on the ground in Mexico City

for a total of four hours and about ten minutes. It was not

12
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delayed five hours, és alleged. |

2. The Cubana flight took off at 2035 hours Mexico City
time, 55 minutes ahead of the alleged arrival at 2130 of a
private flight with a secret passenger. This also cbntrasts

further with the alleged departure time of the Cubana flight,

which the report stated to be 2200. Actual departure preceded

substantially the reported arrival of the aircraft for which it
allegedly was delayed. . ‘

In view of the survei]]ance.coverage of the Cubana flight, it is
very doubtful that the alleged activity involving the private twin-
engined aircraft and passenger would have gone unnoticed or unreported
had it occurred. Personnel in‘Mexico City at'the time were aware of
these sources and probably knew the above facts, feeling no need to
follow further. | u

The report in question was in error, and misled the SSC in its
summary of the matter.

The Passenger on the 27 November 1963 Flight

At pages 61-63 and 104, the SSC Final Report describes in cbn-
siderable detail information concerning a Cuban-American who came to
the attention of the CIA andlthe FBI in the period following the
assassination of President Kennedy. The introductory comments of the
SSC Final Report state that:

" . one source alleged that the Cdban-American
was 'involved' in the assassination."
COlizioETIAL
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The SSC Report states that the CIA reported the case to the FBI "almost
immediately,“ but thaﬁ the Bureau did not conduct a follow-up investi-
gation "as part of (its) work for the Warren Commission." Further
down the same page the SSC Report states that "(t)he FBI did investi-
gate this individual after receiving the CIA report of his unusual
travel." At page 63 the SSC Report observes that "...the suspfcious |
travel of this individual coupled with the possibility that Oswald had
contacted the Tampa chapter (of the Fair Play for Cuba Committee--FPCC)
certainly should have prompted a far more thorough and timely investi-
gation than the FBI conducted..." We do not know Just what the Bureau
did in this respect, nor have we tried to resolve the apparent incon-
sistencies in the SSC Report noted above, but the SSC Final Report
contains considerable detail about the man, presumably reflecting the
results of FBI inquiries. |

While this sgction of the SSC Report is directed primarily at the
FBI, we reviewed.the reporting because of CIA's initial role in reporting

about the man. There is also one implicit criticism of CIA, which will

be noted.

Book V of the SSC Fin;l Report has the following summary statement
at page 104, in the chronology section: '
"December 5 - Mexico Station cables that someone who
saw the Cuban-American board the aircraft to Havana
on November 27 reported that'he 'looked suspicious'..."
At page 61 it states that there "is no indication that CIA followed-

up on this report (that the man was "involved in the assassination"),

14
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except to ask a Cuban defector about his knowledge of the Cuban-
American's activities."”

The presentation of this matter in the SSC Report contains éome
inq;curacies. First, the Mexico City Station did not cable Washington
that the man "looked suspicious." There was a cable, dated 5 December
1963, but it reported that'the man had "crossed at Laredo, Texas on
23 Nbvember," that he registered at a certain hotel in Meiico City at
a certain time on 25 November, that he chetked out of the hotel at a
certain time and departed for HaQana "as only passenger on Cubana
flight on night 27 November," and that there was a good photograph of
him taken at the airport. This was followed by a dispatch the same.
date, repeating the basic information in the cable, enclosing the photo-
graph, and containing the following crybtic statement: |

"Source states the timing and circumstances surrounding
Subject's travel through Mexfco and departure for Havana
are suspicious."
This comment is cryptic, at least, and--given that dramatic moment in
history--doubtless reflects a preliminary comment of a person who
was on the alert at that time for anything that might be construed as
possibly unusual. The above quotation was the Station's actual report
of the observation by the'source, and is what was réported to the FBI;
it differs from the'Quotation in the SSC Report. There was an internal
memo in the Station that was eveﬁ more cryptic, but ﬁhich was in the

nature of an informal reminder, which stated that the man was reported

15
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to have "looked suspicious“; but this formulation never found its way

into the more careful statements that usually characterize official

reporting. The point is that the observation was cryptic and impres-

sionistic, rather than constituting a tangible basis for dramatic
activity or final conclusions.

There is one piece of reporting that could confuse those reviewing
the record, but which is essentially resolved when considered in the
context of known facts. On 19 March 1964, Monterrey Base cabled
that a source of a local (Monterrey) "agent of the federal judicial
po1ice"'had information on a man; the description seems to have the
same Cuban-American in mind. The following should be noted about the
report: it misspelled the man's name; it offered a bare statement
that he "was involved in Kennedy assassination”; it states that he
entered Mex%co "on foot" from Laredo; Texas (according to the SSC Final

Report, the FBI concluded that he entered by automobile); it asserts

. that he stayed at the Cuban Embassy in Mexico City (while the dates and

times of his registration and check-out at a specific hotel in Mexico
City, where he stayed, were known); it gave anlincorrect number for his
passport; and, it stated that his Mexican tourist card was issued

in Nuevo Laredo (when it was known to have been issued in Tampa,
Florida). The report, on its face, was factually insorréct on a number
of known points. The source pétently was extensively misinformed, the
hard facts of his report being in error. The Chief of Base at the time,
when queried about the repokt in the course of the present review, could

not recall it.
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There 1s one additional aspect of the matter, in which tﬁe
record i.s confused. If we are to comment negatively on the pre-
sentation by the SSC in its emphasis on report, we must point out
that the Mexiéo City Station's response to the Monterrey report
contributes to such confusion as may exist on the matter. When
Mexico City received the Monterrey cable the Deputy Chief of
Station rep]iéd that the information in the report "jibés fully
with that.provided Station by (Mexico City source) 4 December 63."
It did not jibe in most respects, other than the date and place of
ent}y into Mexico. The mistake of that cable cannot be exp]ained
today, but wrong it obviously was. If does, however, serve to
highlight the basic unreliability of the report and indicate how
it should be considered responsibly.

Implicit criticism of CIA's not collecting more‘informatibn
on the man is not well founded. It had no real sources with access
to information concerning him; when a defector from Cuba became
available with such infbrmation he was queried and the results

were provided the authorities.
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CIA Operations Against Cuba

The SSC Final Report speaks of operations against Cuba and the
Castro regime, and contends that they shou]d have been reported in
detail to the Warren Commission as part of the subject matter that

it consciously took into consideration. A case can be made for

.specific considerations of these various activities by the Warren

Commission, at least as part of the unique background of the times;
it might have provided it additional investigative leads. However,
to advance the general thought is not to discard the usual tests of
evidence that must still control how the findings are treated

It should be noted that at the time of the Warren Commission
inquiry there was no secret about the tensions between the Kennedy
Administrafion and the Castro regime. Book V of the SSC Final
Report refers briefly to some of the more dramatic events, such as
the Bay of Pigs in April 1961 and the Missile Crisis in October 1962
(see pages 2, 3, 10 and 11). In fact, the totalify of American
policy and practice ﬁuSt have'appeared threatening to the Castro
regime, and most certainly must have been considered by it as pro-
vocative. |

Additional U. S. policies and programs that could have been

viewed negatively by Castro were the breaking of diplomatic relations,
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economic and political sanctions, paramilitary operations (whi;h re-
ceived recufring publicity iﬁ the press), as well as a variety of
covert operations that were not known publicly. On 18 November 1963
Pnggjdgpg_Kenggdy -- four days before his death -- delivered a major

policy address in Miami, accusing Castro of having betrayed the Cuban:

revolution; at the time the press, reportedly on the basis of what
"White House sources" said about it, viewed it as a call for the Cuban
people to overthrow the Castro regime. ) |
The United States provided a haven and base for Cuban exiles, who
conducted their independent operations against the Castro government.
Some of these exiles had the §upport of CIA, as well as from other

elements of the\U.S. Government, and still others had support from

private sources. With or without official U.S. support these exiles

spoke in forceful Latin terms about what they hoped to do. The Cuban

intelligence services had agehts in the exile community in America
and it is Tikely that what they reported back to Havana assignéd to
CIA responsibility for many 6f the activities under consideration,
whether CIA was involved or not.

We do not know the extent’to which the Warren Commission took
what might be characterized as "judicial notice" of the tensions
between the two governments and their leaders; it certainly was in

the public domain. That consideration was given the possibility of
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Cuban or Soviet involvement in the assassination is no secret, clearly
reflecting a recognition of the question.at the time. That a request

was not made by the warren COmmission, nor vo]unteered by the intel-

B e S S

ligence agencies, for extensive review of all Cuban operat1ons is_being

faulted today. Yet, in the light of understandings at that time, it

could well have appeared to members of the Warren Commission and its

staff as not directly relevant, in fact, to the specific issue of the

-murder of the President. In the absence uf evidence to the contrary

a case could still be made for that‘view, although the evolution of

public perceptions probably would not accept it without reservation.
The SSC Final Report has fixed on the Cuban operations of the

1ntelligence agencies--primarily those of CIA--for special attention

in considering the question. . Implicitly it accepts the theory that

~ there could well have been conspiracy in the murder of President

Kennedy, and that Castro could have been behind it, having been pro-
voked by depredations against Cuba or plotting against his own 1ife.
However, in advancing its thesis, the SSC Report cautioned that it
had "seen no evidence that Fidei Castro or others in the Cuban govern-
ment plotted President Kennedy's assassination in retaliation for U.S.
operations against Cuba." '

In response to this perception, conveyed in Book V of the SSC

Final Report, we have conducted e major review of Agency files (the
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organization of that effort is discussed ai Tab A of this report). This
was for the express purpose of identifying any sepérate'activities'that
could have provoked Castro to order the assassination of President
Kennedy had he learned of them, and to evaluate their security.

" Today, in 1977, it is difficult to reconstruct exactly everything
that did and did not occur in the'cburse of the Warren Commission in-
quiries in 1964. Not all that happened is.a matter of record. For
instance, in CIA at that time there were many individuals assigned to
various aspects of Cuban operations. They were familiar in detail with
those activities, with what they were and with their strengths and
weaknesses. They doubfless made numerous conscious but unrecorded
Jjudgments about what seemed relevant or irrelevant to the considera-
tions of the Warren Commission. Had they been aware of any aspects of
those activities that may have related to the assassination of the
President it is safe to say it would have been éurfaced in some way.
Nhile CIA produced considerable material for the investigation (see
Tab E) that more‘was not reported is a meaningful indication of what
was known then by those actually involved, as distinguished from'what
might be hypothesized at a jater date. To contend to the contrary --
which has been suggested by some -- would require a unanimous con-
spiracy of many American citizens, employees of CIA, many of whom

knew aspects of even the most closely guarded activities.

. SECRET
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Today, the knowledge of the persons involved directly in the
various Cuban operations in the period preceding President Kennedy's
death cannot be recaptured in the form that it existed then. Those
persons are scattered, their memortes are blurred by time, and some
are dead. The SSC, for instance -- in its attempt to capture ele-
ments of the pest -- seems to have led some employees into expressing
opinions on subject matter they did not know in 1964, apparently in
response to representations by SSC staff members as to the facts; this
illustrates at best the difficu]tie; in resolving hypothetical issues,
today, on a responsible basis. |

The SSC Final Report devotes considerable time to the so-called

AMLASH operation, which centered on a high'Cuban official who was

dissatisfied with the Castro regime. The Agency had only a tentative

relationship with this man during President Kennedy s 11fe, although

the SSC Final Report -- in trying to prove its thesis -- has attempted
to present it differently. Because the case is discussed so exten-
sively in the SSC Final Report, it is treated in a separate annex in

this paper, at Tab D. The key point is that prior to President

Kennedy's death the relationship with AMLASH/1 was_amorphous and

without substance. Had Castro learned of it he could learn only that

there was a contact that had not developed to the p01nt of an under-
taking. This will not be treated further in this section of th1s

discussion.
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In the face of the hypotheses advanced by the SSC Final Report,
it has been felt necessary to review in depth all records of Cuban
operations conducted by CIA during the period in question, 1961-1964,
The organization of the review is described at Tab A. It was not
possible to predict the form that information turned up by this
inquiry might take, and special care had to be exercised in the effort.
In doing this the "provocation concept" of the SSC Report was kept in
mind. In the months that it took to éomplete this extensive review,
it is significant to observe that three areas of specific operational
activity were found that either might meet some of the requirements
of the provocation theory, or throw some furthef 1ight on issues
already considered. To report this conclusion is not to dismiss the
original questions that faced the Harren.Commission as to whether
there might have been Cuban or Soviet connections with Oswald. That
such possibilities remain unresolved in some minds is apparent, but
that the records of CIA, in such a review, do not add significantly
to evidence on the subject, is the conclusion of the present inquiry.

The areas of operational activity noted above can be described
briefly as follows:

1. Operations directed against the Cuban 1eadershib (AMTRUNK) .

2. Operations involving the criminal underworld.

3. Other reports of plans to assassinate Castro.
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Operation AMTRUNK

There 1is one other general activity that was considered in the

course of the present research, which is discussed below. This

activity, AMTRUNK, was to develop a capability for splltting the

1eadersh1p of the Castro regime and eventual]y overthrow1ng 1t It

never reached the po1nt of 1mp1ementation, however, because it suffered

possible security vu]nerabilities, it is treated here even though it |
never materialized. In our professional judgment this act1v1ty.

because of its failure to ever develop. substance, is not rea]ly rele-
vant to the question. It is included simply because it might be viewed,
by virtue of its security vulnerabilities, as fitting in part the
hypothesis of the SSC Final Report; it seemed better to include it than
try and explain at some later date why it was omitted, although the
reasoning should be apparent. If its inclusion in this report 15 subject
to question because of its lack of substance, perhaps it serves some
purpose in indicating how 1ittle turned up in the course of this
research -to meet any of the rather loosely formulated provocation thesis
of the SSC Report.

In early 1963 there were Cuban exiles who wished to change the
direction that events seemed to have taken in Cuba. Two of them, Nestor
Antonio Moreno Lopez and Enrique Cayardo Robera, developed an oper-
ational concept to overthrow the Castro government, which came to be
known as the Leonardo'?]an. Cayardo had been a public figure in Cuba,
who had no apparent role in the activity fo]iowing original inception
of the plan. Moreno was the son of a Cuban senator and Minister of Public

Works; as a lawyer in Cuba he had been involved in only a minor way in

the anti-Batista movement.
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Moreno defected to the United States in April 1961, settling
in Miami where he associated with énti-Castro exiles. ‘Among his
associates was Jorge Ajbuszyc Volsky, a Cuban citizen of Polish origin.
Volsky had been in prison in the USSR in the 1940's, and enlisted in
the Polish Air Force during WWII under the British Air Command. After
WWII he married a Cuban national, and for a pefiod opefated his own
business in Havana. Although avidly pro-Castro he‘reported1y was
imprisoned for a few weeks following the Bay of Pigs'invasion. As
he held a valid U.S. visa, he left Cuba, arriving in Miami in May 1961.

Cayardo and Moreno discussed the Leonardo Plan with Volsky. He,

_in turn, discussed it with Tadeus (Tad) Witold Szulc, a reporter with

the New York Times. Szulc had reported on Cuban activities for the

New York Times prior to thé fall of Batista, during which time heAhad

~developed a wide acquaintance among Cubans.‘ He was transferred to

the Times Washington Buread in April 1961, where he claimed to have
an entree to the White House through his'uncle, Ambassador John C;
Wiley. He also claimed to have a standing invitation for direct con-
tact with President Kennedy, Attorney General Robert Kennedy, and
McGeorge Bundy on matters concerning Cuba. While the ac;ua] nature of
this entree is not kﬁown ib CIA, it is through his intercession that
the Leonardo Plan gained goVernmentflgvel support and approval.

In early 1963 Szulc ar;énge& én-interview in Washington with
Mr. Richard Goodwin, a White House advisor. Volsky and Szulc then met
with Robert Hurwifch, a senior offfcia] in the Department of State,
who presented.the»COncept to the CIA with Department approval. CIA

assigned it to its Miami Station, where it became known as AMTRUNK.
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AMTRUNK was conceived as first identifying disaffected key per-
sonnel in the Cuban armed forces with the long range objective of

uniting'them egainst the Castro regime. On 4 April 1963 CIA cabled

- certain stations and bases orders to identify Cubans who might be

used in the activity. During that period the CIA Chief of Statiqn‘

in Miami questioned CIA contro] of the operat1on Noting uncertain

security considerations, he felt it best to fund the operation gen-
erously in order for it to proceed independently.

On 17 April 1963 Szulc informed Hurwitch that the Miami Station
had given Volsky responsibility for the decision of whether or hot
the operatioﬁ was to proceed; this was eot consistent with CIA
tntentions |

In August 1963 th1ngs still had not progressed very far. A
Headquarters cable on 5 August 1963 to certain stations and bases
complained about the absence of responses to the 4 Apr1l cable. It
emphasized that activity to penetrate the Cuba armed forces was a
high priority objective. In early September 1963 AMTRUNK had three
intelligence sources in Cuba:. Miguel A. Diaz Isalgue, Ramon Guin
Hector Robello, and Modesto Orozco Basulto. One of these sources,
Guin, was reportedty close to AMLASH/], a man with whom CIA was

dealing sepafately through a Headquarters case officer -- but at

SECRET
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that time unsuccessfully -- in trying to develop an operational ap-
proach similar in some respects to AMTRUNK. The AMLASH operation is
discussed at Tab D. |

It was decided at the end of October 1963 that Moreno should be
separated from the operational details of the AMTRUNK operation be-
cause of numerous indiscretions and poor security practice. Arrange-
ments were made to involve him in a radio program to be used in con- -
nection with the Rebel Army that eventually it was hoped would arise
against Castro. Moreno threatened to appeal this decision through
Volsky and Szulc to the President. .

In November 1963 the program was still trying to develop leads
into higher echelons ofuphe military and civilian leadership. The
operation moved slowly, with preliminary infiltrations designed to
set up infi]tration/exfiftration routes. Although it had success-
fully recruited some persons during 1963 in Cuba, it had made prac-
tically no progréss in establishing an organization or any capability
for action. At a much later date as its numbers increased its secur-
ity became less certain. In 1965 its security was be]ieved to have
been seriously compromised and the decision was taken to cut off re-

lations with it. Various figures were arrested, including Guin, Diaz

and AMLASH/1.
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The reason for selecting this operation for discussion here is

Just not its denouement in 1965, but possible security weaknesses

';‘i from the beginﬁing. Szulc and Volsky are considered to be‘highly
| suspect and they are discussed below, with another person who became
involved in the activity '

a. Tad Szulc. Szulc has been suspect since 1948 when

the FBI recorded reports that he was a communist. Re-v

Sl ek M be e 8 6 Annettatdlente A s f oo

portedly he was in frequent contact with communist party
leaders and functiqnaries throughout Latin America. Sus-
picions about his motives or possible conneciions with
foreign intelligence services, have never been proven.
Nicole Szulc, daughter of Tad Szulc, is reportedly an avid
communist. Philip Agee's Inside the Combany: A CIA Diary

credits Nicole Szulc with having "obtained vital research
materials in New York and Washington, D.C." She is be-
lieved to be an agent of the Cuban DGI. Doubts about Tad

Szulc are unconfirmed but remain alive. Of Polish origin
Szulc became a U.S. citizen in 1954 by a special bill of
Congress. ‘

b. Jorge Ajbuszyc Volsky. Like Szulc, he is of Polish

origin. He and Szulc became acquainted in 1959-1960 in

gl 324004 A0
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Cuba. A CI Study of Volsky, dated 24 August 1964, prepared
by a JMWAVE analyst, makes the following statement: “Volsky's
knowledge of clandestine methods of operation, together with
his Russian prison background and his ingenuity as a middleman
in U.S. Government/CIA activities, made him an excellent
candidate for a communist penetration agent and that the pos-
sibility existed that he might be a singleton, sleeper or
stringer for the RIS." There has been no confirmation of
these suspicions. Volsky became a naturalized U.S. citizen
on 10 April 1969.

¢. Jose Ricardo RABEL Nunez. Born in Cuba, he was the

son of a native born American citizen. He was educated both
in Cuba and fn the States and Iaterv(1940) enlisted in the
U.S. Army. After discharge he returned to Cuba but kept |
moving back and forth between the U.S. and Cuba. Viewed in
retrospect, his career presents a patterwof changing alle-
giances. He enjoined the anti-Batista forces in March 1952
first with the Cuban exiles in the United States and later
from inside Cuba. He joined the Cuban Army under Batista
and was the Cuban liaison officer with the U.S. Army mis-
sion in Cuba from November 1954 until 1956. During his

12
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entire period in the Cuban Army, he was involved with

dissident army elements. RABEL was arrested in April 1956 when.

he participated in an attempted coup. After a short imprison-

| ment he returned to the U.S. and worked with one of his brothers.
; In October 1957, he returned to Cuba and became involved with

% | the 26th of July Movement and later with the Cienfuegos Group.

| Shortly after the Castro victdry, Castro called upon RABEL to
set up a Cuban Marine Corps, a jdb he held until 1960, at thch
time he was appointed Chief of Viviendos Campesinas (Rural
Housing). Approached by CIA, he refused to work in place but
was willing to defect, which he did in December 1962, being
recruited by JMWAVE Station where he was used in AMTRUNK

activities. He réturnedﬂto Cuba on his own in 1965, reportedly

to attempt the exfiltration of his family. Upon return to Cuba
! he was arrested and sentenced to 30 years imprisonment but was

set free in July or August 1967. There were accusations that

T e .

RABEL was a Cuban agent as early as July 1963. The accusations

were never proven. |

In view of the later roll-up of the AMTRUNK operation -the
tentative opinion has been offered that the operation could have

been an ingenious plan by the Cubans from the beginning, using access
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at high levels in the U.S. Government to learn the identities of
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individuals in the Cuban hierarchy who were disloyal to the regime.

Whatever the later penetrations by Cuban intelligence, the role of

"~ Szulc and Volsky, in the early phase of the opebatiqn, could have

exposed both its members and eQentual objectives to Cuban intelli-
gence. | |

Accepting the possibility of vital security flaws in the
operation, it must be bbserved that there was very little progress
and no concrgte planhing during the life of President Kennedy. The
eventual objective was to develop sufficient support and organization
to overthrow the Cuban regime. .it never made much progress, |
although it did lay down caches and conducted some infiltrations
and exfiltrations in 1964 and 1965.

An attempt to build support that might eventually have the

capability to attempt a coup against the Castro regime obviously

would have been irritating to Castro. That it never really prog-
ressed very far during the 1ife of President_Kennedy is a re]evant
consideration to whethef or not the tentative beginnings would havé
provoked Castro to order the assassination of President Kennedy.

‘New Considerations on the Syndicate Operation

In the course of the presént review a by-line story by Paul

Meskil in the New York Daily News attracted speciai attention because
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of one statement that it contained. One of a series of stories
printed 20-25 April 1975, it quoted Frénk Sturgis.as follows:
"The third (assassination) scheme involved
planting a bomb ih Castro's office. 'I had
access to the Prime Minister's office,' Sturgis
said. 'I knew Fidel's private secretary Juan
Orta. I recruited him to work with the embassy
(American Embassy 1n‘Havana).'"

Sturgis has been something of a soldier of fortune over the
years, having served in different branches of the U.S. military
and héving been in the anti-Batista movement prior to Castro's
takeover. Sturgis stayed on in Cuba until mid-1959, during which
time he reportedly had some role in the Castro regime's control
of the gambling inferests._‘He came to the United States in 1959.
Sturgis gained notoriety when arrested on 17 June 1972 1nlthe Water-
gate break-in.' He has claimed on a number éf oﬁcasions to have been
an employee of CIA, although there is no record of any such relation-
ship. He was in contact with some of the CIA Cuban employees in the
Miami area, but had no direct relationships with the Agency.

The partfcular feature in the above excerpt froﬁ the hewspaper
stdry“is that it constitutes the first public reference to Juan

Orta in the role of an assassinfin plans against Castro. Orta was,

ot =
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in fact, the first man who reportedly was to have been used in the
operation that CIA'had, with the criminal syndicate, to kill Castro.
Orta was the director of the Office of the Prime Minister, which
gave him the access that would make it possible for him to poison
Castro. The plan failed because Orta lost his position, and with
it his access, in late January 1961. This was prior to delivery

of the poison pills to him in late February or early March 1961.
Orta's role in this connection was over when he took refuge in the
Venezuelan Embassy in Havana in April 1961. He was allowed to leave
Cuba in October 1964 and settled in Miami fn February 1965. As for
Sturgis' assertion that he recruited Orta to work with the embassy,

CIA files have no record that Orta was recruited for CIA by anyone

during the period there was an embassy in Cuba While Orta was

e

reported in early 1961 as being used in the CIA-syndicate attempt

against Castro, CIA had no direct relationships with him until he

left Cuba, at which time he was used as a source of information on
the Cuban leadership.

The fact remains that Orta did at one time have the role of
intended assassin. Sturgis' identification of Orta in this capacity,
prior to its becoming known to external investigators in 1975, raised

the question of just what Sturgis had known, and whether he could
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have been a source of information on the subject whéreby Castro
could have learned of CIA's eérlier plan against his life.

Newspaper stories are not necessarily feliable‘sourceﬁ of
information. However, because the statement by Sturgis in 1975
indicated a familiarity ﬁith Orta's aVailability to play the role
of assassin in 1960, additional attention was given the statement
in the press to see how it might fit in wjth other things that are
known. What follows is subject to reservations that must attach
to the reliability of newspaper stories.

The New York Daily News stories (20-25 April 1975), anq another

story by the same author on 13 ﬁune 1976, refer to possible relation-
ships between Sturgis and Trafficante, also mentioning a Norman
Rothman as a gambling partner of Trafficante. The Office of Security
wrote a memorandum in 1975, in conjunction with the first set of New

York Daily News stories, noting that there was a connection between

Sturgis and Rothman in 1960,'citing FBI reports. It is pertinent
to note here fhat in addition to the role Sturgis is reported to
have had with the Castro government in relation to the gambling
activities, Juan Orta's availability for the assassination assignment '
was understoo& to be due to his having lost payoffs that he had once
received from thé gambling interests. One can deduce that Sturgis

and Orta could have known one another because of their connections

1
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with the gambling activities as well as having contacts with
the men heading the gambling organizations.
The New York Daily News story of 1976 also reports a claim by a

Marie Lorenz that she acted in 1960 in behalf of Stufgjs, in an
attempt to assassinate Castro. She had also been mentioned in the

1975 stories. Ms. Lorenz reportedly was Castro's mistress at one

- point, and her access, so the story indicates, was used as a means

for getting to him. The 1976 news story concludes that "soon after

her murder mission failed the CIA recruited Mafia mobsters . . . to

ki1l Castro . . ." In the news story she claimed that the plan

involved the use of poison pills which she concealed in a jar of face
cream; they dissolved and could not be used.

On page 79 of the SSC Interim Report on Alleged Assassination
Plots the following is extracted from an 18 October 1960 memorandum
from the Director of the Federa1rBureau of Invéstigation to the CIA
Deputy Director for Plans: |

“During recent cqnversations with several
friends, (Sam) Giancana stated that Fide]l
Castro was to be done away with very short1y,
When doubt was expressed regarding this state-
‘ment, Giancana reportedly assured those

present that Castrp's assassination would occur
iin November. -Moreover, he allegedly indicated

that he had already met with the assassin-to-be
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on three occasions . . . Giancana claimed that
everything has been perfected for the killing

of Castro, and that the 'assassin' had arranged
with a girl, ﬁot further described, to drop a 'pill’
in some drink or food of Castro."

This seems to confirm some plot invoiving a woman to kill Castro
with poison. However, the dating of events does not fit the time
frame known to CIA. While consideration had been given to various
schemes, there were no CIA pills for delivery until February 1961.

It suggests that the syndicate may have been moving ahead on its own..
Following collapse of CIA's access to Castro through Orta,
Johnny Roselli, the man who had served as the Agency's original inter-
mediary with the syndicate, stated that he knew a Cuban exi]é 1eadef

who might participate. This man, Tony Varona, headed the Democratic
Revolutionary Front, one of the exile groups that also received
support from CIA as part of the larger Cuban operation. Varona was
dissatisfied with the nature and extent of that support; Miami Station
suspected that he was not keeping his bargain with the Agency. . In
fact, it is possible that Varona already was involved in independent
operations with the criminal syndicate when first approached prior to
the Bay of Pigs in March 1961 to carry out the Castro assassination.
The 1967 IG Report refers to two FBI reports that bear on this.

One of them, on 21 December 1960, indicates support by the criminal

SECRE]
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underworld for some of the Cuban exiles. The other report, on
18 January 1961, suggests that Varona was one of those receiving

that support, although this was notAconfirmed. As a matter of

interest, as late as 10 June 1964 there was a report that gangster
elements in the Miami area were offehing $150,000 for anyone who

T | would kill Castrp (an.amount mentioned to the syndicate repre-

- sentatives by CIA case officers at an earlier date). These bits
of information, fitted together, could provide fhe basis for an
explanation of why Varona was so readily available when approached
by Roselli. It also may throw light on a'question noted in the -
1967 IG Report. The operation with.the syndicate had been called

_ off following the Bay of Pigs in April 1961; yet, when it was

reactivated in April 1962 the case officer felt there was something

e et TAMAAT i Sr e oK n © Getet b s e o o

already ongoing in spite of the fact that the operation had been
terminated a year earlier. It is possible that CIA simply found itself

involved in providing additional resources for independent operations

Stesn

that the syndicate already had under way. The criminal syndicate
had important interests in Cuba, and to recover them may well have

sought on its own to eliminate Castro. In a Sense CIA may have been

T IO PR

piggy-backing on the syndicate and in addition to fts material contri-

butions was also supplying an aura of official sanction.
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What do these various considerations suggest? It is obvious

that many lines 6f speculation can be developed, not the least of

which is that the Agency did not know the fu11 extent of syndicate

activities. Clearly, the Agency's case officers felt that they were

initiating a new activity that had the sole purpose of accomplishing

} 4

the elimination of Castro. The additional considerations can be

listed as follows:

P

1. The criminal syndicate may well have.had'some inde~
pendent activities of its own underway prior to CIA involve-
ment in late 1960. These operations could well have con-

tinued after the CIA standdown following ihe Bay of Pigs,

being ongoing in some form when CIA reactivated the plan

in April 1962.

6 0 e s Brdottn Ao,

%. The syndicate operations could have activities such

as those that are reported in the New York Daily News

stories in 1975 and 1976. _
3. Frank Sturgis seems to have had contacts with the
criminal syndicate, aTthough from outward appearances he

was not a member of it. He could well have been used by

the syndicate in its activities.

4. Sturgis has not been a reliable source, so his
statements'Are treated with considerable reserve. He
probably did know Juan Orta when both of thém were in Cuba.
o N He was outside of Cuba, however, when Orta was given the

. | 21 o .
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role of assassin. Whatever he knew at that time--and

his knowledge may be of a muchAlater date--could have been
in the form reported fiffeen years later in the 1975
newspaper stories. If there was such an operation it

was not CIA's; it could have been an earlier operation

of the syndicate. While Sturgis could have known of

or have been involved in earlier activity by the syndicate,
whatever its form, he may also have had no part in any

of it; he may merely have fabficated a story from bits
and pieces learned by him from gossip in the Miami
community after Orta settled thére in 1965,

5. If the syndicate was conducting 1ts own operations,
that would tend to reinforce the thought that the details
of its operations would have been characterized by discre-
tion--or security--despite the FBI report in October 1960.
The authors of Book ¥ of the SSC Final Report felt that the
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operation seeking to employ the resources of the criminal syndicate
would not have provided Castro the clear provocation that was hypothe-
sized for the AMLASH operation. At page 68 the Report stated:

" . . . it is unlikely that Castro could have
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distinguished the CIA p]ots with the underworld

from those p10ts not backed by CIA. In fact,

the methods the CIA used in these attempts were
: designed to prevent the Cuban government from
attributing them to the CIA."
i In a sense the SSC made a conscious Judgment, in the context of its
provocation theory, that was made less copsciously and in a different
context in 1964 by the few'CIA employees who knew of the operations
with the syndicate -- that they bore no relation to the assassination
of President Kennedy.

Possible Ruby--Trafficante Contact

There are fragmehts of unevaluated reports that leave one'aspect
of the involvement of the criminal syndicate as a question. This can
only be noted here, as the means for resolving it one way or another
are not within the Agency's capabilities.

As noted -earlier (see Tab B, __page 4), a 27 November 1963 .

i - report records statements by a British journalist that during his own
imprisonment in Cuba in 1959 he knew of a gangster type named "Santos"

who was in jail where he was visited by another American gangster type

Y DO

named "Ruby." Current specu}ation has considered the possibility that
'"Santos“Awas Santos Trafficante who may have been in jaif there in
1959. An FBI report of 14 August 1964 recordéd a statement by a person
jailed in Cuba that he shared a cell with Trafficante.

23
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If the "Santos" in the British report was Trafficante, the
British and FBI reports tend to support one another on the narrow
point of his imbrisonment in Cuba in ]959. Thfs is a material
consideration, as there are reservations about both sources.

It may be that the FBI has more information on this pbint, but
there is no further known relevant information in therAgency
on the matter. i |

The significance of this is that if Trafficante was in
jail in Cuba in 1959, he could have been available for a visit
by Jack Ruby if such visits were allowed. Ruby, in fact, did visit
Cuba in 1959. The Tong time gap between 1959 and November 1963

removes the two incidents from candidacy for consideration as

evidence of conspiracy against President Kennedy. However, if

Ruby was running an errand for someone in 1959, it would provide

an interesting lead for those inquiring into the possible signi-

‘ficance of past assocations or contacts.

~ Both the British report and the cbnfirmation of Ruby's
1959 visit were known to the Warren Commission, and Ruby

reportedly spoke at 1ength about his visit when questioned.

24
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However, Ruby is dead and Trafficante has declined to testify

at all. A later a]]egétion of a visit by Ruby to Cuba in late
1962 or early 1963 is believed not to be true.

Other Reported Assassination Pfoposals

There were other references to possible assassination plots
against Castro that seem not to have been addressed in the Interim

Report of the SSC on Alleged Assassination Plots Involving Foreign

e mwe oyt mbat s Buseoh v cixe b

Leaders. They are summarized briefly bel&k:.

In May 1975 a Cuban exile who came to be a contract employee
stated that in February 1961 he was given a rifle and the mission
to enter Cuba to assassinate Castro. He claimed to have tried to
enter Cuba three times, but failed each time in gaining entry to
; / Cuba. Agency files have no further records on this matter.

As a result of a column by Jack Anderson in May 1977, a check

. was made of Agency files referring to an Antonio Veciana, cited

by Anderson as a CIA emp1oyee._ The man was never an employee of the

Agency, but he was connected with ALPHA-66, a Cuban exile movement.

wotay

On three separate occasions (December 1960, July 1962, April 1966)
he proposed to CIA employees the assassination of Fide] Castro.
He was rebuffed on each occasion. Again in 1970 there was a report

. of his making a similar proposal while an AID employee at an overseas

TR RIYS AP B oometis L, Bt At of e ge s b

post. The details of his actual role a® unknown to the Agency,
although the FBI may have more details on him. This is touched on in

Tab G, which comments on selected newspaper stories published in the
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. course of this research effort.
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Agent Messages in 1961 Mentioning Plans to Kill Castro

1. During the 1nvestigafions in 1975 five agent messages were

identified that made reference to plans to kill Castro, or proposing

such action. Three of these messages related to the same operation,

the other two relating to separate proposals; there is no indication

that any of these probosals was the result of CIA initiative. The

existence of these messages was mentioned during Mr. Colby's testimony
before the Church Committee. In response to a request from the Deputy
Inspector General, LA Division prepared a summary of the messages

and on 8 August 1975 forwarded it to the Review Staff, then charged
with serving as an interface with the congressional committees.
Recordé of the Review Staff do not show how this paper was handled.
The subject was not covered in the Church Committee's interim report

on Alleged Assassination Plots Involving Forefgn Leaders and is

summarized again below.
I .
2. Three of the messages involved the same group of agents,

and seem to relate to the same plan. The first message, da;ed

27 March 1961 (prior to the Bay of Pigs) was sent by an Agency

asset, AMBRONC/5. The message requested the‘Agency's opinion on
a proposed sabotage of the electric company in Havana, stating that
this could be coordinated "with attempt against Fidel in public

appearanceA(at) Sports Palace." The cable expressed the view that

26
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an "attempt against Fidel (is) in accordance with general plan."
There is no record that this message was answered. Two days later,
on 29 March 1961, possibly because of the absence of a reply, the
same agent sent another message. This stated that the plan was
scheduled for 9 April. Castro was to speak at the Palace, and an
"assassination attempt at said place (will be) followed by a general
shutting off of main electric plants in Havana.f General anti-regime
developments to follow this'were then outlined. This message was
answered on 30 March agreeing that a "major effort should be launched
Havana on date you se1ected.f It recommended contacting other named

persons, looking to a more general uprising. The message addressed

the general issue, making no comment on the proposal to kill Castro.

A third message, on 5 April 1961, presumably from the same agent,
reported that the persons he had been directed to contact had arms
for only 50 men. While stating that the sébotage of the electric
company and "possibly attempt pn_Fidel“ would be carried out 9 April,
he emphasized that to do so would make it impossible to maintain a
clandestine organization in Cuba; "your military aid is decisive. If it
does not come that date we are lost." There is no indicatidn that
this message was answered. No further reference to this plan has
been found. |

3. We have reviewed the files of the persons identified in the
cables, and have interviewed aAcése officer who‘was responsible for
one of them, in an attempt‘to learn more about the matter. The

four agents in question are commented on briefly below:
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a. AMBRONC/5 is the agent who sent the messages oht-

lining the proposed sabotage effort and attempt against
-~ Castro.

§ - (1) 201 file opened 15 July 1960. A POA was

not issued until 18 December 1961, and an OA on
| 31 January 1962. A debriefing of him in'November
| | © 1960, prior to the Kennedy Administration, revealed
| that he had been in touch with people who had
plotted the assassination of Fidel Castro, and claimed
to have tried himself to make similar plans. He was
infiltrated on 9 December 1960, exfiltrating 15 February
1961. |
| (2) AMBRONC/S was infiltrated again 3 March
1961 and exfiltrated again 19 June 1961. This

ot e Sarendnid fee e

covered the period of his messages and the Bay of
Pigs. His sole mission was to organize resistance ‘
: groups. |
o ' | (3) AMBRONC/S was infiltrated again on 19 December
1961, exfiltrating 29 March 1952,'again with the same
mission. . | ' |

(4) AMBRONC/5 was infiltrated finally 2 May
1962, was arrested 29 May'1962, and was executed

3 LR O el e ns e

30 August 1962. He has been reported as never admitting

that he was a CIA agent. His name is not one of those
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in the book given Senator McGovern by Castro, listing

those claimed by Castro to have plotted attempts,against'
his 1ife. |
b. AMCOAX/1 was one of those AMBRONC/5 was told to

contact for his general plan for April 1961.
(1) POA on 5 January 1961. His mission was to

organize paramilitary activities in Cuba. He in-
filtrated in February 1961 and exfiltrated in July

1961 following the Bay of Pigs. This period covered
the abdve messages.

(2) Re-infiltrated 29 July 1961, with the same
organiziﬁg mission, he was arrested on 17 August-lgél,
and is serving a thirty year term. His name appears
in the book given Senator McGovern.

c. AMPUG/1 was another of those AMBRONC/5 was told to
contact for his general plan in April 196i. |

(1) Recruited in September 1960, he was in-
filtrated that month, receiving airdrops in_Deceﬁber
1960. He returned to the U.S. 15 May 1961, following
the Bay of Pigs.

(2) Infiltrated again on 29 June 1961, with the

mission to organize resistance groups and conduct

P sabotage operations, he was arrested in July 1961, and

is serving a thirty year term. His name is among those

DR WES B

6:5 _ in the book given Senator McGovern by Castro.
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d. AMPANIC/7 was anothef of those that AMBRONC/5 was
told to contact for his general plan in April 1961.
(1) This man was a "walk~n" 15 April 1960,
a POA being issued 30 January 1961 (although there was |

a MOC since 12 July 1960). He was to organize resistance
~groups in the Havana and Pinar del Rio areas. |
(2) Infiltrated 3 March 1961, he was arrested
23 April 1961, and {s serving a thirty year term. His
 name is among those in the book given Senator McGovern‘
by Castro. A
(3) Records relating to this man mention his in-

filtration into Cuba in August 1960 and exfiltration

in November 1960 (prior to his being issued a POA).
His "mission" during that period is mentioned tersely

as being "to organize resistance groups . . . for

mounting sabotage operations . . . and assassination

of prominent Cuban Communist members in the Castro
entourage . . ." The records refer to "his own
| personal objectives" during this period and criticizes
y how he functioned during his stay in Cuba from August
- to November 1960. The record then specifies how he is
to conduct himself and focus his effqrts on his return,
which was to develop sabotage operations. We were able

to contact one of his two case officers, who has retired -
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(the other had died), to ascertain his recollections.

Stating that at the time the focus was on developing
qrgénizations for operations, he stated that an

! assassination mission, such as attributed to AMPANIC/7
' on his earlier time in Cuba, not only was not authorfzed,
- but would have compromised the effort to organize.

Any such assassination mission, the case officer states;

would have been at AMPANIC/7's dwn initiative.

0 mean s Bouts et i et +raas b

4, It is clear that AMBRONC/S envisioned a general uprising
in Cuba, to commence-with sabotage of thé electric plant in Havana
and an attempt on Castro's life. The third of his messages reflected
pessimism, and the fact is that the operation did not come off.

While the man had no express mission from the Agency to mount an

qperation against Castro personally, it is clear that no specific
% objection was recorded to his statement of intentions. The one
recorded reply addresses the concept of general action and makes
no reference to the propoéal to make an attempt on Castro.

5. The fact is that the 9 April 1961 operatioﬁ did not come

Ll e @ T 4SRN vrams + 4

off, and AMBRONC/5 has not been identified as an Agency asset.

Nor was his name inc]hded in the book given Senator McGovern

G o

by Castro. The other men, none of whom had a mission of assassi-

nation from the Agency, are now serving thirty year terms. That

o —ar

their names were included in the 1ist given Senator McGovern by

Castro may be an attempt on Castro's part to enlarge on the facts
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rather than to report what he truiy believes. They were not
executed, a consideration that may subport this view.

6. The records are incomplete on the events identified by
the three messages. The time in question predates the Bay of Pigs.

The men mentioned above had more specific missions, other than

- that of assassination. They exfiltrated subsequent to the event

described in the messages, and were arrested during subsequent
infiltrations into Cuba. There is novrgcord that any of them had
a mission from CIA to ki1l Castro. The person who proposed the

act in 1961 -- AMBRONC/5 -- never acknowledged that he was a CIA

‘agent, and is not listed among those Castro reportedly believes

had the mission of his assassination.
I1

7. Another agent message dated 4 June 1961 asked about a
man who had identified himself as Moratori of the Italian Embassy,
who claimed to work for U.S. intelligence and to be in touch with
one Martin Elena and others (none identifiable), who "have plans
for an invasion within 30 days, after the killing of Fidel." A
reply, dated 6 June, stated that the information was untrue and
that Moratori was not known and should not be trusted. (Insofar
as CIA records show, there was an Italian diplomat of that name
in Cuba at that time. Little is known about him.) The originator

of the agent message cannot be idenfified from prgsent records.
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8. Another agent message dated 3 May 1961 from a member of

the Revolutionary Recovery Movement in Cuba said "will try to ki)l

5 Fidel today." répiy to this message dated 4 May told the agent

and his companions to "lay low" for the time being; and "will

advise when operations can resume," There were no follow-up

messages on this subject in the records. The agent who sent the
message possibly was AMPUG/], but as noted earlier his mission did
not include instructions to kill Fidel. His companions have not

been identified.
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1. AMLASH OPERATION

Comment on the AMLASH operation, in the context of its presenta-
tion in Book V of the Final Report of the SSC, is complicated by the
treatment given it in the Report;_ Rather than beingztreated in a
unified way, reference and discussion is found throughout the Report.*

The actual nature and the siéhificance of the AMLASH opération
differs materially from that presented in the SSC Report. The Repori
leaves the inference that AMLASH/1 was perhaps an agent of Castro, with
the mission of prﬁvoking>a plot against Castro (pages 3, 74 and 79),
which in turn provided Castro‘witﬁ the justification for launching
Lee Harvey Oswald against President Kennedy in feta]iation. Alternatively,
the Report suggests that AMLASH/1 was so insecure in the conduct éf his

activities that the details of his plotting could have become knoﬁn to

'Castro, thereby providing the same basic motivation (pages 74 and 75).

Whichever of these alternatives, so the reasoning would be, the AMLASH
operation should have been reported to the Warren Commission. We believe
that neither thesis applies. The character of the relationship between
CIA and AMLASH/1, prior to 05wa1d's assassination of Presidént Kennedy,

was so insubstantial and inconclusive that it prbvided no basis for

*See pages 2, 3, 5, 6, 13, 14, 16, 17, 18, 19, 20, 24, 25, 26, 27, 28
29, 31, 35, 36, 59, 68, 69, 79, 71, 72, 73, 74, 75, 77, 78, 79, and
86 of the 97-page text, and pages 100, 101, 102, 103, 104, and 105

of the eight-page chronology following the text. :
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AMLASH/] to feel that he had any tangible CIA support for plotting
against Castro. Whether one is inclined to see AMLASH/1 as either a
doable agent or provocateur, or simply as a man who cﬁrelessly revealed
what he was doing, there was little for him to report or to leak.

| ‘ * % k k h *k hk h k k¥ ® ¥ R

In preparing the current comment on the AMLASH operation, as
treated in the SSC Report, it was judged best to approach it in two
ways. A sequential summary of the AMLASH bperation is intended‘to
present the Agéncy's under§tanqing of the true nature of the activity.
Following that, selected points made in the SSC Report are addressed.
It is hoped that this presentation will help establish a clearer per-
spective for judging the actual substance of the operation.

| *****;r'*******

As early as March 1959, AMLASH/1 was reported as expressing

directly to Castro his dissatisfaction with the situation in Cuba.

~ At that time he also was reported as expressing his disillusionment

and that if he "...did not get out of the country soon, he would kill
Castro himself." |

Two years later, in March 1961, AMLASH/1 was mef in Mexico City
by a CIA case officer stationed there. The occasidn was AMLASH/1's
preseﬁce at the leftist-sounsored Latin Americﬁ Conference on Mational
Sovereignty, Eméncipation, and.Peace. The meeting was arranged by
AMWHIP/1, a long-time ffiend of AMLASH/1. A dispatch in July 1961,

giving a general round-up on operational activity against Cubans in

2
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Mexico City, described the meeting (along with others) as follows:

| )
"...the Station made an unsuccessful ‘aporoach’

to (AMLASH/1)...the ‘'approach' consisted of a
| ‘ ‘friendly' talk between a case officer, a mutual
friend of (AMLASH/1) and (AMLASH/1) when he last
was visiting in Mexico. While (AMLASH/1) did not
% pick up the opportunity at that time, he apparently
did not report the incident to his superiors and
the ground work may have been laid for a similar action
in the future.” - |
Later in March there was a report thaf AMLASH/1 and another Cuban wanted
to defect and needed help in escaping. Consideration of their exfil-
tration ended with a report that the Cuban police were aware of AMLASH/1's

intention and plans.

? In August 1961 AMWHIP/1 reported plans by AMLASH/1 to attend the
| French Natfonal Student Union Cultural Festival, and that AMLASH/1
wanted to meet with a "friend" of the Mexico City case officer's. The

files do not reveal that such a contact actually occurred.

et o 0,

In June 1962 there was a report that AMLASH/1 would be travelling
via Praque to the World Youth Festival in Helsinki. AMLASH/1 was
reported as wanting to defect, and also that on his return from Helsinki

he would pass through Paris where he hoped to meet AMWHIP/1. The FBI,

" S IR N ST o, 4K b g v 203 ot

which was aware of CIA's association with AMWHIP/1, met with AMUHIP/
in Miami and took steps for him to be referred to CIA if he should
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(:5 contact the Paris Legal Attache.
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In July 1962 CIA contacted AMWHIP/1, who made known his dis-
satisfaction with ;he way CIA handled AMLASH/1's "planned defection® in
éar1s in August 1961. Plans were made for a CIA case officer and
AMWHIP/1 to travel to Helsinki and anywhere else necessary in an attgmpt
to bring about AMLASH/1's defection. .

The first of a series of meetings with AHLASH/T was held in
Helsinki on 1 August 1962. The original objgctive of his defection
became one of recruiting him in pléce. AMLASH/T was reported as féeling
that if he could "do something really signifibant‘for the creation of a
new Cuba, he was interested in returning to carry on the fight there."
AMLASH/1 spoke of sabotage of an oil refinery and the execution of a

top ranking Castro subordinate, of the Soviet Ambassador and of Castro

“himself. The case officer's report stated:

"Hhile we were making no commitments or plans,

we pointed out to [AMLASH/1] that-séhemes like

he envisioned certainly had their blace, but that

a lot of coordination, planning, information-

co]lecfion, etc., were necessary pferequfsites to

ensure the value and success of such plans."

(Emphasis in original). “

The secdfity hazard of too frequent meetings'in Helsinki led to

further meetings in Stockholm and Copenhagen. AMLASH/1 was next
met on 16 and 17 August in Paris where AMHHIP/1 and the case officer
were joined by another case officer. AMLASH/1 was given SW training

and supplies. On 20 August he was taken to the south of France for

4

3EIRET



fal

a demolition demoristration. He refused to be polygraphed. The case
officer repdrted on 17 August:

! _ “Have no intention gfve [AMLASH/1] physical
elimination mission as requirement but recognize
this something he could or mightltry to carry

! out on his own initiative." |

g The Headquarters cabled reply the next dgy stated:

| "Strongly concur that no physical elimination

missions be given [AMLASH/1]."

On 29 August 1962 AMLASH/1 left Prague by air for Havana. This was
the last time'that he was met until he next left Cuba in September
1963.

COMMENT :
It is noted at this point that AMLASH/1 was not a

recruited agent at that time--nor was he ever for that

matter, as Operational Approval was never granted for

this purpose. By the end of August 1962 the CIA rela-

'
e uar s vt el 1k . mirae

tionship with AMLASH/1 had made no real progreés,
although he was viewed as an operational contact with
i potential. Over a year passed between August 1962 and
' September 1963 when he was next contacted by CIA.
In terms of the relationship that he had with CIA the
f cfitical period, for purposes of this paper, is there-

§ fore between 5 September and 22 November 1963.

AMLASH/1 attended the Collegiate Games in Porto Alegre, Brazil

from 5 through 8 September 1963, as a representative of the Cuban
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Government.; He was met there by AMWHIP/1, and by the CIA case
officer who was to take over the relatidnship‘with him. ~ AMLASH/1
said that he had written two SW messages (on]j one had been received).
He expressed his reluctance to use this form of communications because
of Cuban postal censorship. } |
It is pertinent to what followed to note where the relationship
between AMLASH/1 and CIA stdod at that time. At page 13 of Book V
of the SSC Final Report the following statement appears:
" . . . the CIA took steps to renew its contact
with a high-level Cuban official named AMLASH. The
CIA's previous 6ontact with him had beén sporadic;
he had not been in contact with the CIA since
before the missile crisis of October 1962. The
exact purpose the CIA had for renewing contact is
not known, but there is no evidence the CIA intended
at thi; time fo use AMLASH in an assassination
operation.”* |
The reason for thefe having been no contact since August 1962 was
simply that AMLASH/1 did not leave Cuba after that until September
1963. If it is narrowly correct to state that the "exact purpose"

for renewing contact was not known to the authors of the SSC Report,

. it nevertheless is quite clear why he was met. He was an important

pbtential asset whose usefulness remafned to be explored. ‘At this
point, not only was there "no evidence (that) . . . an assassination
operation" was intended, it is qdite clear that it was not under
consideration. The problem at the time was how to deal with the man.

At page 14 of the SSC Report it is stated that the first meeting
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A in September 1963: ‘ ,
. " . . . may have been to gain intelligence and to
cultivate him as an asset for covert operations . . ."
A 7 September cable, cited on another point in the SSC Report,
provides an insight as to how AMLASH/1 was assessed at the time, as
well as emphasizing the uncertainty in the minds of the case officers
of how to deal with him in the future: |
“AMLASH cocky totally spoi]qp brat who will always
be a control problem . . (he) will not take time or
have patience prepare or receive cohstant stream S/HW
messages,let alone ONVL. AMLASH also needs strong
confidant inside who will push and serve as chaplain . . .
CIA headquarters replied on 9 September, saying in part:
.. - Based on what little feel we here have for
subject however appears he is hobeless<as intell
performer and is best approached as a chief con-
spirator a1lowe& to recruit his own cohorts among
“whom we may then find persons susceptible to long
distance and covert disciplines . . . "
The cable then went on to spell out ]ong-rangé requirements prior to
any action based on~such interna]lorganization as AMLASH/1 may put
together.
Clearly, at thét point, while AMLASH/1 was viewed as potentially
| important, he also was viewed as a person of uncertain capabilities,
’ requiring careful. but long-range development for whatever course of
(;) action that might later ensue. | |
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Page 14 of the SSC Final Report cites the 7 September 1963

* cable reporting the first 1963 meeting with AMLASH/1 as follows:
"AMLASH was interested primarily in getting the

i -+ United States to invade Cuba, or_in attempting an

'inside job' against Castro, and that he was awaiting

a U.S. plan of action."” (Empahsis added).

_; : This suggests a plan of action targetted specifically against Castro
himself. That may have seemed implicit}to'the authors of the SSC
Report, but the actua1>1anguage of the cable states it somewhat differently:
"AMLASH still'feels tﬁere only two ways accomplish
change either inside job or invasion he realistic
enough realize latter out of question. According

AMWHIP, AMLASH still awaiting for US reveal plan of

action."
- COMMENT :
At this point, after a year out of touch'with a
man with whom there had been no working understanding,

AMLASH/1's views were of interest, but were very general,

3
{
i

as might be expected after such a long.time. The actual
- reference to an "inside job" did not specify Castro,

as suggested in the SSC Report, but was directed towards

b B b dat bl sV 3 sl R B e

the more general quéstion of how to bring about change.

It was offered a]ternative]y; in the context of con-

sidering both external and internal action, and not with

S R R

R the specific connotation provided by the SSC vresentation.
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The point is, as stated in the SSC Report, that it left

AMLASH/1 "awafiting a U.S. plan of action.” There was

nothing substantive or conclusive. To the contrary, things

were left very much up in the air.
" Footnote 17 on page 14 of the SSC Report states that

"characterization of this phase of the AMLASH operation

% is disputed.” (Emphasis added). The footnote observes

! that the SSC Interim Report on A1lgged Assassination Plots

’ concluded that the AMLASH operation was an assassination
operation, which begs the question of what it was for "this
phase" of the matter. In fact, the SSC Interim Report on
Alleged Assassination Plots notes specifically that "From

the first contact with AMLASH until the latter part of 1963,

it was uncertain whether he would defect or remain in Cuba."
; (Page 86). The point is that the SSC Final Report, Book V,
b itself describes the very general nature of the approach
by AMLASH/1, and the absence of a U.S. response (supra).

; Any dispute over how to characterize the operation at that
§ time arises from the presentation of it in Book V of the
| SSC Report. Reference to the dispute may reflect views
expressed by CIA representatives on reviewing the draft of +he
. ‘SSC Final Report. |

The next paragraph in the SSC Report, Book V, presents
in inferential sequence, an interview Castro held

with an AP reporter, Daniel Harker, in which Castro inveighed

v’
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against anti-Cuban terrorist plans of U.S. leaders.
The intended inference, as is known from discussions with
SSC staff members, was that AMLASH/1 may have reported (or
leaked) to Castro what the authors of the report elected
to see then as assassination plotting. This characferi-
zation is even more explicit at_pages.3-4 of the Summary
and Findings of the SSC Report, presenting the inter-
pretation as categorically as though it were fact. |
The fact remains that whatever views AMLASH/1 may have
expressed, he had no response from his CIA contacts of
any support for his proposals at that time. Whatever
may have been the cause for_Castrb's remarks at that time
they could not have sfemmed from anything said to
'AMLASHII by CIA officers as they proposed nothing and
undertook nothing. | A
AMLASH/1 flew to Paris on 14 Sepiember, 6stensib1y to attend a
meeting of the Alliance Francaise. The trip actually was for an

extended vacation, which AMLASH/1 intended to report to Castro

. after the fact. On 16 September he wrote AMWHIP/1 that he did not

"intend to see (be interviewed by) your friend agéin" referring io

the CIA case officer. On 3 October 1963 the case officer nevertheless

arrived in Paris to meet with AMLASH/1. 'Stgtion officers were already

in contact with him, two of whom participated in meetings that followed.
On 11 October the case officer cabled Headquarters reporting that

AMLASH/1 claimed to have the "necessar& people and equipment inside

: . IRt - Y
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[Cuba] to accomplish overthrow without [U.S.] assistance.” AMLASH/1

was reported as wishing a meeting with a senior U.S. official,

preferably Robert F. Kennedy, for assurance of "moral support" for

any action AMLASH/1 undertook in Cuba. The cable recommended that
the request for a meeting:
2 ’ "be given highest and profound.éonsideration as

feeling drawn by all who in contact AMLASH is that

he determined attempt op against®[Castro] with or

without [U.S.] support.” |
A 21 October cable to Washington reported a 17 October meeting with
AMLASH/1--"Basically he wants assurance that [U.S.] will support him
if his enterprise is successful.” (Emphasis added).

Desmond Fitzgerdid, then Chief of the Special Affairs Staff,

was going to Paris on other business and undertook to meet with AMLASH/1.
The plan'for the meeting, written in advance, was outlined as-fol1ows:
f ' "Fitzgerald will represent self as persoha] |
representative of Robert F. Kennedy who traveled

to Paris for specific purpose of meeting [AMLASH/1]

and giving him assurances of full U.S. support if

there is change of the present government in Cuba.”

(Emphasis added).

On 29 October FitzgeraTd met ﬁith AMLASH/1 in Paris, representing
himself as a spokesman of Attorney General Kennedy. The third person

at the meeting was the case officer, who served as an interpreter.
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On 13 November the case officer wrote a memorandum summarizing high-

lights of the meeting. It reads in part as follows:

"Fitzgerald informed [AMLASH/1] that the United
States is prepared to render all necessary
assistance to any anti-communist Cuban group which
succeeds in neutralizing the present Cuban leader- -
ship and assumes sufficient control to invite the
United States to reﬁder‘the assistance it is

prepared to give. It was emphasized that the

above support will be forthcoming only after a

real coup has been effected and the group involved .

is in a position to request U.S. (probably under

OAS auspices) recognition and support. (Emphasis

added). It was made clear that the U.S. was not
prepared to commit itself to supporting an isolated
uprising, as such an uhrising can be extinguished

in a matter of hours if the present government is
still in control in Havana. As for the post-coup
period, the U.S. does not desire thatjthe political
clock be turned back but will support the necessary
economic and political}reforms which will benefit

the mass of the Cuban people.”

At the time of fhe CIA Inspector General's report on the subject

in 1967, additional details were elicited from Fitzgerald, who re-

12
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called that AMLASH/1 spoke repeatedly of the need for én assassination

weapon. He wanted a high-power rifle with telescopic sights, or some

other weapon that could be used to kill Castro fram a distance. Fitzgerald

stated that he rejected this request. Fitzgerald's Exécutive Officer,
although not present at the meeting, was kept posted by Fitzgerald and
had a recollection the same as the onme noted above. The case officer
1s'reported as not recalling the exchange on the weapon. His memorandum
stated that: _ - . |
| "Nothing of an operational nature was discussed at
the Fitzgerald meeting. Afier the meeting [AMLASH/1] stated
that he was satisfied with the policy discussion but now

desired to know what technical suppert we could provide him."

On 14 November 1963 AMNHIP/1 was met in New York City. He reported
on AMLASH/1's reaction to the 29 October meeting in Paris. The contact

report on what AMLASH/1 understood, as relayed by AMWHIP/1, is as
"*i follows: | }
; "The visit with Fitzgerald, who acted in the
capacity of a'représentative of high lewels of

1 the Government concerned with the Cuban problem

| satisfied [AMLASH/1] as far as policy was con-
cerned, but he was not at all happy with the fact

that he still was not given the techmical assistance’

for the operational plan as he saw it. [AMWHIP/1]
said that [AMLASH/1] dwelt constantly om this point.

O ~
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He could not understand why he was denied certain
small pieces pf.equipment whiéh promised a final
solution to the prob]em, while, on the other hand,
the U.S. Government gave much equipmeht and money
to exile groups for their ineffective excursions
against Cuban coastal targets. According to
[AMWHIP/1], [AMLASH/1] feels strongly on this point,
and if he does not get advice Pnd materials from a
U.S. Government technician, he will probably become
fed up again, and we will 1osg whatever progress we
have made to date. "
COMMENT: | . ,

At this point it is important to note that Agency
documents summarize what AMLASH/1 was to be told,
and what hé was told, which matches a later report
of what he understood. In essence he was told there
would be no U.S. support until after the fact, and then
only if he was successful. While that may not seem a
very realistic way in which to bring about the overthrow
of a government, it is directly relevant to the questién
of what AMLASH/1 was told and what he understood. It is
contrary to the statement in the SSC Final Report (page 18)
to the effect that it was not clear how AMLASH/1 inter-
preted the put-off by Fitzgerald.
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Interesting confirmation of AMLASH/1's understanding

is provided by a July 1964 FBI report (mentioned variously
at pages 35, 72 and 74 of Book V of the SSC Report). This

report was from an FBI informant who stated that AMLASH/1
was unhappy with the CIA response and that Attorney General
Kennedy had refused to support the’plan. Given the substance

-of this aspect of the report it is apparent that although the

|
|

date of the report is June 1964, this particular information

“dates back to 29 October 1963 when AMLASH/1 was told by
Fitzgerald, representing himself as speaking for Robert F.
Kennedy, that.he would not be given support in this opera-~
tion. While this is not the reason the FBI report was cited
in Book V of the SSC Final Report, it provides additional

clear confirmation that AMLASH/1 understood that he had
been turned down at the 29 October meeting.

Following the 14 November meeting with AMWHIP/1 CIA reviewed what

VIR VN Y

could be done to maintain the contact with AMLASH/1. On 19 November 1963

% e, 0

Fitzgerald "approved telling AMLASH/1 he would be given a cache inside
Cuba. The cache could, if he requested it, include ...high-power
L rifles w/scope..." 4 | |

~ On 19 November AMLASH/1 told a CIA officer that he planned to
return to Cuba. On 20 November Headquarters cabled Paris requesting

that AMLASH/1 "delay departure...(to) permit one more meeting which

AMLASH/1 requested."” On the same day (20 November) in response to
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a telephonic request, AMLASH/] agreed to delay his departure “if it

is sbmething interesting."” The case officer told him that "he could not
assure it interesting but that it was to be a meeting which AMLASH

had requested." The cable reporting this exchange noted that it ﬁas

a "rapid conversation” inhibited by the presence of a second person

: in the room.

% The SSC Final Report (page 19)'attempts to expand this brief

| and cryptic telephone conversation into the *first indiégtion that he
might receive the specific support he requested." More factually, an&
quite significantly,. the Report acknowledges that no specific support
had been offered up ;o'then. Beyond that it is at best a piece of
highly speculative analysis, not supported by the evidence.

The case officer from Washington arrived in Paris the morning of
22 November and met with AMLASH/1 late that afternoon. As they left
the meeting they learned of President Kennedy's assassination. They
probably were meeting when President Kennedy was shot.

Whatever the relationship with AMLASH/1 following the death of
»g : President Kennedy, there is every indication thét during President
Kenpedy's 1ife AMLASH/1 had no basis for believing that he had CIA
support for much‘of anything. Were he a provocateur reporting to Castro,

or if he was merely careless and leaked what he knew, he had no

factual basis for leaking or reporting any actual CIA plot directed

f against Castro.
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11. SPECIFIC SECTIONS OF THE SSC REPORT

Section 1, B

This section of the SSC Final Report, the Summary, statesAthat "it
places particular emphasis on the effect their (the intelligence agencies)
Cuban operations éeemed to have on their'investigation."- It states
that the report "details these operations to illustrate why they were
relevant to the investigation,“ It states that presentation of the
AMLASH operation is to illustrate why that operation shoufd have been
examined by the Warren Commission. |
| | The view of the Subcommittee, as to why the AMLASH operation
warranted such review, is summarized at page 5 of the Report as
follows: |

I"The AMLASH plot was more relevant to the Warren
Commission’s work than the early CIA assassination
plots with the underworld. Un]ikg those earlier
plots the AMLASH opefation was in progress at the
time of the assassination; unlike the earlier plots,
the AMLASH operation could clearly be traced to CIA;
and unlike the earlier plots, the CIA had endorsed
AMLASH's proposal for a coup, the first step to him
being Castro's assassination, despité Castro's threat
of retaliation for such plotting."

As stated in the preceeding discussion the AMLASH operatioh was

without substance prior to President Kennedy's death; it is particularly

17
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unsuited to make the Subcommittee's intended point. It is litéra1ly

accurate to note a coincidence in time, of the contacts with AMLASH/1
prior to the death of President Kennedy, but that is all. It is incorrect
to say that "CIA had endorsed AMLASH's proposal." There was no agree-

ment with AMLASH/1, or commitment to him, and evén had Caétro learned

of the contacts with hih there was nothing to learn beyond the fact

of'the contact. The relationship was most tenuoué and without any'

support promised to him for whatever he planned. Castro's "thfeat"

--as noted above--must be considered irrelevant to the substantive

nature of the AMLASH relationship at that time. |

. This viewpoint was conveyed to the Subcommittee prior to publica-

_é tion of the report. At the same time it was observed that theoretically

there was greater possibility of leaks from the earlier operations

'é inﬁolving the criminal underworld, although there was no known evidence

: of such léaks; While general rather than specific, this could have
provided more reasonab]é support for the Subcommittee's view that there
were CIA operations that should have béen reported to the Warren Commission.
The SSC Subcommittee Saw’otherwise, outlining its position at page 68

é’ as follows: ' |

"...it is unlikely that Castro could havg

: distinguished the CIA plots with the underworld

? from those plots not backed by CIA. In fact,

: the methoqs the CIA used in these attempts were

designed to prevent the Cuban government from

attributing them to the CIA."

Y S
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The result this has on the present comment on the SSC Final
Rebort may seem anomalous. .It places CIA in the position of con-
testing the interpretation given the AMLASH operation in the SSC
Final Report, and to that extent the thesis that the preSentation
was supposed to support.' At the same time, however, we are ‘
inclined to a#knomﬂedge in principle the possibility--not seriously
considered as é 1ikelihood during the Warren Commission inquiry-- |

that other operations could have suffereq the defects attributed

to the AMLASH operation by the SSC Report. Iﬁ protesting the

presentation in one instance, and the specific conclusions it seeks

to support, the effect is to disagree with a substantial portion

of the report as written. On the other hand we tend to not contest

a general thesis that more specific attention could have been given
by the Narren‘Commission to the anti-Castro programs of the U.S.
Government, 1nc1u&1ng CIA activities. |

| L AR BE 3R 2R BE B 2k 2 B AR AR A

At page 4 of the SSC Final Report Desmond Fitzgerald, in a'

meeting with AMLASH/1, is quoted as having:

"stated the United States would support a coup.”
Again, at page 19, the report states that Fitzgerald:

"also gave general assuranceé that .the United

States would help in bringing about the coup."

- The Iast version is attributed to the case officer who was present at

the meeting in 1963, in'his.testfmony before the SSC in 1975. This

presentation of the case officer's statements in 1975 does not match -
19
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the report of the meeting in 1963, wh1ch was written by him at the time.

In considering the processes by which this version came into being, it

is noted that the following statement appears at page 87 of the SSC

Interim Report on Alleged Assassination Plots:

"Fitzgerald met AMLASH/1 in late fall 1963 and
promised him that the United States would support

a coup against Castro,"

4

i
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citing testimony by the case officer who was present at the ﬁeeting.
An interesting footnote (#3) on that page'reads as follows:
"3. The contact plan for the proposed meeting
stated: 'Fitzgerald wfI] represent self as personal
représentétive of Robert F. Kennedy who travelled to
(foreign city) for specific purpose meeting AMLASH/1

and givfng him assurances of full support with

a change of the present government in Cuba.'"

(Emphasis added).

e .

The underscored portion--the word “with“--fn fact read in the actual
document "if there is." This substitution of language in a purported
quotation'may.seem only a matter of nuance, but it treats with what-
Fitzgerald planned to say, which takes on special significance when
matched with the exbressTy Timited st;tements that he actua]ly_made
(as disc&ssed at pages 11 and 12 of this annex) and what AMLASH/1
understood (as discussed at pages 13-15).

| ******'****

At page 5 the SSC Final Report quotes officers in CIA responsible

c;—_ﬁ—sl,—.'\"ﬂ'
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QL} for the investigation at the time of the Warren Commission as stating

to the SSC that had they known about the AMLASH operation in 1963 it

would have affected the investigation. It is only noted that it is
1ikely that views elicited from CIA employees in 1975 probably were

responsive to representations by SSC staff members as to what the
operation involved, as distinguished from what it aétual]y was.

kR Rk ok kR ok ok kk ok kKK

At page 24 the SSC Final Report contains the following

.
?
i
H
{
i
o
i
{

statement:
"According to the 1967 Inspector General Report,
CIA Headquarters cabled the AMLASH case officer on
the morning of November 23, and ordered him to break

contact with AMLASH due to the President's assassi-

! nation and to return to Headquarters."
f This statement is at least a Titerary extension of the statement of
the IG report, which was in its entirety as follows:
i _ "[The case officer] states that he received an
: OPIM cable from Fitzgerald that night or early
the next morning telling him that everything was
off." |
The SSC was unable to get the case officer to support its expansion on

the reference in the 1967 IG report. His testimony is cited,

apparently despite suggestive prompting, that:
" . . . he recalled receiving suéh'a cable, but

could not recall whether it made specific mention

O | 21
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of the President's assassination as the reason for
| breaking contact . . ." | | |
It is noted that the cable was never found; it may never have been
sent, being a misrecollection of the case.officer. In any event,
the two sources cited in the SSC Report do ndt support its version.
;k' L 2R B B AR l* * % * |
Footnote 30 on page 17 treats the question of the security of the
AMLASH operation. As noted in the above Yeview of the AMLASH operation,
AMLASH/1 was on the record as expressing his disenchantment with the
Castro regime. He had told colleagues of his meetings with AMWHIP/1.
Through sensitive sources we know that other Cubaﬁs were aware of his
fulminations against the Castro regime. We do not know, beyoﬁd these
generalized statements, what-he actually conveyed at that time to what
persons. We do know how litfle substanpe there was to his relationships
with CIA during this period, and how 1ittle he hédzto tell others were
he inclined to do so. .
Assuming that AMLASH/1 was to attempt to organize’a coup, he
obviously had fo try and associate himself with people of a like mind.

To crystallize their support he might have felt constrained to convey

- assurances of external support. To the extent that he may have, we

do not know whether he would have claimed to have been promised things
that fn fact had been denied him. It was not until much later that the
question of security--a]ways a consideratfon,‘especially when more than
oneAperson is inQo]ved-—became a point of sufficient concern for CIA

to break relations with him.
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Some have sbeculated thét AMLASH/1 was, in some way, Castro's

provocateur. Such a possibility is always a proper subject fqr

cbnsideration. There are questions that feed the theory, but the

issue remains debatable. We do not offer an opinion here, although

we do note that he was rewarded strangely if he was. When finally
arrested he served ten years of a thirty-year term. His public trial

: did not mention his Agency assbciations for the pebiod March 1961 to

[ November 1964. An interesting consideration is that when Castro pro-
'z vided Senator McGovern with a list of persadns the Cubans claimed had the
- mission of his assassination; although AMLASH/1 was among those
included, the reported period for his activity also omitted this
i earlier period. )

L 20 BE SR SR BE BE B B Bk SN R N

SUNSE (O At page 26 of the SSC Final Report it is stated that on 24 November

the Mexico Station responded to a Headquarters request for the names

i of known contacts of certain Soviet personnel in Mexico City. The SSC
Report acknowledges that the purpose of obtaining these names was to
determine the sigﬁificance of Oswald's contact with Soviets and to

% assess their activities. The SSC Report states that:

"AMLASH's real name was included in the list

te ey o

of names on the Mexico Station cable.”
This is used as a basis for a discussion in the SSC Final Report of why

the inclusion of that name in the cable did not lead to the identification

L e o P S

of the AMLASH operation. |
The treatment of this point in the SSC Final Report seems to rest

BT paratnr a2,

(:} on a misconception of the context in which the name of AMLASH/1 was

Caatpe 1oy

mentioned. The reference had to do wifh a Contact between a member of

23
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the Soviet embassy and a Cuban cultural attache -~- in December 1960 --

about a press conference planned for AMLASH/1 in Mexico City in
February and March 1961. It was not a report of a contact between
AMLASH/1 and the Soviet, which was the subject of the inquiry; the
name of AMLASH/1 could well have been omitted from the cable. In
any event, the December 1960 date preceded the {nauguration of

President Kennedy, which further removes the question from any

relevance to the subject. There was no-reason to check the name.
The presentation in the SSC Final Report is confusing and mislead-
ing on this point.

‘R R kR R Kk kA kAR

Page 72 of the SSC Report refers to a July 1964 FBI report con-

cerning a CIA meeting with AMLASH. The SSC Report states "“that the

purpose of those meetihgs had been to plan the assassination of
Castro." This is the same FBI report~that helped confirm the
earlier turn-down of AMLASH/1 at the 29 October 1963 meeting (pages
14 and 15, this paper). While it stated that “there is now under
discussion some plan to ki11 Fidel Castro" (Jqu 1964) it badly
ﬁixes times and eQents. In any event, ihis aspect of thé report

substantially post-dates the death of President Kennedy, and is

not directly relevant to the Warren Commission inquiry.

O 24
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At page 75, the SSC Final Report quotes the testimony of the Chief,
SAS Counterintelligence. His recollections are very uncertain. He

is quoted specifically as saying that he could not recall the exact

‘time frame, which is central to analysis of the operation, and speaks

of his "vague recollections" that the Fitzgerald meeting was related
to an assassination plot against Castro. The SSC Report néverthe]ess
gives this opinion full p]éy.despité the extensive«fva\ification as to
its reliability.
‘ kok ok ok ok ok ok ok ok ok ok k¥
At pages 68-75 of Book.V of the SSC Final Report, consideration

is given to what was known of the AMLASH operation by certain CIA

- employees, how they understood it, and what conclusions they could or

should have drawn from what they knew. The treatment seems to accebt

as a premise that the relationship was an assassination plot. throughout,

" and overlooks the basically inchoate quality of the relationship with

AMLASH/1 duriﬁg the period in question.

There will always be uncertainties in the deve]oping.relatibnship
with political action assets; that such was the case with AMLASH/] fs
noted in the discussion above. In the preseﬁt instance the uncertainties
were recognized and clearly recorded, as well .as the Iimité p]éced'on
positions that would be and were takgn‘yith AMLASH/1. It is important
to keep this in mind in consi&;ring the testimony of witnesses, as

presented in fhe SSC Final Report.
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Different witnesses before the Ssc~would obviously view the AMLASH
affair in different 1ights, the basis for their understanding relating
to different levels of knowledge at different periods in time. What
did they know 1n.1963, and what more did they learn under what éircum-
stances at a later déte? What they testified to in 1975--perhaps
on the basis of representations by SSC staff membérs as to what it
was--required quite a clear and precise treatment. The SSC Final
Report did not accord the subject that treatment.

' *****_***'**

At pages 78, 79 and 105 of the SSC Final Report reference is made
to a Cuban exile designated as "A," who informed the FBI and CIA in
mid-1965 of activities of AMLASH/1 in Cuba to eliminate Castro, and
of his involvement with CIA. A careful reading of the SSC Report made
it clear that "A" was unaware of AMLASH/1's 1963 associations with CIA.

This information, reported in the contéxt of the badly blurred
time frame of the SSC Final Report, was given a significance that it
did not otherwise have. First, the information was a year and a half
after the death of President Kennedy. Furtﬁer, the informant had no
knowledge of the earlier period of CIA-AMLASH/1 relationships. Hhén
this is placed alongside the clear record of the inconclusive nature
of the re]ationships‘in the 1963 period, it becomes something of an
irrelevancy. It is noted that a footnote in the SSC Report, at this
point, records the fact that the book of material given to Senator

McGovern by Castro on persons who allegedly had plotted his
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assassination also contained no reference to that period, although
AMLASH/1's later activities were cited.
* % k * * Bk E AR AR R R

It 1s useful to recap the sequence of events. The record shows
that initially there was uncertainty as to what AMLASH/1 represented
as a potential asset. There was early consideration of his defection,
which changed to his possible use for intelligence purposes. As his
self-discipline was assessed as being inadequéte for this task it was
determined that it was best for him to go it ‘alone, developing his
own organization for whatever followed. The reservations that were
held concerning'his qualities were fef]ected;in the specifically
conditional arms-length position taken with him during the period
precéding President Kennedy's death. He had to succeed with his
own program before he could éxpect support from the U.S.

Eventually -- but not until aftér the death of President
Kennedy -- firmer indications of support were offered. Even then
the volume of equipment promised was not large, especially to a
man who claimed to have the "necessary people and equipment inside'
[Cuba] to accomplish (the) overthrow . . ." The nature of the
relationship never did firm up. As late as the fall of 1964
(pége 77, Book V of ﬁhe SSC Final Report) CIA was telling AMLASH/1
that it could not be associated with his concept of the first step
of a coup, which he viewed as requiring the déath of Castro. While
one can reason that any association with AMLASH/1 included-
association with all his plans, it nevertheless appears that those

directly involved structured their thinking differently.



& e LA & e b A 4y s A

- SEGRE[

The Inspector General's report in 1967 treated the AMLASH
operation in its study of assassination,‘as did the SSC Interim
Report on Alleged Assassination Plots. At the time of the 1967 IG
report there was no issue of how to characterize the operation at
different times, and the question was not addressed. Facing that
question now, it is clear that howeyervthe operational relationship
developed after the death of President Kennedy, it was unformed and
without substance during his life. During that time it was not an
assassination plot. The treatment of this qﬁestion in the SSC

Report is both imprecise and misleading.



MATERIALS FORWARDED TO WARREN COMMISSION AN‘D‘ FBI.

i oaw



1400000

Sl At S A AR S st s ey S

R Y RS SO0 i

€ R LA e ap o ee
.

Volume V of the SSC Final Report conveys an impression of
limited effort by CIA in the course of the Warren Commission
inquiry. As is noted in other annexes to the present report,

CIA did seek and co11éct information in support of the efforts
of the Warren Commission. Additionally, it conducted studies and
submitted special analyses and reports.

The followihg pages 1list reports and ;ther papers submitted
to the FBI (which had primary résponsibility for the investigation)
and to the Warren Commission. It is fe]t that this compilation
is appropriate to consideration of the extent of the CIA effort,
to the extent that it reveals something of the results of that
effort. .

The 1ists fall into the following sections:

E.1 Dissemination fo the Intelligence Community
E.2 Dissemination of Information to the Warren Commission

E.3 Disseminations to the FBI on Rumors and Allegations

E.4 Memoranda to Warren Commission
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AGENCY SUPPORT TO THE FBI AND THE WARREN COMMISSION

Information received from the Agency's field stations was dis-
seminated to appropriate agencies and departments as soon as
possible after receipt. The following list of some 100 cabled
disseminations, CSCI's, and memoranda were forwarded to the Federal
Bureau of Investigation, et al. The listing covers the period from

- 10 October 1963 through September 1964.

- AGENCY DISSEMINATION OF INFORMATION TO THE INTELLIGENCE
COMMUNITY (FORMAL AND INFORMAL DISSEMINATIONS)

1 i1 - 111
~ *10 October 1963 DIR 74673 . (WH/3/Mexico)

"On 1 October 1963, a reliable and sensitive source
. in Mexico City reported that an American male, who

jdentified himself as Lee OSNALD, contacted the

Soviet Embassy in Mexico City .

Recipients: FBI, I&NS, Navy, State. [Warren Com-
" mission] ‘

*24 October 1963 DIR 77978 (WH/3/Mexico)

Request for two copies of most recent photograph of
Lee Harvey OSWALD.
Recipients: Navy. [Warren Commission]

23 November 1963 DIR 34915 : (WH/3)

Information relating to te]ephone call on 28 Sep-
tember 1963 to Soviet Embassy in Mexico C1ty
Recipient FBI

I - Document Date
11 = Document Number
IIIl - Originating Office

* . An asterisk indicates that the.document was elso made available
to the Warren Commission. .

SECRET
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24 November 1963 TDCS-3/565,829

Subject: Cuban Precautions following Assassination of

i President Kennedy.

A Recipients: State/INR, State/DIR, DIA, Army/ACSI, Navy,
Air, JCS, SECDEF, NSA, NIC, AID, USIA, OCI, ONE, OCR,
ORR, 00, EXO.

25 November 1963 DIR 84950 - (WH/3/Mexico)

e Subject: Silvia T. DURAN, Mexican Employee of the
i Cuban Embassy [sic - Consulate] in Mexico City;
‘ Contact with Lee Harvey OSWALD. - °
Recipient: FBI. ‘

25 November 1963 DIR 84951 A : (C1/s16)

Agency requests information relating to OSWALD's
Activities in Mexico City.
Recipient: FBI

26 November 1963 CsCI- (WE/BC) -

Subject: Reported Anonymous Telephone Message.
Recipient: FBI.

26 November 1963 CSC1-3/778,826 (WH/3)

Subject: Lee Harvey OSWALD, Suspected Assassin of
President Kennedy. Encloses transcripts of tele-
: phone calls made on 27 and 28 September and 1 and
] ‘3 October 1963.
y , Recipient: FBI.

! 26 November 1963 . €SCI-3/778,829 (WH/3)

Subject: Lee Harvey OSWALD, Suspected Assassin of
President Kennedy. (Encloses transcr1pts of tele-
phone calls made by OSWALD or concerning OSWALD
between 27 September and 3 October 1963).

NB: This dissemination may be identical with
CSCI-3/778,826. The above CSCI number appears to
be the correct one, according to a copy of the
document in CI/SIG file No 568.

Recipient: FBI.

O
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26 November 1963 DIR 85069 (WH/3)

Subject: Travel of Pro-Communist Costa Rican Congress-
man to Texas on 26 November 1963.
Recipient: FBI

*26 November 1963 DIR 85089 g (C/WH/3)

Gilberto ALVARADO, a professed Castroite Nicaraguan,
stated to U.S. Embassy in Mexico City on 26 November
1963 that "on 18 September 1963 he saw Lee Harvey
OSWALD receive six thousand five hundred dollars in
a meeting inside the Cuban Embassy ,in Mexico City".
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]

26 November 1963 DIR 85176 ' (WH/3)

Subject: Marina Nikolaeva OSWALD (information volun-
teered on Marina OSWALD by Moroccan student Mohamed
REGGAB studying in West Germany).

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. ;-

26 November 1963 DIR 85177 (WH/3/Mexico)

Subject: Telephone communication between Cuban President
DORTICOS and Joaquin HERNANDEZ Armas, Cuban Ambassadro to
‘Mexico. _
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service re-
ceived copy.

26 November 1963 - Unnumbered . (C1/SIG)

Subject: HUNTER Report No. 10815.
Recipient: FBI. '

26 November 1963 Unnumbered ‘ (C1/S16)

Subject: HUNTER Report No. 10816.
Recipient: FBI.

O B ,
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27 November 1963 €SCI-3/778,881 ~ (WH/3/Mexico)

Subject: Lee Harvey OSWALD, Soviet Activities in
Mexico City, 18 - 24 November 1963.
Recipient: FBI.

*27 November 1963 DIR 85182 . (WH/3/Mexico)

Subject: Lee Harvey OSWALD. On 23 November, Richard
Thomas GIBSON, an American living in Switzerland, who
was acquainted with OSWALD, made statements regarding
latter to a close friend in Bern.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Serv1ce
received copy. [Warren Commission]

27 November 1963 ‘DIR 85195 (C/WH/3)

United States Ambassador to Mexico requests passage
of message to Secretary of State RUSK, Mr. McCONE,
and Mr. HOOVER.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy.

27 November 1963 DIR 85196 - (c/wH/3)

According to information from Nicaraguan Security
Service, Gilberto ALVARADO Ugarte was a Nicaraguan
intelligence source from 1962 to August 1963.
Recipients: FBI, State, White House, Secret Service
received copy. :

*27 November 1963 DIR 85199 (WH/3/Mexico)

Information solic1£ed from Gilberto ALVARADO Ugarte. .,
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Harren Commission]

- 27 November 1963 DIR 85222 (WH/3/Mexico)

Subject: Silvia T. DURAN, Mexican Empioyee of the
Cuban Embassy [sic - Consulate] in Mexico City,
contact of Lee Harvey OSNALD

Recipient: FBI.

Fﬂ“ u
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27 November 1963 ~ DIR 85246 o (wH/3)

Dr. Jose GUILLERMO Aguirre of Mexico reports information
regarding Lee Harvey OSWALD.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service -

i received copy. (Also relayed to S. PAPICH of the FBI

i by CI Staff on 27 November 1963.)

27 November 1963 . DIR 85471 (C/uWH/3)

Subject: Rearrest of Silvia DURAN.
Recipients: FBI, State, White House.

27 November 1963 ~ DIR 85573 . (WH/3/Mexico)

Information from U.S. Ambassador MANN for Secretary
of State RUSK regarding Ambassador HERNANDEZ, Cuban
Ambassador to Mexico, and Gilberto ALVARADO.
Recipients: FBI, State, White House.

27 November 1963 Unnumbered (c1/s16) -

Information on Ernesto RODRIGUEZ relayed by tele-
phone to S. PAPICH.
Recipient: FBI.

27 November 1963 Unnumbered ~ (c1/s16)

Information regarding photographic coverage of
Cuban and Soviet Embassies in Mexico City passed
to S. PAPICH of the FBI.

Recipient: FBI.

27 November 1963 Unnumbered (C1/S16)

Telephone contact with S. PAPICH with regard to
OSWALD's presence in New Orleans in September 1963.
Recipient: FBI.

28 November 1963 DIR 85657 (C/WH/3)

On 26 November 1963 a British journalist named John
WILSON-HUDSON gave information to the American Em-
bassy in London indicating that an "American gangster-
type named RUBY" visited Cuba around 1959.

Recipients: FBI, State, White House.

 wm
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*28 November 1963 ~ DIR 85662 (C/WH/3)

Further interrogation of Gilberto ALVARADO Ugarte.
Recipients: FBI, State, White House. [Narren
Commission] .

*28 November 1963 - DIR 85665 (C/WH/3)

The Hague Station reports that on 23 November 1963,
a local Castroite named Maria SNETHLAGE talked to
Third Secretary Ricardo SANTOS of the Cuban Embassy.
SNETHLAGE claimed she knew the Mr. LEE [sic] who
murdered President Kennedy.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Narren Commission]

29 November 1963 CSCI-3/778,893 (WH/3/Mexico)

Subject: Interrogation of Silvia Tirado de DURAN
and Horacio DURAN Navarro.
Recipient: FBI.

*29 November 1963 ~ DIR 85666

Acting upon FBI request, the Agency requests ALVARADO
be turned over to Mexican authorities for additional
interrogation and investigation.

Recipients: FBI, State, White House. [Warren Com-
mission] : .

29 November 1963 DIR 85668 (WH/3/Mexico)

Highlights from interrogation of Horacio DURAN Navarro
and his wife, Silvia Tirado de DURAN. :
Recipients: FBI, State, White House-

*29 November 1963 DIR 85670 C (C/WH/3)

Sensitive sources ... have reported that when the
23 November arrest of Silvia DURAN became known to
the personnel of the Cuban Embassy there was a
great deal of discussion.

Recipients: FBI, State, White House. [Warren
Commission] : L
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29 November 1963 ' DIR 85676 ' " (WH/3/Mexico)

Subject: Travel of Soviet diplomatic couriers.
Recipient: FBI. _

*29 November 1963 DIR 85691 (C/WH/3)

Series of anonymous telephone calls to the office of
the Naval Attache in Canberra, Australia, by a man
claiming to have knowledge about a Soviet plot to
assassinate Kennedy.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. *

29 November 1963 DIR 85714 ' (C/wH/3)

Release of Silvia DURAN for second time on

28 November.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy.

*29 November 1963 DIR 85715 (WH/3/Mexico)

Subject: Travel of Lee Harvey OSWALD (October 1959
to May 1962).

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy.

29 November 1963 DIR 85744 - (C/WH/3)
Interrogation of Gilbert ALVARADO Ugrate.
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy.

*29 November 1963 DIR - 85758 (WH/3/Mexico)

Translation of interrogation of Silvia DURAN and
Horacio DURAN Navarro.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]

7
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*29 November 1963  DIR 85770 o (c/MH/3)

Series of incidents which have produced a report alleging
advance information on assassination.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service re-
ceived copy. [Narren Commission]

29 November 1963 Unnumbered Memorandum (CI/SIG)

Telephone contact with S. PAPICH concerning rumor that
Oswald had made a bank deposit.

29 November 1963 Unnumbered Memorandum (CI/SIG)
Telephone contact with S. PAPICH relaying the Director’'s
suggestion that FBI check all bank accounts and safe
deposit records in New Orleans, Fort Worth, and Dallas.

30 November 1963 ~ ~ CSCI-3/778/8%

Subject: Article in 29 November 1963 issue of Washington
Post suggesting two men involved in assassination.
Recipient: FBI.

*30 November 1963 DIR 86063 (C/WH/3)

Gilberto ALVARADO Ugarte admits his story a fabrication.
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Commission]

3 December 1963 DIR 86496 (C/WH/3)

Information relating to OSWALD's presence in Mexico.
- Recipient: FBI. :

*4 December 1963 DIR 86702 ' (C/NH/3)

Travel 1nformat1on regarding OSWALD and his wife,
June 1962. _

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]
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5 December 1963 DIR 87189 (C/wWH/3)

Known Soviet intelligence officer in New Delhi
demanding full probe into assassination.
Recipients: FBI, State, White House.

*6 December 1963 DIR 87520 (C/WH/3)

Correction of DIR 87502. :
Recipients:  FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]

*7 December 1963 DIR 87667 . (C/wH/3/)

Reinterrogation of Gilberto ALVARADO concluded.
Recipient: FBI. [Warren Commission)

9 December 1963 DIR 87731 (WH/3/Mexico)

Richard BEYMER, American movie actor, in touch with
Cuban Embassy, Mexico City.. ‘
Recipient: FBI.

*9 December 1963 ~ DIR 87796 (WH/3)

Letter mailed in Stockholm on 25 November 1963
alleging assassination arranged by Communist
Chinese. : .

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]

9 December 1963 Unnumbered Memorandum  (CI/SIG)

Telephone contact with S. PAPICH regarding identity
of a source who claims plot to assassinate Kennedy
prepared and executed jointly by the Communist
Chinese and Cubans through intermediaries. (See
JMWAVE 8658 IN 75902). :

Recipient: FBI.

11 December 1963 TDCSDB 3/658,408

Subject: Comments of Soviet official regarding
(a) Moscow views on international situation
following death of President Kennedy, and (b)
resumption of disarmament talks. -

Recipients: General distribution.

9
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12 December 1963 -~ CSCI-3/779,048 " (C/wWH/3)
‘Subject: HILSON; Carlos John (also: WILSON-HUDSON,
John; WILSON, John Hudson.)
' Recipient: FBI.
*12 December 1963 ~  DIR 88643

Subject: Letter Relative to Assassination of Presi-
dent Kennedy Sent to United States Embassy in Costa

Rica.
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Com-
mision]

12 December 1963 DIR 88682 . (C/wi/3)

Cuban Ambassador to France received instructions not
to comment upon the assassination.
Recipients: FBI, State, white House. .

12 December 1963 DIR 88747 (C/WH/3)

Subject: Second Interrogation of Silvia DURAN.
Recipients: FBI, State, White House.

*13 December 1963 CSCI-3/779,136 (C/WH/3)

Subject: Mexican Interrogation of Gilberto ALVARADO.
Recipient: FBI. [Warren Commission]

16 December 1963 CSCI-3/779,135 (C/WH/3)
Subject: Peter DERYABIN's Comments on Kennedy
Assassination. '

Recipient: . FBI.

%18 December 1963 DIR 89970 (C/WH/3)

Further information on Richard Thomas GIBSON.
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]

10

- SEORET



.
i
}

"
P

SECRET

*18 December 1963 DIR 89980

Subject: Actions of Silvia DURAN after her first
interrogation.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]

19 December 1963 : €SCI-3/779,225

Subject: Nomenclature of Weapon Possibly Owned by
Lee Harvey QOSWALD.
Recipient: FBI.

19 December 1963 CSDB-3/658,870 . (WH/Reports)

Subject: a. Disagreements between FldE] CASTRO and
Rauo ROA y Garcia.

b. Probable Future Plan of Action for
Carlos RAFAEL Rodriguez. '
Recipients: State (Miami) and others (not 1dent1f1ed

27 December 1963 CSC1-3/779,297

| Subject: Assassination of President Kennedy (arranged
by the Cuban Government and the Communist Chinese).
Recipient: FBI.

3 January 1964 Unnumbered Memorandum (CI/SIG)
Telephone contact with S. PAPICH on 3 January 1964
regarding newspaper article appearing in El1 Caribe
on 27 November 1963 and possible connection with
ALVARADO's interview in the U.S. Embassy on 26 November.
Recipient: FBI.

*10 January 1964 CsSCI-3/779,482 (WH/3/Mexico)

Subject: Second Mexican Interrogation of Silvia DURAN.
Recipient: FBI. [Warren Commission]

11
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- 14 January 1964 CSC1-3/779,510 (c1/516G)

: : Subject: Assassination of President John F. Kennedy.
i (Regarding 1iaison with FBI and latter's handling of
information from CIA.) '
Recipient: FBI.

27 January 1964 CSCI-3/779,729 (C1/516)

? " Subject: Possible Relatives of Marina Nikolayevna
: OSWALD. o
; Recipient: FBI.

. 30 January 1964 CsC1-3/779,814 (C1/516)

Subject: Jack L. RUBY, Lee Harvey OSWALD.
Recipient: FBI.

4 February 1964 €SCI-3/779,817 (SR/CI/R)

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Information on names,
addresses, and telephone numbers relating to the
Soviet Union.) :

Recipient: FBI.

18 February 1964 DDP 4-0860

Memorandum for the Director, Federal Bureau of
Investigation. Subject: Assassination of John F.

Kennedy.
‘ Recipient: FBI. [Copy to Warren Commission]
- 18 February 1964 DDP 4-0861

; Memorandum for the Director, Federal Bureau of
i Investigation. Subject: Assassination of

; President John F. Kennedy.

Recipient: FBI. [Copy to Warren Commission]

18 February 1964 DDP 4-0862

Memorandum for the Chief, United States Secret
Service. Subject: Assassination of President
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John F. Kennedy. (Verification of entry in "Historic
Diary" relating to OSWALD's attempted suicide.) ,
Recipient: Secret Service. [Copy to Warren Commission]

18 February 1964 DDP 4-0864

Memorandum for Mr. Thomas L. Hughes, The Director of

Intelligence and Research, Department of State. ,

Subject: Assassination of President John F. Kennedy -
- Verification of Entry in "Historic Diary".

Recipient: State. [Copy to Warren Commission]

20 February 1964 CsC1-3/779,988 (SR/CI/R)

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Information regarding
SETYAEVA and RAHM.) _ _
Recipient: FBI. '

22 February 1964 " DIR 03101 ~(C/wH/3)

Subject: Further Information Provided by Moroccan
Student Mohamed REGGAB.
Recipient: White House (attention Secret Service).

11 March 1964 CSCI-3/780,344

Subject: Summary of Findings in Regard to Allegations
by Mohamed REGGAB Relative to Marina OSWALD.
Recipient: FBI.

20 March 1964 - €SCI-3/780,612 (SR/CI/R)

Subject: Assassination of President John F. Kennedy.
(Photograph of an individual closely resembling
OSNALDg. ,

Recipient: FBI.

16 April 1964 CSCI1-3/780,996 (SR/CI/R)

Subject: Yuriy Ivanovich NOSENKO.
Recipient: FBI.

20 April 1964 - CSDB-3/660,704

Subject: Plans by British and French to Publish
BUCHANAN Articles on Assassination.
Recipient: FBI (?)

13
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v 22 April 1964 ’ CSCI1-3/780,881 - (SR/CI/R)
Subject: Assassination of President John F. Kennedy,
(Information regarding Lydia DYMITRUK.)
Recipient: FBI.
30 April 1964 Unnumbered Memorandum (C1/S1G)
; Telephone Contact with S. PAPICH on 29 November
! advising PAPICH to contact SOLIE of the Office
: of Security for information.
(O 8 May 1964 DDP 4-2351

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Marina OSWALD's Notebook
Recipient: Copy of attachment forwarded to FBI.

11 May 1964 CSCI-3/781,172

e L

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Traces on Soviet names,
addresses, and telephone numbers from an address book
belonging to Marina OSWALD.)

Recipient: FBI.

13 May 1964 CSCI-3/781,282 (SR/CI/R)

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Identification
- of photographs sent to CIA by FBI.)
Recipient: FBI.

! 15 May 1964

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Role of Cuban Intelligence Service in
Processing Visa Applicants; Reaction of that Service
-to the Assassination of President Kennedy.

14
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13 May 1964 | CSCI-3/781,351
Subject: Lee Harvey OSWALD's Access to Classified .
Information about the U-2.
Recipient: FBI. [Warren Commission - DDP 4-2444]
19 May 1964 | (SCI-3/781,386 |

Subject: Paul DIMITRIK (aka Pavel DIMITRUK).
Recipient: Navy.

5 June 1964 - CSCI-3/781,543 (CI/R8A)

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Use of Machine Colla-
tion Program to Check Out Cubans Mentioned in Letter
of 27 November 1963 from Maric del ROASRIA Milina.

10 June 1964 CSCI-3/781,841 (CI/R8A)

Subject: Information Concerning Jack Ruby.
Recipient: FBI.

29 June 1964 CSCI-3/782,058

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Investigation of Allegation that OSWALD was
in Tangier, Morocco.

Recipient: FBI. [Warren Commission]

2 July 1964 DDP 4-3401

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Lee Harvey OSWALD.
Recipient: Copy to FBI.

6 July 1964 ~ DDP 4-3470 |
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Statements Reportedly Made by George and
Jeanne de MOHRENSCHILDT Concerning Lee Harvey OSWALD

and the Assassination of John F. Kennedy.
Recipient: Copy to FBI.

15
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27 Augusgﬁl964 CSCI-316/00856-64

'Subject: No Indication of Subject's Defeétion Having
Been Used for Propaganda by the Soviet Union.
Recipient: FBI.

3 September 1964 DDP 4-4600

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: OSWALD Documents Supplied by the Cuban

Government.
Recipient: Copy to FBI.
1 October 1964 DDP 4-5110

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Joachim JOESTEN.
Recipient: Copy to FBI.

6 October 1964 CSCI-316/01446-64

Subject: VIADUCT Interview on 9 September 1964; His
Comments on Seven Photographs Forwarded by the FBI.
Recipient: FBI.

23 QOctober 1964 CSCI-316/01709-64

Subject: Raymond F. FRIESECKE.
Recipient: FBI.

2 November 1964  CSCI-316/01779-64
Subject: Testimony in the Warren Commission Report in
the Assassination of President Kennedy
Recipient: FBI.
23 December 1964 CSCI-316/02545-64
Subject: Allegation of Unidentified Scientist of

Cuban Involvement in Assassination.
Recipient: FBI.

16

SECRET



SECRET

2 March 1965 CSCI-316/00925-65

Subject: Marvin KANTOR, Possible Connection with Investi-
gation of Lee Harvy and Marina OSWALD.
Recipient: FBI.

8 April 1965  CSCI-316/01398-65
Subject: Correspondence to the Soviet Embassy in Mexico
; glé%ﬁient: FBI. [Copy to Seﬁret Service]
| 130 June 1965 CSC1-316/02654-65

Subject: Silvia DURAN.
Recipient: FBI.

2 September 1966 CSCI-316/04482-66
‘Subject: Rima ZMITROOK, Lee Harvey OSWALD's Intourist
Guide in Moscow. '
Recipient: FBI.

9 May 1967 CSCI-316/02153-67

Subject: BEAUBOVEFF apparently to be used as a pawn by
Jim GARRISON to show that OSWALD was a CIA agent and
was to be used to assassinate Fidel CASTRO. GARRISON
alleges he has letters signed by CIA representatives or
by Senator Robert KENNEDY authorizing certain Americans
to work with Cubans for the assassination of CASTRO.
This memroandum is intended to record that such letters
never existed and therefore could not be in GARRISON's
possession. :

Recipient: FBI.

: 14 June 1967 - CSCI-316/02669-67
Subject: Allegations of Unidentified Woman Regarding"

Mario GARCIAS et al.
Recipient: FBI
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24 July 1967 CSCI-316/03243-67

Subject: Allegation of Oscar COUNTRERAS, Mexican newsman,
that OSWALD visited UNAM Campus shortly after the Cuban
Embassy refused him a visa to visit Cuba. CONTRERAS'
statement of dubious credibility, information passed to

Mexican authorities.

Recipient- FBI.

7 May 1968 " €SCI-316/01678-68

-Subject: Promotional Literature Concerning the Alleged
Assassination Consp1racy of JFK Written and Mailed by
Joachim JOESTEN in Support of District Attorney Jim

- GARRISON's Allegations. _

Recipient: FBI. :

.16 September 1969 CSCI-316/03323-69

Subject: Charles w111iam THOMAS.
Recipient: FBI.
RN DISSEMINATION‘OF REPORTS TO CI STAFF

Since CI Staff held the Agency's official file on OSWALD,
all cable traffic (theoretically) including disseminations by.

cable was sent to the Staff for filing in the official file. Ad- "
" ditionally, cables disseminations were released by CI/Liaison.:

Copies were, therefore, available to the,Staff.

S1nce CI Staff released all long-form CSCI's, coordinated
on short-form CSCI's, and ma1nta1ned the CSCI log, the CI Staff
received copies of all CSCI's

DISSEMINATION OF MATERIAL TQ THE WARREN COMMISSION .

13 December 1963 [Conmission Document No. 100]
Memorandum : ' ‘
Subject: Analysis of World Reaction to President

Kennedy's Assassination.
(Supplied by A. W. DULLES.)

18
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21 January 1964 [Commission Document No. 300]

Note from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Attachments: a. Recent Soviet Statements on
Lee Harvey OSWALD.
b. FBIS-28 on OSWALD case.

21 January 1964
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Draft Questions for Submission to the
Government of the Soviet Union.

22 January 1964 [Commission Document No. 691]

e e 1t bt ot e e

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Suggested Questions for Marina OSWALD.

% 25 January 1964 [Commission Document No. 321]

: Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Chronology of Lee Harvey OSWALD's Stay in
3 the Soviet Union.
! Alphabetical List of Persons in the Soviet
; Union Who Were Known to or Mentioned by
Lee Harvey OSWALD or His Wife.

31 January 1964 "~ [Commission Document No. 347]
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Information Developed by CIA on the Activity
of Lee Harvey OSWALD in Mexico City, 28 September - 3
October 1963.

5 Febrdary 1964
Note from Thomas H. KARAMESSINES to J. Lee RANKIN.
Fourteen attachments including recent Soviet State-
ments on Lee Harvey OSWALD (as of 5 February 1964).

5 February 1964 [Commission Document No. 361]
Memorandum from Thomas H. KARAMESSINES, ADDP, to

J. Lee RANKIN forwarding three copies of Appendix B,
a summary biography of Mrs. OSWALD and her relatives.

G | 19
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8 February 1964 ‘ [Commission Docjment No. 1182]

Letter from Thomas H. KARAMESSINES, ADDP, to J. Lee
RANKIN regarding Soviet weapon mentioned in one of -
Lee Harvey OSWALD's documents.

[Information passed to FBI.]

18 February 1964

Memorandum for the Director, Federal Bureau of Investi-
gation, attention Mr. S. J. PAPICH. Subject: Assassi-
nation of President John F. Kennedy. (Request for
information which might be helpful in interpreting
available materials relating to OSWALD's activities
abroad. )

[Copy to Warren Commission.]

18 February 1964 DDP 4-0860

" Memorandum for the Director, Federal Bureau of Investi-
gation, attention Mr. S. J. PAPICH. Subject: . Assassi-
nation of John F. Kennedy. (Request for information
relating to OSWALD's attempted suicide.)

[Copy to Warren Commission.]

5 18 February 1964 DOP 4-0861

Memorandum for the Director, Federal Bureau of Investi-
gation, attention Mr. S. J. PAPICH. Subject: Assassi-
nation of President John F. Kennedy. (Request for copies
of 47 photographs found among the effects of Lee Harvey

‘ OSWALD. )
: [Copy to Warren Commission.]
18 February 1964 DDP 4-0862

Memorandum for the Chief, United States Secret Service;
signed by Richard HELMS, DDP. Subject: Assassination
of President John F. Kennedy. (Verification of entry
in "Historic Diary” relating to OSWALD's attempted
suicide.) ‘

[Copies to Warren Commission and the FBI.]
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18 February 1964 DDP 4-0864

Memorandum for Mr. Thomas L. HUGHES, The Director of
Intelligence and Research, Department of State.
Subject: Assassination of President John F. Kennedy.
(Verification of Entry in "Historic Diary".)

[Copies to Warren Commission and the FBI.]

19 February 1964 [Commission Document No. 384]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
(TS No. 187908.) Subject: Information Developed by
CIA on the Activity of Lee Harvey OSWALD in Mexico
City, September 28 to October 3, 1963.

19 February 1964 DDP 4-4581

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Cuban Consulate and Embassy in Mexico City.

*21 February 1964 : DDP 4-0940 [Commissfon Document No. 426]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.

Subject: Translations of Interrogations Reports of

Silvia DURAN.

Attachments: OUT Telegram No. 85758, 29 November 1963.
Translation of Interrogation of Silvia
DIRAN and Horacio DURAN Navarro.

CSCI-3/779,482 of 10 January 1964. Trans-

lation of Official Mexican Polic Report
on the Second Interrogation of Silvia

DURAN..

5 March 1964 . poP 4-1171 [Commission Document No. 448]
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Summary of Findings in Regard to Allegations

by Mohammed REGGAB Relative to Marina OSWALD.

*6 March 1964 DDP 4-1224 [Commission Document No. 692]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.

Subject: Information in CIA's Possession Regarding
Lee Harvey OSWALD Prior to November 22, 1963.

21
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18 March 1964 - DDP 4-1423 _ [Commission Document No. 528]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
: Subject: Article Alleging that OSWALD was Interviewed
- , by CIA in Moscow.

; 24 March 1964 DDP 4-1555 [Commission Document No. 674]

i Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: = Information Disseminated to the Secret

: Service but not yet made available to the Pres1dent 3
o Commission.

*24 March 1964 ~ DDP 4-1554 [Commission Document No. 631]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: CIA Dissemination of Information on Lee
Harvey OSWALD, Dated 10 October 1963. '
Attachments: OUT Message No. 74673, dated 10 October
' 1963.
5 _ 0UT1M§ssage No. 77978, dated 23 October
! 963

i 25 March 1964 DOP 4-1576 -

Note from Richard HELMS to J. Lee RANKIN.
Attachment: Five copies of "Rumors about Lee Harvey
OSWALD", dated 23 March 1964.

27 March 1964 DOP 4-1606

é Memorandum from Richard HELMS, DDP, to Thomas L. HUGHES,
En Director of Intelligence and Research, Department of

! State. Subject: Verification of Entry in "Historic

; - Diary”. ,

i , [Copies to Warren Commission and the FBI. ]

*#31 March 1964 DDP 4-1655 [Commission Document No. 698]
; Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Reports on Activities and Travel of Lee

Harvey OSWALD and Marina Nikolevna OSWALD.
Attachments: OUT Message No. 86702, 4 December 1963,

C | | ' 2
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to the White House, the Department of State, and the
Federal Bureau of Investigation, with copy to the
Secret Service.

OUT Message No. 97520, dated 6 December
1963, to the White House, the Department of State,
and the Federal Bureau of Investigation, with copy to
the Secret Service.

‘ OUT Message No. 85715, dated 29 November
1963, to the White House, the Department of State, and
the Federal Bureau of Invest1gation, with copy to the
Secret Service. A ,

e e & o h s Bt

OUT Message No. 85182, dated 22 November
1963, to the White House, the Department of State, and
the Federa] Bureau of Investigation, with copy to the
Secret Service.

i At Bt o

" OUT Message No. 85665, dated 28 November
1963, to the White House, the Department of State, and
the Federal Bureau of Investigation, with copy to the
Secret Service.

*3 April 1964 'DDP 4-1699 [Commission Document No. 710]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Richard Thomas GIBSON.
Attachment: OUT Message No. 89970, dated 18 December
8 1963, to White House, Department of State, and the
R ‘ Federal Bureau of Investigat1on, with a copy to the

' Secret Service.

6 April 1964 DDP 4-1739  [Commission Document No. 708]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Reply to Questions Contained in Your Memo-
randum dated 12 March 1964. ("Certain Questions Posed
by the State Department Files") :

7 April 1964 , DDP 4-1787  [Commission Document No. 726]
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.

Subject: Actions of Silvia DURAN After Her First
Interrogation.
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7 April 1964

Subject:
20 April 1964

SECRET

DDP 4-1786
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.

Mohammed REGGAB.

DDP 4-1997 [Commission Document No.

Memorandum from Richard HELMS, DDP, J. Lee RANKIN.
BND Report Pertaining to Allegations Con-
cerning Anton ERDINGER.

Subject:

21 April 1964

Letter from Raymond G. ROCCA to Mr. Samuel A. STERN.

Attachment:

CSDB 3/660,704 (Plans of British and

French Publishing Firms to Publish the Thomas
BUCHANAN Articles on Assassination of President

Kennedy. )

24 April 1964

DDP 4-2099 [Commission Document No.

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Lydia DIMYTRUK; Acquaintance of Marina OSWALD.

Subject:
29 April 1964

DDP 4-2160 [Commission Document No.

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Photograph of Lee Harvey OSWALD.

DDP 4-2256

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Additional Information on Lee Harvey OSWALD.

SUBJECT:
4 May 1964

Subject:
6 May 1964

DDP 4-2296  [Commission Document No.

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject:  Criteria for Dissemination of Information to
the Secret Service; Recommendations of the Central
Intelligence Agency Relative to Presidential Protection.

8 May 1964 .

DDP 4-2351 [Commission Document No.

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Marina OSWALD's Notebook.

Subject:

LW
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13 May 1964 DDP 4-2444 [Commission Document No. 931]

15 May 1964

19 May 1964 DDP 4-2533 [Commission Document No.

*19 May

*22 May 1964 DDP 4-2624  [Commission Document No.

Memorandum for the Director, Federal Bureau of Investigation.
Subject: Lee Harvey OSWALD's Access to Classified Informa-

tion about the U-2.
[CSCI-3/781,351 - copy to Warren Commission]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Role of the Cuban Intelligence Service in
Processing Visa Applicants; Reaction of that Service .
to the Assassination of President Kennedy

[Copy to FBI].

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Hours of Work at Cuban and Soviet Consulates;
Procedures and Regulations for Issuance of Cuban Visas;
Meﬁlcan Contro] of U.S. Citizens' Travel to and from
Cu

1964 DDP 4-2534 [Commission Document No.

Memorandum from Rixhard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Allegations of Pfc. Eugene B. DINKIN, U.S.
Army, Relative to Assassination Plot Against Presi-
dent Kennedy.

Attachment: OUT Message No. 85770, dated 29 November
1963, to the White House, State Department, and the
Federal Bureau of Investigation, with a copy to the
Secret Service ,

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Anonymous Telephone Calls to United States
Embassy in Canberra, Australia, Relative to Planned
Assassination of President Kennedy.

Attachment: OUT Message No. 85691, dated 29 November
1963, to the White House, Department of State, and
the Federal Bureau of Investigat1on, with a copy to
the Secret Service. :
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27 May 1964 : DDP 4-2688 [Commission Document No. 985]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Letter Accusing the Chinese Communists of
Plotting the Assassination of President Kennedy.
Attachment: OUT Message No. 87796, dated 9 December
1963, to the White House, Department of State, and
the Federal Bureau of Investigation, with a copy to
the Secret Service.

27 May 1964 DDP 4-2692  [Commission Document No. 990]

1
|
|

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
; Subject: Discussion between Chairman KHRUSHCHEV and
f Mr. Drew PEARSON Regarding Lee Harvey OSWALD.

1 June 1964 pDP 4-2741 [Commission Document No. 1000]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Gilberto ALVARADQ Ugarte.

G ‘ Attachments: OUT Message No. 85089, dated 26 November
o 1963, relative to Gilberto ALVARADO.

B OUT Message No. 85199, dated 27 November
1963; subject: Lee Harvey OSWALD. ’
LN : QUT Message No. 85662, dated 28 November

L 1963, relative to Gilberto ALVARADOQ.
. OUT Message No. 86063, dated 30 November

! 1963, relative to Gilberto ALVARADO.

OUT Message No. 85666, dated 28 November
1963, relative to Gilberto ALVARADQ.

QUT Message No. 87667, dated 7 December
1963; subject: Lee Harvey OSWALD.

Memorandum, dated 12 December 1963;
subject: Mexican Interrogation of Gilberto ALVARADO.

3 June 1964 DDP 4-2764  [Commission Document No. 1001]
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Documents on Lee Harvey OSNALD Furnished by
the Soviet Government.

3 June 1964 ' DDP 4-2770 [Commission Document No. 1012]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject. George and Jeanne de MOHRENSCHILDT.

O ' 26
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4 June 1964

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Information Developed on the Activity of Lee
Harvey OSWALD in Mex1co City.

5 June 1964 DDP 4-2844 [Commission Document No. 1041]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Allegations Regarding Intelligence Training
School in Minsk, USSR.

10 June 1964 DDP 4-2922 [Commission Document No. 1054]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Information Concerning Jack RUBY (aka Jack
RUBENSTEIN) and His Associates.

*12 June 1964 DDP 4-2988  [Commission Document No. 1089]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Letter Relative to Assassination of President
Kennedy Sent to United States Embassy in Costa Rica.
Attachment: OUT Message No. 88643, dated 12 December
1963, to the White House, Department of State, and the
Federal Bureau of Investigation.

19 June 1964 DDP 4-3169 [Commission Doéument No. 1131]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Soviet Brainwashing Techniques.

26 June 1964 DDP 4-3366

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Soviet Brainwashing Techniques

29 June 1964 DDP 4-3347 [Commission Document No. 1188]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Investigation of Allegat1on that OSWALD was

in Tangier, Morocco.
[Copy to the FBI.]
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1 July 1964 DOP 4-3389 [Commission Document No. 1201]

Memorandum from Richard HELMS, DOP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Lee Harvey OSWALD's Arrival Time in Helsinki
on 10 October 1959.

2 July 1964 o DDP 4-3401  [Commission Document No. 1216]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Lee Harvey OSWALD (Remarks by Soviet Consul
Pavel Antonovich YATSKOV).

[Copy to the FBI.]

6 July 1964 | - DOP 4-3470  [Commission Document No. 1222]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Statements Reportedly Made by George and
Jeanne de MOHRENSCHILDT Concerning Lee Harvey OSWALD
and the Assassination of President Kennedy.

[Copy to the FBI.]

22 July 1964 pDDP 4-3712 [Commission Document No. 1273]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Apparent Inconsistencies in Material Fur-
nished the Commission by CIA and the Department of
State.

23 July 1964 ' DDP 4-3769  [Commission Document No. 1287]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.

Subject: Lee Harvey QSWALD. A

Attachment: Affidavit respecting origin and circum-
stances of a photograph of an unknown individual
;urnished by this Agency to the FBI on 22 November
963

23 July 1964 DDP 4-3770
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.

Subject: Lee Harvey OSWALD.
Attachments: Translation (original documents included.)
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31 July 1964 DDP 4-3916 [Commission Document No. 1358]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Length of Time Required for Obtaining Soviet
Tourist Visas in Helsinki and Stockholm, 1964.

7 August 1964 ‘ DDP 4-4037 [Commission Document No. 1356]

! . Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Soviet Hunting Societies.

28 August 1964 DDP 4-4479  [Commission Document No. 1443]
| Memorandum from Thomas H. KARAMESSINES, ADDP, to J.
: Lee RANKIN.
Subject: Konstantin Petrovich SERGIEVSKY.
31 August 1964 . DOP 4-458]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Cuban Consulate and Embassy in Mexico City.

3 September 1964 DDP 4-4600 [Document No. 50, List 2]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: OSWALD Documents Supplies by the Cuban Government.
[Copy to the FBI]

! 14 September 1964 DDP 4-4775 [Commission Document No. 1483]
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.

Subject: Length of Time Required for Obtaining Soviet
Tourist Visas in Wester Europe in 1964.

s k. e

11 September 1964 - DDP 4-4793

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Publication of Documents Furnished to the
Commission by the Central Intelligence Agency.

11 September 1964 DDP44-4794 " [Commission Document No. 1479]

Y AREIHIIRDG A A AR e D el et

Memorandum from Richard HELMS, DOP, to J. Lee RANKIN. -
Subject: Certain Questions Posed by the State Depart-
ment Files. (Revised) (Attachment to CD No. 1479)
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11 September 1964 DDP 4-4795  [Commission Document No. 1479]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Soviet Hunting Societies. (Revised)
(Attachment to CD No. 1479.)

11 September 1964 DDP 4-4796 [Commission Document No. 1479]
 Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Length of Time Required for Obtaining Soviet
Tourist Visas in Helsinki and Stockholm, 1964.

15 September 1964 . DDP 4-4801 [Commission Document No. 1493]
Memorandum from Richard‘HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Information Concerning Jack RUBY (aka Jack
RUBENSTEIN) and His Associates. '

17 September 1964 DDP 4-4823
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Hours of Work at Cuban and Soviet Consulates;
Procedure and Regulations for Issuance of Cuban Visas;
Mexican Control of U.S. Citizens' Travel to and from
Cuba.

17 September 1964 DDP 4-4838

Memorandum from Richard HELMS, DDOP, to J. Lee RANKIN.
Subject: State Department Files.

17 September 1964 DDP 4-4893

Memorandum from Richard HELMS, bDP,‘to J. Lee RANKIN. -
Subject: Valeriy Viadimirovich KOSTIKOV. -

17 September 1964 DDP- 4-4841
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Lee Harvey OSWALD. (Regarding Agency approval

for the publication of memorandum, dated 2 July 1964,
concerning Lee Harvey OSWALD. Not authorized.{
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18 September 1964 DOP 4-4847

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: COmmunications from the Department of State.

18 September 1964 DDP 4-4848

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Departure from the USSR of Soviet Citizens
Married to Foreigners.

18 September 1964 DDP 4-4850

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN |
Subject: Passport and Visa 0ff1ce

18 September 1964 DDP 4-4873

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Intourist Hotels in Moscow.

18 September 1964 DDP 4-4882
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Technical Examination of Photographs of Lee
‘ Harvey OSWALD's Application for a Cuban Visa.
18 September 1964 DDP 4-4886

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Resettlement of U.S. Defectors in the USSR.

22 September 1964 ~ DDP 4-4921

Memorandum- from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Silvia Tirado Bazan de DURAN.

17 September 1964 DOP 4-4922 ‘
Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.

Subject: Eusebio AZQUE [sic - AZCUE] - Former Cuban
Consul, Mexico City.
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18 September 1964 DDP 4-4952

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Lee Harvey OSWLAD. (Information regarding
OSWALD's stay in Helsinki.)

18 September 1964 DOP 4-4953

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Identification of Persons Appearing in FBI
Photograph No. D 33-46 (Commission Exhibit No. 2625).

1 October 1964 : DDP 4-5110 [Commission Document No. 1532]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Joachim JOESTEN.
[Copies to FBI, I&NS, State]

13 October 1964 DDP 4-5275

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
o Subject: Publication of Documents Furnished to the
T (Z> Commission by the Central Intelligence Agency.
'..- ? "

16 October 1964 DDP 4-5334/1

N

: Memorandum for The President's Committee on the Warren
Commission Report

Subject: CIA's Role in the Support of Presidential
Foreign Travel.

20 October 1964 " DDP 4-5341 [Commission Document Ne. 1545]

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Information Developed on the Activity of Lee
Harvey OSWALD in Mexico City. : .

29 October 1964  DDP 4-5558

- Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Transmittal of OCR Bublication: "Foreign
Press Reaction to thée Warren Report", and Fo]low—Up
Report, dated 22 October 1964.
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AGENCY DISSEMINATIONS TO THE FBI ET AL REGARDING RUMORS_AND

ALLEGATIONS REGARDING PRESIDENT KENNEDY ASSASSINATION.

10 October 1963 " DIR 74673

Lee HarveyVOSNALD. Contact with Soviet Embéssy. Mexico
' - City, 1 October 1963.
Recipients: FBI, I&NS, State, White House. .

“23 Hovembér 1963 ~ ~ DIR 84915

~ Information relating to telephone call on 28 September -
. . 1963 to Soviet Embassy in Mexico City. :
| Recipient: FBI. :

© 25 November 1963 .  DIR 84950

Subject: Silvia T. DURAN, Mexican Employee of the
Cuban Embassy [sic - Consulate] in Mexico City;
Contact with Lee Harvey OSWALD.

Recipient: FBI.

25 November 1963 DIR 84951

CIA requests information relating to OSWALD's ac-
tivities in Mexico City (from FBI interrogation
of OSWALD). )

Recipient: FBI.

" 26 November 1963

A}

Subject: Reported Anonymous Telephone Message.
Recipient: FBI. «

26 November 1963 ' €sC1-3/778,826

Subject: Lee Harvey OSWALD, Suspected Assassin of
President Kennedy. Encloses transcripts of tele-
phone calls made on 27 and 28 September and 1 and

3 October 1963.

Recipient: FBI.

L E
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26 November 1963 CsCI-3/778,829

Subject: Same as above.

(Comment: This dissemination may be identical with
€SCI1-3/778,826. The above CSCI number appears to
be the correct one, according to a copy of the docu-
ment in CI/SIG file no. 568.)

Recipient: FBI.

] 26 November 1963 DIR 85069

“ ' Subject: Travel of Pro-Communist Costa Rican Congress-

! man to Texas on 26 November 1963.

i Representatives of this Agency in Costa Rica suspect
that Julio SUNOL Leal, pro-Communist, pro-Castro deputy
to the Costa Rican National Assembly, will try to
gather data in Texas to use in pro-communist-pro-Castro
propaganda in connection with the assassination of
President Kennedy.

Recipient: FBI.

26 November 1963 DIR 85089

Gilberto ALVARADO, a professed Castroite Nicaraguan,
stated to U.S. Embassy in Mexico City on 26 November
1963 [sic - 25 November 1963] that "on 18 September
1963 he saw Lee Harvey OSWALD receive six thousand
five hundred dollars in a meeting inside the Cuban
Embassy in Mexico City."

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received a copy. [Warren Commission]

ot e

26 November 1963 _ DIR 85176

Subject: Marina Nikolaevna OSWALD (information volun-
teered on Marina OSWALD by Moroccan student Mohamed
REGGAB studying in West Germany).

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy.

26 November 1963 DIR 85177

ot st 378 s M b A i S D B T b e - o

= Subject: Telephone Communication between Duban Presi-
; dent DORTICOS and Joaquin HERNANDEZ Armas, Cuban Am-

bassador to Mexico.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service

received copy. ‘
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26 November 1963 ~ Unnumbered

Subject: HUNTER Report No. 10815.
Recipient: FBI. '

26 November 1963 Unnumbered

Subject: HUNTER Report No. 10816.
Recipient: FBI.

26 November 1963 Unnumbered

Subject: Passage of IN 68291 from Mexico City to the
White House. (OSWALD's reported presence in Mexico
City on 18 September 1963. ) ,
Recipient: FBI.

27 November 1963 €SCI-3/778,881

Subject: Lee Harvey OSWALD, Soviet Activities in
Mexico City, 18 - 24 November 1963. _
Recipient: FBI.

27 November 1963 DIR 85182

Subject: Lee Harvey OSWALD. On 23 November, Richard
Thomas GIBSON, an American living in Switzerland, who
was acquainted with OSWALD, made statements regarding
latter to a close friend in Bern.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [warren Commission] '

i
:
3
)
{
|
!
i

j . 27 November 1963 " DIR 85196

According to information from Nicaraguan Security
Service, Gilberto ALVARADO Ugarte was a Nicaraguan
intelligence source from 1962 to August 1963.
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service .
received copy. ,

27 November 1963 DIR 85199
Informat1on solicited from Gilberto ALVARADO Ugarte.

; Recipients: FBI, State, White House; Secret SerV1ce
: received copy. [Warren Commission]
O
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27 November 1963 DIR 85222

Subject: Silvia T. DURAN, Mexican Employee of the Cuban
' ~ Embassy [sic - Consulate] in Mexico City, contact with

: Lee Harvey OSWALD.

‘ Recipient: FBI.

26 November 1963 DIR 85246

Dr. Jose GUILLERMO Aguirre of Mexico reports information
i regarding Lee Harvey OSWALD.

; . Recipients: FBI, State, White House; Secret Service re-
s ceived copy. (Also relayed to S. PAPICH of the FBI by

. CI Staff on 27 November 1963.)

27 November 1963 DIR 85471

Subject: Rearrest of Silvia DURAN.
Recipients: FBI, State, White House.

27 November 1963 - DIR 85573

Information from U.S. Ambassador MANN for Secretary of
State RUSK regarding Ambassador HERNANDEZ, Cuban Am-
bassador to Mexico, and Gilberto ALVARADO.

Recipients: FBI, State, White House.

s A A St . cins s oBvaz s i
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27 November 1963 Unnumbered

.~ Information on Arnesto RODRIGUEZ relayed by telephone
to S. PAPICH. .
Recipient: FBI.

| 27 November 1963 Unnumbered:

Information regarding photographic coverage of Cuban
and Soviet Embassies in Mexico City passed to S. PAPICH
of the FBI.

Recipient: FBI.

28 November 1963 DIR 85657

: on 26 November a British journalist named John WILSON-
o 4 HUDSON gave information to the American Embassy in
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London indicating that an "American gangster type named
RUBY" visited Cuba around 1959.
Recipients: FBI, State, White House.

28 November 1963 DIR 85662

Further 1nterro§ation of Gilberto ALVARADO Ugarte.
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Commission]

28 November 1963 DIR 85665

The Hague Station reports that on 23 November 1963,
a local Castroite named Maria SNETHLAGE talked to
Third Secretary Ricardo SANTOS of the Cuban Embassy.
SNETHLAGE claimed she knew the Mr. Lee [sic] who

murdered President Kennedy.
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service

received copy. [Warren Commission]

29 November 1963 €SC1-3/778,893
‘Subject: Interrogation of Silvia Tirado de DURAN and
Horacio DURAN Navarro.
Recipient: FBI.

29 November 1963 DIR 85666

Acting upon an FBI request, the Agency requests ALVARADO
be turned over to Mexican authoritiés for additional

interrogation. :
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Commission]
29 November 1963 ~ DIR 85668

Highlights from the interrogation of Horacio DURAN Navarro
and his wife, Silvia Tirado de DURAN.
Recipients: FBI, State, White House.

29 November 1963 DIR 85670 '

Sensitive sources . . . have reported that when the
23 November arrest of Silvia DURAN became known to
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the personnel of the Cuban Embassy there was a great deal

of discussion.
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Commission]

29 November 1963 DIR 85691

Series of anonymous telephone calls to the office of the
Naval Attache in Canberra, Australia, by a man claiming
to have knowledge about a Soviet plot to assassinate

President Kennedy.
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service re-

ceived copy.
29 November 1963 DIR 85714

Release of Silvia DURAN for second time on 28 November.
Recipients: FBI, State, White House, Secret Service
received copy.

29 November 1963 DIR 85744

- Interrogation of Gilberto ALVARADQ Ugarte.
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy.

29 November 1963 DIR 85758

Translation of interrogation of Silvia DURAN and
Horacio DURAN Navarro.

Recipients: FBI, State, White House, Secret Service
received copy. [Narren Commission]

29 November 1963 DIR 85770

s s e e =

o St e dARE @ ome e w6

et gt s e s i

Series of incidents which have produced a report
alleging advance information on assassination.
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]

29 November 1963 Unnumbered memorandum
Telephone contact with S. PAPICH concerning rumor

-4 ‘that OSWALD had made a bank dep031t
¢ Recipient: FBI.
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30 November 1963 CsC1-3/778,894 . |
Subject: Article in 29 Noveﬁber 1963 issue of Washington
Post suggesting two men involved in assassination.
Recipient: FBI,

30 November 1963 ~ DIR 86063

Gilberto ALVARADO Ugarte Admits his story a fabrication.
Recipients: FBI, State, Nhlte House. [Warren Commission]

3 December 1963 DIR 86496

i
S
-4
v

Information relating to OSWALD's presence in Mexico.
Recipient: FBI.

7 December 1963 DIR 87667

Re-interrogation of Gilberto ALVARADO concluded.
Recipient: FBI. [Warren Commission]

9 December 1963 - DIR 87731 ‘
-Richard BEYMER, American movie actor, in touch with
Cuban Embassy, Mexico City.
Recipient: FBI.

9 December 1963 DIR 87796

Letter mailed in Stockholm on 25 November 1963 alleging
assassination arranged by Communist Chinese.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]

9 December 1963 Unnumbered Memorandum

Telephone contact with S. PAPICH regarding identity of

a source who claims plot to assassinate Kennedy prepared
and executed jointly by the Communist Chinese and Cubans
through intermediaries. (See JMWAVE 8658, IN 75902.)
Recipient: FBI.

12 December 1963 CSCI-3/779,048

Subject: WILSON, Carlos John (a]so WILSON-HUDSON,
John; WILSON, John Hudson.)
Recipient: FBI

SR e st e G A et ABPRA e mee b b
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12 December 1963 DIR 88643

Subject: Letter Relative to Assassination of President
Kennedy Sent to United States Embassy in Costa Rica.
Recipients: FBI, State, White House. [Warren Commission]

12 December 1963 DIR 88682
Cuban Ambassador to France received instructions not
to comment upon the assassination.
| Recipients: FBI, State, White House.
12 December 1963 DIR 88747

Subject: Second Interrogation of Silvia DURAN.
Recipients: FBI, State, White House.

13 December 1963 CSCI-3/779,136

Subject: Mexican Interrogation of Gilberto ALVARADO.
Recipient: FBI. [Warren Commission]

16 December 1963 CSCI-3/779,135

Subject: Peter DERYABIN's Comments on Kennedy Assassination.
Recipient: FBI.

18 December 1963 DIR 89970

Further Information on Richard Thomas GIBSON.
Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]

18 December 1963 DIR 89980
Subject: Actions of Silvia DURAN after her first
interrogation.

Recipients: FBI, State, White House; Secret Service
received copy. [Warren Commission]

27 December 1963 CSCI-3/779,297

Subject: Assassination of President Kennedy (arranged
by the Cuban Government and the Commun1st Chinese).
Recipient: FBI.
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3 January 1964 Unnumbered Memorandum

Telephone contact with S. PAPICH on 3 January 1964
‘ regarding newspaper article appearing in E1 Caribe
i ‘ on 27 November 1963 and possible connection with
% ALVARADO's interview in the U.S. Embassy on 26 No-

vember.
Recipient: FBI.
i 10 January 1964 CSCI-3/779,482
‘ _ , . .
? Subject: Second Mexican Interrogation of Silvia
DURAN. , ‘
Recipient: FBI. [Warren Commission]
27 January 1964 CSCI-3/779,729
Subject: Possible Relatives of Marina Nikolayevna
OSWALD. »
Recipient: FBI. - ,
30 January 1964 . CSCI-3/778,814

Subject: Jack L. RUBY, Lee Harvey OSWALD.
Recipient: FBI.

4 February 1964 CsCI-3/779,817

i

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Information on names,
addresses, and telephone numbers relating to the

, : - Soviet Union.)

; ' Recipient: FBI.

18 February 1964 DDP 4-0860

e atAn o

———

' Memorandum for the Director, Federal Bureau of
Investigation.
Subject: Assassination of John F. Kennedy.
("In connection with our efforts to assist the
President's Commission on the Assassination of
President Kennedy by providing information which
might be helpful in interpreting available ma-
terials relating to OSWALD's activities abroad,
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we have considered the entry with regard to attempted
suicide. We consider this entry as being of consider-
able importance and one which might be subject to
verification.”)

Recipient: FBI. [Copy to Warren Commission] .

18 February 1964 DDP 4-0861

Memorandum for the Director, Federal Bureau of
Investigation. '
Subject: Assassination of President John F. Kennedy.
(". . . 47 photographs which were among the effects of
Lee Harvey OSWALD, . . . . It appears that most of
the photographs were taken in the USSR and depict
Soviet contacts of OSWALD or scenes in the Soviet

Union.") ,
Recipient: FBI. [Copy to Warren Commission]

18 February 1964 DDP 4-0862

Memorandum for the Chief, United States Secret Service.
Subject: Assassination of President John F. Kennedy.
(Verification of entry in "Historic Diary® relating to
OSWALD's attempted suicide.) '

Recipient: Secret Service. [Copy to Warren Commission]

18 February 1964 DOP 4-0864

Memorandum for Mr. Thomas L. Hughes, The Director of
Intelligence and Research, Department of State.
Subject: Assassination of President John F. Kennedy -
Verification of Entry in "Historic Diary".

Recipient: State. [Copy to Warren Commission]

20 February 1964 €sCI-3/779,988
Subject: Lee Harvey OSWALD. ' (Information regarding
Annette SETYAEVNA and Lillie May RAHM.)
Recipient: FBI.
22 February 1964 . DIR 03101
Subject: Further Information Provided by Moroccan

Student Mohamed REGGAB.
Recipient: White House (attention Secret Service.)
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11 March 1964 ' CSC1-3/780,344

Subject: Summary of Findings in Regard to Allegations
by Mohamed REGGAB Relative to Marina OSWALD.
Recipient: FBI.

20 March 1964 CsCI-3/780,612

Subject: Assassination of President John F. Kennedy.
(Photograph of an individual closely resembling
OSWALD. )

Recipient: FBI.

16 April 1964 €sCI-3/780,881

Subject: Assassination of President John F. Kennedy.
(Information regarding Lydia DYMITRUK.)
Recipient: FBI.

8 May 1964 - DDP 4-2351

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Marina OSWALD's Notebook. .

Recipient: Copy of attachment forwarded to FBI.
[Warren Commission]

11 May 1964 CSCI-3/781,172

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Traces on Soviet names,
‘addresses, and telephone numbers from an address book
belonging to Marina OSWALD.)

Recipient: FBI.

13 May 1964 'CsCI-3/781,282

Subject: Lee Harvey OSWALD. (Identification of
photographs sent to CIA by FBI.) -
Recipient: FBI.

15 May 1964

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Role of Cuban Intelligence Service in Processing
Visa Applicants; Reaction of the Service to the Assassi-
nation of President Kennedy.

Recipient: FBI.. [Warren Commission]
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5 June 1964 CSCI-3/781,543

Subject: Lee Harvey OSWALD., (Use of Machine Colla-

tion Program to Check Out Cubans Mentioned in Letter

= of 27 November 1963 from Mario del ROSARIA Milina.)
} Recipient: FBI. -

10 June 1964 cSc1-3/781,841

é Subject: Information Concerning Jack RUBY
Recipient: FBI.

29 June 1964 CSCI-3/782,085

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to J. Lee RANKIN.
Subject: Investigation of Al]egatlon that OSWALD was
in Tangier, Morocco.

Recipient: FBI. [Warren Commission]

2 July 1964 DDP 4-3401
Memorandum from Richard HELMS, DOP, to J. Lee RANKIN.
(Remarks made by Soviet Consul Pavel Antonovich YATSKOV.)
Recipient: FBI. [Warren Commission]

27 August 1964 CSCI-316/00856-64

Subject: No Indication of Subject's Defection Hav1ng»'
Been Used for Propaganda by the Cuban Government.
Recipient: FBI. [Warren Commission]

3 September 1964 DDP 4-4600

Memorandum from Richard HELMS, DDP, to’J. Lee RANKIN.
Subject: OSWALD Documents Supplied by the Cuban

Government.
Recipient: FBI. [Warren Commission]
6 October.1964 CSCI-316/01446-64

Subject: VIADUCT Interview on 9 September 1964; His
Comments on Seven Photographs Forwarded by the FBI.
Recipient: FBI.

.
! 3
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23 Decembér 1964 - CSCI-316/02545-64

Subject: Allegation of Unidentified Scientist of
Cuban Involvement in Assassination.
Recipient: FBI. o y

2 March 1965 . CSCI-316/00925-65 |
-Subject: Marvin KANTOR, Possibie Connection with
Investigation of Lee Harvey and Marina OSWALD.
Recipient: fFBI. I
30 June 1965 : CSCI-316/02654-65.

Subject: Silvia DURAN.
.Recipient: FBI. ’

2 September 1966 CSCI-316/04482-66

Subject: Rima ZMITROOK, Lee Harvey OSWALD's In-
tourist Guide in Moscow.
. Recipient: FBI.

14 June 1967 ' CSCI-316/03243-67

Subject: Allegation of Oscar COUNTRERAS, Mexican
Newsman, That OSWALD Visited UNAM Campus Shortly
After the Cuban Embassy Refused Him a Visa to
Visit Cuba. CONTRERAS' Statement of Dubious
Credibility; Information Passed to Mexican au-
thorities.

MEMORANDUM SUBMITTED BY CIA TO THE WARREN
COMMISSION ON RUMORS AND ALLEGATIONS RE-
LATING TO THE PRESIDENT'S ASSASSINATION

31 January 1964 ‘
Subject: Information Developed by CIA on the

Activity of Lee Harvey OSWALD in Mexico City,
28 September - 3 October 1963. -
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5 Marchr =

W Summary of Findings in Regard to Allegations
e 7 e REGGAB Relative to Marina OSWALD.

18 Marcer ez

DI Artic!e Alleging that OSNALD was interviewed
= 35 =n Moscow.

3 Marce mRe DDP 4-1655

Sam_==——- Reports on Activities and Travel of Lee Harvey

m__ =nd Marina Nikolevna OSWALD.

:u::m include the following:
T ====type Message No. 87515, 29 November 1963 -

paragraph g - Marina SNETHLAGE
“===i=type Message No. 85182, 22 November 1963 -
Remarks made by Richard Thomas GIBSON.
“===otype Message No. 85665, 28 November 1963 -
Remarks Made by Maria SNETHLAGE and Third
Secretary Ricardo SANTOS of the Cuban Em-
dassy in The Hague.

S April Tmm= DDP 4-1699
SmE_==———-  Richard Thomas GIBSON.

< APl T DDP 4-1784
SBiTm==———  Mohammed REGGAB.

= May Tame DDP 4-2256
;mm::-f———___ Additional Information on Lee Harvey OSWALD.

_ SRv— of Agency files indicates that all . .
n known to the Agency on OSWALD's association

s —=mmmmunists or criminals, either in United States
Q- ==rrewaser]) has been made available to the Commission."

T ¥ay 1% DDP 4-2351

SumroEm———- - Maripa OSWALD's Notebook.

Cmmr—"-—==—j0n of traces on what appear to be Soviet
TEEmm==_ _=mmdresses, and telephone numbers from an ad-
2:%— ek 1dent1f1ed by ‘Marina OSWALD as belonging
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15 May 1964

Subject: Role of the Cuban Intelligence Service in

Processing Visa Applicants; Reaction of that Service _

to the Assassination of President Kennedy.
19 May 1964 DDP 4-2534

Subject: Allegations of PFC Eugene B. DINKIN, U.S.
Army, Relative to Assassination Plot Against Presi-
dent Kennedy.

22 May 1964 ‘ DDP 4-2624

b Subject: Anonymous Telephone Calls to United States
Embassy in Canberra, Australia; Relative to Planned
Assassination of President Kennedy.

27 May 1964 DDP 4-2688

Subject: Letter Accusing the Chinese Communists of
Plotting the Assassination of President Kennedy.
(Comment: Letter received at U.S. Embassy, Stockholm.)

1 June 1964 ‘ 0DP 4-2741

Subject: Gilberto ALVARADO Ugarte.

Enclosures: OQut Teletype No. 85089, 26 November 1963.

. Qut Teletype No. 85199, 27 November 1963.
Qut Teletype No. 85662, 28 November 1963.
OQut Teletype No. 85666, 28 November 1963.
Qut Teletype No. 86063, 30 November 1963.
Qut Teletype No. 87667, 7 December 1963.
Memorandum, 12 December 1963, Interroga- -

tion of Gilberto ALVARADO.

3 June 1964 . DDP 4-2769

Subject: Documents on Lee Harvey OSWALD Furnished by
the Soviet Government.

4 June 1964  pop

Subject: Information Developed on the Activity of
Lee Harvey OSWALD in Mexico City.
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10 June 1964

: Subject: Information Concerning Jack RUBY (aka Jack
. ~ RUBENSTEIN) and His Associates.

12 June 1964

i Subject: Letter Relative to Assassination of
: President Kennedy sent to United States Embassy
in Costa Rica.

29 June 1964 DDP 4-3347

Subject: Invesfigation of Allegation that OSWALD
was in Tangier, Morocco.

2 July 1964 - DDP 4-3401
Subject: Lee Harvey OSWALD.

28 August 1964 DDP 4-4479
Subject: Konstantin Petrovich SERGIEVSKY.
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15 September 1964 DDP 4-4808

Subject: Information Concerning Jack RUBY (aka Jack
RUBENSTEIN) and His Associates.

17 September 1964 DDP 4-4839
Subject: Valeriy Viadimirovich KOSTIKOV.
17 September 1964 DOP 4-4922 | |
Subject: Eusebio AZQUE - Former Cuban Consul, Mexico c{ty.
18 September 1964 DOP 4-4953

Subject: Identification of Persons Appearing in FBI
Photograph No. D 33-46 (Commission Exhibit No. 2625)
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. Intelligence Sources on Oswald's Visit
to Mexico City in 1963

1. Unilateral Coverage:

From the time the Mexico Station was opened in

[::::bntil the arrival of Mr. Win Scott as Chief of Station in
[::::::]the Station had developed a support apparatus to exploit

leads from the Soviet Embassy in Mexico City. This umbrella

type project (LIPSTICK) consisted of multi-line phone taps, three

photographic sites, a mobile surveillance team and a mail inter-

cept operation.

Telephone taps (LIFEAT) were placed by an|

]hand]ed by a Station case

officer. The number of lines tapped was limited only by the avail-
ability of a listening post nearby and the availability of language
(English, Spanish, Soviet, Polish, Czech, etc.) transcribers.
Generally, these were Mexican or Mexican-American recruited agents.
Three photographic sites were handled by a Station case
officer assisted by technicians on TDY from Headquarters who
advised the Station on the best types of cameras, films, and con-
cealment devices. These operations had sub-crypts under project
LIPSTICK (namely: LIMITED, LILYRIC and LICALLA). LIMITED was a
fixed site directly opposite the Soviet Embassy (across the
street) which had both a vehicle and a pedestrian entrance. The

E2 IMPDET
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gate to the Soviet Embassy was on the northwest corner of the
Soviet compound and the LIMITED site was diagonally across a
double laned street on the southeast corner of that block (See
attached diagram). LIMITED was the first photo base and opera-
ted strictly on an experimental basis in the early stages. This
base, however, was closed when the Station received word that the
photograph of the "unidentified man" was being released by the
Warren Commission. LILYRIC was an alternate photographic base.

It was located in an upper story of an apartment building on the
same side of the street as the LIMITED site but in the middle of
the block south. It had a planted view of the front gate of the
Soviet Embassy. LICALLA, the third photographic site, was located
in one of a row of four houses on the south side of the Soviet
Embassy compound. This site overlooked the back garden of the
Soviet Embassy compound. The purpose of this operation was to get
good identification photographs of Soviet personnel. The three
photographic sites were managed by a recruited agent who was a
Mexican citizen, the son of an American mother and Mexican father
(deceased). This agent collected the film from the LIMITED and
LILYRIC sites three times a week. The film was then devleoped and

printed into 8 x 10 contact print strips. LICALLA film was ori-

o

ginally processed in the Station but in early due to the

resignation of a technician, this film Tike that of LIMITED and

LILYRIC was processed on the outside by a recruited agent.
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Mobile surveillance was conducted by two American

staff officers. These two officers organized a surveillance

§ team of six recruited agents which used late model cars and a
panel truck for surveillance. The team could be activated by
radio from the LIMITED site whenever someone of interest left
the gate of the Soviet Embassy. These agents were aware of

i the LIMITED site since they had been issued LIMITED photographs

for identification purposes.

- The Station also conducted al __ |mail intercept

operation, LIBIGHT, which was handled by an American case officer.

[ ‘ | - ] | obtained

§ selected letters from a sub-agent

2. Coverage:

coverage was unreliable and insecure as charac-

terized by the nature of the at that time. The

Mexican Direction of Federal Security (DFS),

was a hip-pocket group run out of the Mexican

Ministry of Government. This Ministry was principally occupied

heenr Ak are e N e a8

with political investigations and control of foreigners. Their

e e

agents were cruel and corrupt.

o, BR e M 1o

secnee , SENSITHE



14-00000

which became known as LIENVOY

The listening post had 30 lines connected at one time. The

transcription room was staffed by In

1961,

the Station Chief, himself, became the project case officer.

A Station officer assisted him in the daily supervision of the
listening post and in picking up the transcripts and the tapes.
There was also an American technician inside the listening post.

3. Oswald Coverage:

In mid-1962, | " k

post for the telephone numbers of the Soviet,

Cuban and Satellite Embassies in

[:::::] The Station immediately

soon thereafter connected five Cuban lines, five Soviet lines,
three Czech lines, two Polish lines, and one Yugoslav line. At
the listening post, a live monitor made short summaries of con-
versations of interest which were then included in a daily re-
sume for the Chief of Station. Later, when a reel was completely
recorded, full transcripts were typed and passed to the Station;
however, there was usually a time lag of a day or two. Reels

which contained Russian or a language other than Spanish or
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English were taken to another location for translation and
typing. Mr. Boris Tarasoff did the Russian translations but
because of the volume of Russian conversations, the trans-
lations usually ran about a week behind the date of the con-
versation. A1l transcripts were made in either Spanish or
English since the Chief of Station could read only these two
languages and because he personally screened the transcripts
for operatioﬁal leads.

As soon as the Station learned that an American iden-
tifying himself as Lee Oswald phoned‘the Soviet Embassy, Miss
Ann Goodpasture of the Station started screening all photographs.
However, here again, there was a backlog because the photographs
were picked up three times a week, but those picked up were usually

for dates a few days before since the technician who was proces-

sing the film did so on a night-time basis. Further, photographs

were not made initially until a complete roll of film was used.
Later this was changed and the operator cléared the camera at the
end of each day regardless of amount of unused film remaining.

The instructions were to cover the entire workvday (office hours)
and to photograph all Soviets, their families, all foreigners,

and cars with foreign license plates. Human error did occur but
generally the agents were conscientious. The Cuban Embassy cover-
age had more sophisticated equipment using a pulse camera which

frequently developed mechanical difficulties.

cv—»\w-—s /r~ ""P!Tl""
bu,_\.,ui--/ = ._.uwtiﬁ-u-



 SEGRET SENSITIE

Oswald cahe~to the attention of the‘listening post

.~j ' operators from a tap of the Soviet line. It was picked up and
taken to Mr. Boris Tarasoff for translation because the caller
was trying to speak in Russian. There was some delay because -

Station personnel waited to review the photographs coincidenta]ly

fe 4 ot emnielt hmnoieane s rorn

with the typed transcript.

4. Airport Coverage:

This is discussed at Tab B.
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16 day 1977

HEMORANBUH fd" Dnr"*qr of Central Intelligence
VIA . . Deputy Divector of Central Intelligence
FROM ' . John H. ﬁa]1er
Inspector General
SUBJECT . : Jack Anderson 6 May 1977 Column Entitled

nodd CIA Activity in Dallas in 1963"

_REFERENCE' : OLC Me Worandum for Director of Central

Intelligence - OLC 77-1816 (dttdcn“d)

1. Acticn Requested: None, for 1n.orm3x1on onlv

: 2. Bac cnaround The attached Jack Anderson CO]L!H is a
mixture of some tact and error. At least portions of it seem
to have been leaked by someone connected with che Housn Sefect

Committee on Assassinations. -

3. Factual information on matiers covered in the arnticle
follows: ‘

a. ‘Riphc 66 was an anti-Castro Cuban Exile
Organization. Antonio Veciana was one of its
founders. Veciana contacted the Agency.on three
occasions for assistance in an assas sination p!ob

against Castro (December, 1960; ]n1y 1962 and Apri
1966). - On each occasion he was turned down. TL
. Agency had no responsibility fOr or sponsorship ©
Alpha 606.

-—5 fl') .—l

b.. Veciana vias registernd in the Inter-Service
Ragistry by the U.S. Army Tor the period Hovasbep
1%62 Lo Ju]y 1666 al which time he was Tey mi:dfod

without prejudice.

Tabovrated wiﬂ a &1f;
v, Guiltltermo Ruiz; in

c. Veciana reportedly ¢
i
Fivities., Ruiz is marfeic

GCovorng=at (ntoiligente fff
connaction with Alpha 56 ac

. s N AT ¥ AP
ta o ocuusin of Veciana,
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d. Anderson attenpts to connact one Morris
Bishop with CIA in Dallas; newspapers in Dallas
have tried to identify Bishop with our DCD repre-
sentative in Dallas, Mr. J. Yalton loore. PFAc-
cording to our records, no Agency officers ever
used th2 name of Morris Bishop as an alias. Ho
one named Morris Bishop was ever employed by the
Agency.

- e. The FBI identified the three men vho
visited Mrs. Odio. Leea Harvey Oswald was not
one of them. The Warren Commission was satis-
fied that Oswald could not have been in Dallas
at the time of the visit..

John H. Haller
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Original - Director of Central Intelligence w/att.
- Deputy Director of Central Intelligence w/att.
Assistant to the Director (Public Affairs) w/att.
0ffice of Legislative Counsel w/att.
Office of General Counsel w/att.
Executive Registry w/att

16 Subject w/att. |
- IG Chrono w/att.’ -
- J.L.Leader Chrono w/att.,—"
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he

: 'fhe secret ﬂles of the House Assas- .
sinations Committee contain regorts ot

strange CIA activities in Dallas on the -

eve of the Jonn F. Kennedy a»sasmnzo
tion. - . kA -

Credible witnesses™ have conmmed
our past reports that the accused assas~"

. sin, Lee Harvay Oswald, was in touch’
© . with antiCastro Cubans tn Dallas. One

‘confidentlial report states that “in 1283,
Oswald was seen leaving the Dallas ofes)”
fice of Alpha 8. This was a Cuban -
commaando group trained by the CIA, -
A Cuban CIA operative, Antnaio Ve-

clana, also ‘told investigators that he .

bad been summoned 10 Dallas ia Au-,
gust 1663, by his CIA contact—a myste-

-rious man wheo went by the name of

Morris Bishop. ‘States a coufideatial -

- summary:. “When (Veciana) arrived;

Bishop was accompanied Ty another

“+ man, Lee Harvey Gswald,”

" Another witness who xmpr&sed fhe
investigators, Sylvia Odio, told them
that two anti-Castro Cubans had intro-
duced her to an American by tha name
of Leon Oswald. Sae was told that Os.
waid was trying “io coavinece anti

Castro Cuban groups. . 1o kil Presi .

dent Kenpedy.” After the assassina-
tion, she recognized this Amencan a3
Les Harvey Oswald.

The House investigators dow’ t rﬂally
beliave tnat the CIA bad apy part In
the murder of Presidesit Kezanedy.
More ukely. they suspect the CiA may
have tried to cover up some embar-

) tassmo contacts with Oswald in Dallas.

Ia any.case, the CIA tooXk paias to
2lve the impression that Oswalit was in.
Z“ex:co City at the time Lhat witnesses
claimed he wat'dealing. with the ClA-
guided Cubans in Dallus. Veciana, for

. exampole, told of a strang2 call k2 re-

’Gdd CIA Activin f' m

"eived from his CLA contact ..f-.er I\en-
nedy was killed,

Tae CIA man, i lorrls Bishop, a&ed
Veciana to contact his cougin, Buile
lamo Ruiez, who worked for the Cuban
. embassy In Mexico City. Relates a con- .
fidentlal report “Veciana was to ralay
Bishop's olfer "to'pay Rulez and his '
wife to day that they had met with Cs-’
waldinuiexicoCxty AT s

I This not only would havs placed Cs A

wald out of Dailas hut wounld have

" thrown suspicion on the Castro gove

ernment. The ruse was later called off.

Instead, the CIA cited secret'tapes and
photographs as evidence that Qewald
had been in touch with both the Cuban

: and Soviet embassies in Mexico City.

The CIA kept tapes of all phone calls
gomg in and out of the two embassies, -
.. Photographs wece also takea of every-
one entzring asd leaving thase embag.
sies. On Oct.. 1, 1633, the CIA notified -
other US. embassios that “au Amerf.-
can Inale, who identified bimseil a3
Lee Cswald, contacted the °ov1~‘t Eme
bassy in riexico City.”

Oswald was described in the cable as
“aporoximateiy 53 years old, with an
atisletic build, about six fxet fall, with
a recediog hairlina” Tha commitize
illes note that this “ian no way phyvsk
cally’ resembies the Les Harvey Os-

wald accused of assassinating Pr::sx-

dent Kennady.”

The CIA songnt photoamphs Iro:n
the “navy to compare with it3 phos
tographs of Oswaid at the Soviet ome
bassy. Declares a commitiee report:
“Thesa phcwimpu.s, thousn abvicusly

‘not of tha correct Lea Hrvey Cswaid,

became the Warren Commizsion’s 2x-
hibit 237, Tha CiA admitted that therg

)allas ;

31.*3:'

- cwr @
%

m 10 ’D”’

had ¢ besn 2 mix: up but never cleared
the mmatter up.”

4 CiAwitnzss has tr.!\lc"mnmee 5.
vestiyators, meanwalle, taat e Cla
monitering camera happenad 0 hraak
down on the day that Cswald allegamy
visitad the Soviet Embassy. But th2
ClA 1ap on tha Soviet Smbassy’s phone
prodeced an alleyed telephoue cail

. from somevne who ldeatified himself

as *Lea Heary Oswald ¢ ~
The C1A “witness elalmed thet the ug-
tual voice recording of the teleshone

convarsation “was destroyed in rou-
thne destruction procedures anproxi-
mately one week after it was ro |
celved™ Vet more than seven wees
fater, the FBI claimed to have heard
tha telenhone cooversation that the !

CIA said had been destroyed. Tha
-FAl's judgment was that the voice did

nottzong 10 Oswald,

Wrote the late ¥BI dirsetor J, Edzar -
Hoover on Nov. 23, 1363: “The Centcul 9
Iuteitizence Agency advisedt taat en ¢
Ct. 1, 1833, an extremely zagsitive '

source had raported that an individual
‘indeptified nimseld a3 Les Cs yaid,
w ho contacted the Soviet Embassy in
iexico Clty mqumg 28 10 any massa-
-&
“'-’:ei:!n! '\gants of this burean, who
bave conversat with Cswald i Y"a,l:ui

Tex., Bave chsarved phelogenpns of -
tae individual relsrred to above and

kave listened t0 2 recording of his

voice. Toesa spaeial agants are of e

¢oinion that the abovewelarradio in-
ui.'-dual was 2ot Lee kiagvey Oswaid”

H]

The Housk investizators sre bevin.

ping «enu
“eonted the whola Oswald adventurs in

whether the CL\ con- ]

Mexico Citv ia an attemopt $o concaal |

‘. :c..m,.e-ﬂ iaDallax.
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" In the course of the research effort Ieading to this general
report, there were neﬁspaper stories relating to the assassination
of President Kennedy and to CIA. Some of these appear to have been
based on specially designed stories emanating from the House Select
Committee on Assassinations. At the time of their appearance they
were the subject of comments‘prepared in CIA. These newspaper
stories and the comments are attached.

The following newspaper stories and comments are listed below:
Tab G.1 Jack Anderson column on 6 May 1977 alleging
CIA activity in Dallas, Texas in 1963.
Tab G.2 Jack An&erson column on 20 January 1977
:llggfng that CIA is tied to a false Oswald

Tab 6.3 Norman Kempster story on 1 January 1977
alleging that CIA withheld data on Oswald.

Tab G.4 Clare Booth Luce involvement with Cuban exiles.

Tab G.5 Ronald Kessler story on 26 November 1976
alleging CIA withheld details of Oswald tele-
phone calls, with report on handling of documents.

Tab G.6 John Goshko story on 13 November 1976 alleging
that Oswald told the Cubans of his p]an to kill
Kennedy.

Tab G.7 Tabloid Midnight story on 2 August 1976
regarding CIA and Castro.

Tab G.8 Washington Post story on 1 October 1976 concerning
CIA consideration of possibly interviewing
 Lee Harvey Oswald in 1960.
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o ' LA/COG/021-77

MEMORANDUM FOR: Deputy Director for Operations

FROM ' F Raymbhd A. Warren
- Chief, Latin America Division
) ' - :
, o _ )
SUBJECTS . A. Jack Anderson 20 January 1977 Column

Titled "CIA Tied to False Oswald Story"

B. Identification of the Mr. X in the
Anderson Column

1. The attached column, citing the testimony of a Mr. X,
alleges that a CIA agent tried to link Oswald to Cuban intelli-
gence officers in Mexico. There is, of course, no substance to

.the column's allegations. The column identifies the source as
- Mr. X because of attempts on his life, but subsequently gives
. enough information on Mr. X to establish his identity.

2. According to the Anderson column, Mr. X was first met
by his 'CIA contact in Havana before relations with U.S./Cuba were
severed. Mr. X had helped to organize bank accountants to em-

" bezzle Cuban government funds to finance anti-Castro causes.

Mr. X was reportedly recruited by a Morris Bishop (CIA contact),
to ‘plan an attempt on Castro's life. The plan was to fire 2
bazooka from a nearby apartment building while Castro was deliver-
ing one of his marathon speeches. According to the Anderson

‘column, the plot was discovered by Castro's police and Mr. X

escaped to Miami. Mr. X also reportedly tried to assassinate

'~ Castro in Chile in 1971 in league with the Venezuelan Luis Posada

Carriles, who is now being detained in Caracas for the 6 October
Cubana airline bombing. The Anderson column ends with the report
that Mr. X worked for CIA until 1973 for expenses, but ‘was paid
§253,000 in cash by Morris Bishop when he was terminated.

' WARNING NOTICE
INSITIVE INTELLTIGENCE SOURCES AND METHODS INVOLVED

"SECRET . E2 IMPDET
A : CL BY 026231

Y
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3. Frow the above description ol Mr. X, it 1s rcasonably
~tear that Mr., X is Antonio Carltos VECIANA Blanch (201-312960).
VECIANA, an assistant bank manager and past president of a public
accountants association in Havana, first contacted CIA in {lavana
in December 1960 when he asked the COS, at that time | [
to help in an assassination plot against Castro. VECTANA dsked
for visas for ten relatives of the four men assigned to kill Castro,
and also requested four MI rifles with adapters for grenades plus
eight grenades. The COS did not encourage VECIANA and subsequently
checked with an Embassy officer who reported that VECIANA had made
similar "wild-eyed" proposals to him. On 23 November 1961 the
Miami News published a report of an unsuccessful attempt by Antonio
VECTANA to kill Castro. VECIANA reportedly had arranged to
assassinate Castro and Cuban President Osvaldo Dorticos on 5 October
in Havana, but the bazooka he was using failed to fire.

4. There has been no Agency relationship with VECIANA., A

POA, which was granted for his use in para-military affairs in
January 1962, expired in November 1962. VECIANA was born on
4 October 1935 in Havana. He was a member of the People's Revo-
lutionary Movement, an anti-Castro group in Cuba during 1960-61, and
was one of the founders of Alpha-66. A certified public accountant
by trade, VECIANA was with A.I.D. in La Paz in 19068-72. VECIANA
was registered in ISR to the U.S. Army in November 1962 and he

i was terminated without prejudice in July 1966. On 23 July 1962

1 VECIANA was interviewed, at his request, by Mr. Harry Real from
the  DCD New York office. VECIANA asked Real to arrange a meeting
with a senior CIA officer to discuss Alpha-66's plans to assassinate
Castro and to request CIA's assistance (U.S5.$100,000; 10,000 Cuban
pesos; 48 hand grenades). There is no indication that this request
was ever acted upon by CIA.

"S. In April 1966 a LA Division officer, | | using
the alias John Livingston, met VECIANA in New York City. The
meeting was arranged by a retired naval officer, James Cogswell,
who had informed Chief, WIH Division that he had information of valuc
concerning Cuba. When arrived in New York City for the meeting,
he was introduced by Cogswell to VECIANA. He immediately launched
a discussion of thc Cuban political situation and noted his strong
feeling that the only solution was the assassination of Castro.
advised VECTIANA that he was in no position to provide him with
assistance or cncourage him in an assassination attempt and was only
interested in gathevring information which he thought was the purpose

of the meceting. VECIANA subsequently said that his roommate lelix
ZABALA, a_Cuban refugee, had excellent contacts in Havana. It was
clear to however, VECIANA was attempting to use ZABALA poten-

tially toget Agency financial support for his crganization.

e -

e




14-00000

VECTANA suggested that $50,000 would be nceded to get his
cactivities off the ground. [::::]indicatcd to VECTANA that he
would look into the ZABALA matter and would probably arrange for

ZABALA to be contacted in Pucrto Rico.

]
g
.
{

== 0. There 1is no indication in the file that any Agency officer
in contact withh VECIANA ever used an alias Morris Bishop. There is
no Morris Bishop listed in true name in the DDO rolls. There was
never any contractual relationship with VECIANA and he was not
~paid CIA funds.

7. On 11 January 1977 a sanitized copy of VECIANA's 201 filc
was made available to staffers from the Senate Sclect Committee on
Intelligence.

aymo

Raymond A. Warren

| Attachment

DDO/C/LA/COG/0OPS:WIDevine:js (9229) (21 January 1977)
- Distribution:
Orig § 1 - Addressee

] 1 - ADDO.
1 - LA/COG/Chrono
2 - C/LAD
4) - 201-312966
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Mystery Witness in JFK Inguiry

-. -1 A mystery witness has sworn to ¢on- - anti-Castro forces -might have re- - how Kennedy would die. Then the rab- . §

" " gressional investizators that 2 Central . cruited Oswald, a kmown, proCastro  bls rouser acded knowingly that Xen- - §-:;

Intelligence Agency ageat introduced activistto kill Kenmedy. - . . - . medy “kmows heisamaried man® - ;%

- “him to Lee Harvey Oswald in Dallas - - *The motive on this,” states the me- * . Milteer later admitted to the ¥BI:-§ .

- .three months hefore Oswald ed - 'mo, "would of course be the expecta-  that he had been in~Dallas in Jupe,- 3 -

- ' “down President John F. Keacedy. -. Y thgst‘ ;x}er ‘tuh: .?residehntt 'wa: 1263. ’b}lt tgenéed l:;ymg any kntciswl- - I

A : 2 ere . kﬂled, WO 0s caugat or at esge o & fenp assasssination. -
v,"to'fg:ng}mgf{ ‘:?gﬁ ?bgg&:ﬁeﬁ = least his fdentity ascertained; the Jaw . . However, the injormant told the FBI. |

- tempts ofyhjs ﬁfe. is the founder of a. : enforcement authoritizs and the pub-.. that he asked Milteer after the shoot.=-

| . " Cuban terrorist zroup. At werieq . 1c would then blame the assassination - - g sians e iy arer he 8 itin.

. closelywiththeClA.. - - .. .- ontheCastro government; and the call : advance or had merely been guessing.” &

= "rne group held secret meetings at - fora lfog-‘ceiul overthroy would beirre- .- “1 don't do any guessing,” replied Mib<4:

{3, - 3128 Hoilandale in Dallas before theas. t8istible” ooy~ Col g B - O O ORI N
i emesd > But Hoover abruptly blocked this'": Buf'the most explosive deveiopment- 3
1 “gas:xggoﬁgna. g:ﬁ“mggp&;“;hgﬁn% line of inquiry by notifying the War-..- is Mr. X's statement that he met Os-' -8
' told by an informant that Oswald haq Fea Commission on Sept. 21, 1584, that - wald in the company of a Cl4 agent.-: 8.
" . been associating with some Cubans at.- the FBI had lecated and identified - Congressional investigators questioned - -
T R %3198 Harlendale” . - oo ino .+ -, Odio’s callers, He named them es - the mystery witness clcsely on three .
© e, Mr. X's d:amatzctaﬁmon ‘casts -Loran Hall, Lawrence Howard and . .separate occasions. They finally cop-.- |
* pew I ht.on the sto Symz Odio, o William Seymour, all anti-Castroites. - cluded that “his credibilityisstreng.tho-::,
- daught%.r ola wealth ;7 ponent of Cuze - Hoover even suggested that Odio conld - *- ened by the datailshe provides consist-.
- . ban Premier Fidel Po, told to the... Daveconfused the names “Loran Hall” .- ent with what he told us before. Signif. -
- ¥BL Two montks befors the Keanedy . and“Leon Cswald™ .- . . . - ¢ fcantly, he remains very strong on the -~
.. Killing, she related, she was visited in -+, NOW the congressional investigators =_Oswald sighting.” . - . R
© ¢ her Dallas avartment by three men. Daveuncovered evidencethatallthree - The encounter occurred in a down-- §.-.
- ‘who identifted themselves as mgnd,'ﬁ denied visiting the Odio apartment -~ town Dallas building, where Mr. X had.* &

s ot her father, - siginmi,.: o .- and that the ¥BI had obtalned thelr:  ap appointment with his CIA contact. §°.
N R bt her ai w1 can . denials before Hoovar wrote his Jetter - . The agent was accompanied by a man -
7+ One was introditced to her 25 “Le0t "¢ the Wasren Commission, ., Whom Mr. X later recognized-as Ken-- § -

~ © Oswald” When she saw the picture iz~ 7pe investigators have alsy obtained - pedy’skiller, - - . e e
. . the newspapers of the man who had' 4ha tape of a fascinating consrsation, - “When he saw it was Oswald that 4.
. shot Kennedy, she fainted {rom shock. predicting two weels in adv:nce that  killed Kennedy,” the investigators re- Ky
. .21t was the same Oswald, she was cer- Sennedy would be shot “frow an ol - ported in a confidential memo, “he’ .
.- tain, wko had visited her 2partment. - dee building with a highpowered -  nearly freaked out, but he pever said -
j- - Congressiopal investigators have  fle™ Iba.prediction was made by the - anything® .~ . . .. . . B
-- DOow learned that the late J. Edgar ' late Joseph' Milteer, a right-wing rab- . The investigators tried to pin down. & -
~Eoover deiiberately misled the War- - ble rouser, who also Aappened to have . Mr. X on how he could be sure that - B
;. ren Commission about Odio’s mystari . close “conaections with antiCastro -.man was Oswald Br.. X replied, ace ff -
* ous visitors. Shewassuphapersuasive . leaders.” .. Loecio - o orE cording to the memo,: that he had® o
- - -witness that the commission staff was - -- The conversation was taped on Nov.” learnea “how to retain the charactap.: :
- . preparing to investigate her story . 9, 1963, in Miami by an informant  jcs of a persos; he had trained himselt

" thoroughiy. . Con oo named Willle Somersett, who turned  to do that. And if it wasn't Oswald, it +: 3
. Staf inembers even speculated, ac- ~ the tape over to the FBI the next day. * was someone who was exactly like Ce- - ¢ -
.. ¢ording to one internal memo, that the . Milteer is heard on the tape describing . “wald, his exact double. +.=: .- .. . .
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10 January 1977

MEMORANDUM FOR: Chief, Counterintelligence Staff

- FROM ¢ Russell B. Holmes
' CI Operations Group

SUBJECT  : Article by Norman Kempster Appearing in 1
the Los Angeles Times of 1 January 1977 :
-and Entitled '"CIA Withheld Data on Oswald" i «

(copy attached) -

4

- In light of the inaccurate and misleading statements
attributed by Kempster to Sprague, the following comments are
offered in rebuttal.

a. "The CIA withheld from the FBI for almost
two months in 1963 information that Lee Harvey Uswald
had talked with Cuban and Soviet officials abo [

desire to visit those countries . . .7

Comment: Oswald's name did not surface in Mexico City until

1 October 1963 when a hitherto unknown male telephoned the
Soviet Embassy. During this telephone call, the caller identi-
fied himself as '"Lee Oswald."” On 8 October 1963, the Mexico '
City Station cabled to Headquarters the highlights of the
transcript of the conversation.

(1) On 1 October 1963, an American male who
spoke broken Russian and said his name was Lee
Oswald (phonetic), stated he was at the Soviet
Embassy on 28 September when he spdke with a consul
whom he believed to be Valeriy Vladimirovich
Kostikov. Oswald asked the Soviet guard Ivan
Obyedkov, who answered, if there was anything new
regarding a telegram to Washington. Obyedkov upon
checking said nothing had been received yet, but
the request had been sent.

(2) Mexico Station said it had photographs of
a male who appeared to be an American entering the
Soviet Embassy at 1216 hours, leaving at 1222 on
1 October. His apparent age was 35, athletic
build, about six feet, receding hairline, balding
. : top. Wore khakis and sport shirt.

I e T g
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~ (3) No local dissemination was being made by
the Station. [MEXI 6453 (IN 36017), 8 October.]

(Note: Cablese has been rendered here into readable English,
without substantive changes or omissions. Cryptonyms and
pseudonyms have been omitted or put into clear text.)

The above information was received in Headquarters on
9 October; the following day Headquarters incorporated this
information in an electrical dissemination to the Federal Bureau
of Investigation, the Department of State, the Department of
the Navy, and the Immigration and Naturalization Service.

(1) On 1 October 1963 a reliable and sensitive
- source in Mexico reported that an American male

who identified himself as Lee Oswald, contacted the
Soviet Embassy in Mexico City inquiring whether the
Embassy had received any news concerning a telegram
which had been sent to Washington. The American
was described as approximately 35 years old, with an
athletic build, about six feet tall, with a "‘receding"
hairline.

(2) It is believed that Oswald may be identical
to Lee Henry [sic] Oswald, born on 18 October 1939
in New Orleans, Louisiana, a former U.S. Marine who
defected to the Soviet Union in October 1959 and later
made arrangements through the United States Embassy
in Moscow to return to the United States with his
Russian-born wife, Marina Nikolaevna Pusakova [sic]
and their child.

(3) The information in paragraph (1) is being
disseminated to your representatives in Mexico City.
Any further information received on this subject
will be furnished you. This information is being
made available to the Immigration and Naturalization
Service. [DIRECTOR 74673, 10 October 1963.]

(Note: It should be pointed out that for some unknown reason
the Headquarters desk responsible for making the dissemination
neglected to include the information that Oswald had visited the
Soviet Embassy on 28 September 1963.)

It was not until 22 November 1963, when the Station initiated
a review of all transcripts of telephone calls to the Soviet Embassy
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that the Station learned that Oswald's call to the Soviet Embassy
on 1 October 1963 was in connection with his request for a visa
to the USSR. Because he wanted to travel to the USSR by way of
Cuba, Oswald had also visited the Cuban Embassy in an attempt to
obtain a visa allowing him to transit Cuba. ‘

Inasmuch as Oswald was not an investigative responsibility
of the CIA and because the Agency had not received an official
request from those agencies having investigative responsibility
requesting the Agency to obtain further information, the Station
did nothing other than ask Headquarters on 15 October 1963 for
a photograph of Oswald. [MEXI 6534 (IN 40357), 15 October 1963.]
On 25 October 1963, Headquarters sent a request to the Department
of the Navy for a photograph of Oswald. [DIRECTOR 77978,

24 October 1963.] It was not until 26 November 1963, however,
that the Navy Department apparently responded to this request by
sending directly to the Mexico City Station a photograph of Oswald.

In response to a question from the Warren Commission, the
Federal Bureau of Investigation, on 6 April 1963 stated that:

"The investigation of Oswald in 1963 prior to receipt
of the Central Intelligence Agency commmnication

dated 10 October 1963 was directed toward the primary
objective of ascertaining the nature of Oswald's '
sympathies for, and connection with, the FPCC (Fair
Play for Cuba Committee) or subversive elements. The
Central Intelligence Agency commmication which :
reported that a man, tentatively identified as Oswald,
had inquired at the Soviet Embassy concerning a
telegram which had been sent to Washington did not
specify the nature of the telegram. This contact

with the Soviet Embassy interjected a new aspect into
the investigation and raised the obvious questions of
why he was in Mexico and exactly what were his
relations with the Soviets. However, the information
available was not such that any additional conclusions
could be drawn as to Oswald's sympathies, intentions

or activities at that time. Thus, one of the objectives
of the continuing investigation was to ascertain the
nature of his relations with the Soviets considering
the possibility that he could have been recruited by
the Soviet Intelligence Services. The Central
Intelligence Agency communication, dated 10 October 1963,
stated that any further information received concerning
Oswald would be furnished and that our liaison repre-
sentatives in Mexico City were being advised. On
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18 October 1963, one of our FBI liaison repre-
sentatives in Mexico City was furnished this infor-
mation by Central Intelligence Agency and he arranged
follow-up with Central Intelligence Agency in Mexico
City for further information and started a check to
establish Oswald's entry into Mexico. Subsequent to
the assassination, Central Intelligence Agency also
advised us of Oswald's contact with the Cuban Embassy
in Mexico City at the time of his visit there."

[Commission Exhibit No. 833 (FBI Letter to J. Lee Rankin,
dated 6 April 1964).] ‘ :

b. "Chief Counsel Richard A. Sprague said that the
committee staff had learned that a CIA messa e des-
'criBing Oswald's activities in Mexico to f&gral
agencies such as the FBI had been rewritten to elimi-
nate any mention of his request for Cuban and Soviet
Visas. f‘ﬁe message was sent in &1:5‘6erz more than a month

ination.

betore the Noveﬁber 22,1963 assass

Comment: It is not CIA practice to disseminate raw information in
e form it is received from the field. Field Teports are received

in Headquarters where they are first reviewed by the action desk.

The information is then written in a form suitable for dissemination

to the intelligence commmity, including additional information,

if available, from the Agency's central counterintelligence files

to make the report more meaningful to the recipient(s).

Upon learning that on 1 October 1963 an American identifying
himself as Lee Oswald had telephoned the Soviet Embassy, the Mexico
City Station cabled to Headquarters on 8 October 1963 the highlights of
Oswald's conversation with the Embassy. Because the Station at that
time did not know that Oswald was Lee Harvey Oswald and that he had
come to Mexico to apply for visas to the Soviet Union and Cuba, the
Station reported only that information obtained through telephone
tap operation against the Soviet Embassy.

On 10 October 1963, the day after it received the information
relating to Lee Oswald and his contact with the Soviet Embassy,
Headquarters incorporated this information in an electrical dissemi-
nation to the commmity and included a brief summary of biographic
information obtained from central counterintelligence files on the
possible identity of Lee Oswald. Since Headquarters had no indi-
cation before 22 November that Oswald had gone to Mexico to apply
for Cuban and Soviet visas, there was no question of eliminating any
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mention of Oswald's request for such visas.

Within its limitations and capabilities, Mexico Station had
complied with the Agency regulations pertaining to reporting on
Americans abroad. The Station had informed Headquarters which in
turn had alerted those agencies with an investigative or policy
interest in Oswald as an American in the United States. Headquarters
also instructed the field station to inform the local representatives
of those agencies. ‘

As mentioned above, the action desk in Headquarters neglected,
for unknown reasons, to include the fact that Oswald had visited
the Soviet Embassy on 28 September 1963. Had this information been
included it would have indicated to recipients of the report that
Oswald had more than a fleeting reason to be in contact with the
Embassy; however, as already stated, the reason for the 28 September
contact and the subject of the telegram to Washington were, at that
time, unknown.

c. "The CIA's decision to withhold information
was reversed shortly after Kennedy was killed.”

Comment: This statement is patently false and misleading. It is
totally incompatible with Sprague's remarks to Agency representatives:
in Headquarters on 24 November 1976, i.e., "he will not prejudge the
Agency for any sins of 'omission or commission'."

d. "Sprague told a press conference that it was

JEJ%' ossible without more information to know wﬁz the CIA
ad Ccensored its own message.

Comment:  If Sprague needed more information, why did he not ask
the Agency for an explanation, instead of making it appear to the
public that the Agency has been dishonest in its dealings with the
intelligence commmity? ,

e. "But he said the incident raised two interesting
guestions: what m{giﬁt the other aéencies have done
erently 1 e een more fully intormed, and
Fﬁz did Eﬁe CIA &é& to remove 'information Eh_;t was
considere rtinent enough to be put in an initial
draft of the messag_g’?' T

Comment: As already mentioned, the Agency did not know initially
why Oswald was in contact with the Soviet Embassy in October 1963.

Fhadatate b
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It was only after the news of the assassination had reached the
Station that the Station initiated a review of its holdings. As
a result of this review, the Station learned that Oswald had also
visited the Cuban Embassy and that Oswald's contacts with the two
embassies were in connection with his desire to travel to the

? Soviet Union by way of Cuba.

As to what ''other agencies'" might have done had they had more
information, attention is drawn to the FBI's comment in response
to the Warren Commission's question. According to the FBI's
response, some investigation had been initiated on or about
18 October in Mexico. By the 25th of October, FBI headquarters had
informed its field office in New Orleans "that another Agency had
determined that Lee Oswald was in contact with the Soviet Embassy
in Mexico City in the early part of October 1963." The New Orleans
field office in turn informed the Dallas office which had juris-
diction over Oswald's place of residence. (For further detail, see
IV H 447 and 459.) There was, however, no request, official or
otherwise, from any of the responsible departments and agencies in
Washington for further details as to Oswald's presence in Mexico
and his reasons for contacting the Soviet Embassy. '

f. "The committee said its staff investigators
had recently questioned a former CIA agent who had
| "personal I%owIeng' of Oswald's visits to the Soviet
and C embassies in Mexico. As a result o at
interview, the report said, stalif members were sent to
, Mexico, wﬁere they found and questioned additional

! witnesses."

Comment: Sprague's characterization "a former CIA agent'" is probably
in reference to David Phillips. The latter's "'revelations' to staff
investigators (and also to Ronald Kessler) were unfortunate to say
the least, in that they were inaccurate, so far as we know. There

is no indication in the Oswald files that Oswald wanted to make a
deal with the Soviets in return for a free trip to the USSR. The
"additional witnesses" in Mexico, it is believed, are Boris Tarasov
and his wife, both of whom had been under contract with the Agency

in 1963. We have not been informed, officially or otherwise, by
Sprague what Phillips and the Tarasovs told the staff investigators. |

i g. " 'These witnesses had never been sought out
i before by any in vestigative body, notwithstanding the
: fact that they had important information concernin

( : statements by Lee Harvey Oswald in Mexico within 60

S O e assassination of President Kennedy, e

- 3 LA
; D report said.
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Comment: If "these witnesses" include people other than the Tarasovs
it would be impossible, at this time, to make an appropriate comment.
The fact remains, however, that if Sprague had obtained additional
details, he should hold such information and not make it public
until the Agency has had a chance to review it and comment. There
are many examples in the Oswald files of statements made by people
claiming to have knowledge of Lee Harvey Oswald which have been
proven to be fabrications. One such person was Gilberto Nolasco
Alvarado Ugarte who, on 26 Novenber 1963, came to the U.S.
Embassy in Mexico City. He claimed he had been in the Cuban ‘
Consulate in Mexico City on 18 September 1963 when a man he later
recognized to be Lee Harvey Oswald received $6,500 in cash to kill
an important person in the United States. After thorough investi-
gation by Mexican authorities, the Mexico City Station, and the FBI,
it was concluded that Alvarado had completely fabricated his story

Bt e e 2= gL =

about Oswald.
. i ' : Russell B. Holmes
Attachment
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+Sire to visit those countries, a House
‘comiittee reported Friday o8 7ese .o |
" 527 The Select Committee on Assassig-
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- House that its <4nvestigation .of the-
| ;raucder of President John F. Kennedy -
' “would focus early in 1977 on a trip .
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iy Chief .Counsel Richard A..Sprague |
i 7said’ that the' commilted staff had -
. Jearned’‘that a CIA message describ-
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and to the Warren Commission, which con
cluded that Oswald was the assassin and
%ad acted alone. MR L
- Sprague told a press conference that it
was impossible without more information

.pessage. ~ cTvc ey Fex LT -
" But he said the incident raised two intec-
asting. questionss, what might
igencies have done different!

..

if they had

_yeen more fully informed and why did the

JIA decide to remove-“information” hat =
was considered pertinent enough to bepub -
‘inan initial draft of the messagel” 3. 34, .
<. There were no firm conclusions in the™
‘report, Which the 12-member committee -
after the first three months of its-.;

sand civil rights-leadér De;-Dlartin Luthep™:
"King..%», - IR R T et .
.gusiness Tuesday with the end of the ses- .

sion of Congress in which it Was.formed. .

*The purpose of the year-end regort was to

utge the new Congress {o reestablish the s
- committee and to give it.$6.5 million to pay -
-for the first year of what could bie 2 two-,
yearin?esﬁgaﬁon'{.,}. e Tlas HELRs
TR R AR e
ment, the committee has initiated prelim<’
jnary investigations into new and pre-
~vicusly unpussued leads in both-assassina- .
tions,” thereport said. 5 vl ELE R
=" The committee said its staff investizators -
‘had recently “questioned a-former CIA"
. agent-who had.“personal knowledge”. of .
QOswald’s_
embassies in Mexdco: As a result of that in-
“terview,:the reportsaid, staff members:
- were sent to Mexico; wiare they found and
~questioned 2dditional witpesses. -x.id i
.= #These witnesses had never been souzat

- ywithstanding the fact thal they had impor-}
‘¢ant information concerning statements by

daysof the assassination of President Ken-
nedy,” thereportsald.: ~ . 2¥p3f v |
= The report said also that the comxillee
slaffhad interviewed a person who assert-
"ed that he had discussed the King murdee i
with James Farl Ray, who pleaded guilty |
.10 the crime. The unidentified witaess said
 that Ray had told him about contacting an
”associate in Eurape to receive fizther in-
»structions. The story, which was told tore.
.porters by a committee memzer: several
‘yeeksago, has not been verified. 35 b
*" In aletter to New York Times coluznist
_Antbony Lewis, Ray offered tis week 10
*Zestify uncer oath at a committee hearing.
: But Sprague and Walter F. Fauntzoy, thed

wehs ) G shduld T gl s ;
% gl nastigey ithat the . Canltel Bullding . ves
£ 730 thethree months e WEEBIS % ir e conimitie's atimale (es
~was-"to find '

visits:to the Soviet and Cuban’y-

-, £
) 4
4.

. --._/-“..”“ . L
" ©-Distriet of Columbia’s congeessional dels=
. gate and the chairman of the King subcom-

mittee’ said that no decision had been made

-onaccepling Ray’s offer, v, ~2» .= » i
- Hogvever, Sprague indicated that it
_ably would be accepled. - & .osil

prob:
“Any and all people who have rele';iarft_

md. L]

the other.: .- In a personal statement issued. in con- |

- e

junction with the r

rt, Rep. Henry'B,
Gonzalez (D-Tex.), wha I5 to become c{)m- '
mittee chairman in the new yeer; said a
thorough mves(t:gation was needed 10 an-
siwer hurdreds of pressing questions, 7% ..
~Gonzalez said that the commiltee Jioped
1o discover whether formes FBI Director J.
Edgar Hoover's now. well-known animaosi--
ty toward King had affected the FBI's in-

wvestigation of the 2ssassipations %55 .. . %3
King..- 145 8T 10T Cuith eba vk However, Gonzalez said, the commitlee’s
Technically; the' cortilttee-goes cut of .. work could go well beyond.the killings of |

Kennedy and King. «psq ttfas vt - .4
~“The committee can'shed light on the’
larger issue of political murder and vi-
olence,” -Gonzalez said. “.We should rot
forget that President Ford had his. awn

w escaped; no member of the Heuss

T "":J"-i:':'_z'.-,’}.f\')f'

out not just what happened
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MEMORANDUM FOR: Director of Central Intelligence

VIA ‘ : Deputy Director of Central Intelligence
FROM ;. John H. Waller | |
Inspector General
“SUBJECT : President Kennedy Assassination - Mrs. Luce Story
1. Action Required: None; for information only. N e o

2. Background: In 1975, Mrs. Clare Boothe Luce telephonically :
informed Director William Colby of support.-she had rendered to certain : e
Cubans who were conducting their own jndependent operations against
the Castro Government in 1961 and 1962. Mrs. Luce stated that she and
Mr. William Pawley, an American financier long associated with the :

; Dominican Republic, helped finance a motorboat for three Cubans. The
three Cubans, concurrently, were members of a CIA supported Cuban
exile organization. After the 1962 missile crisis, all resistance
groups against Castro were ordered to cease operations. At this time,
Mrs. Luce and Mr. Pawley also ceased their financial support. In
1963, very shortly after the assassination of President Kennedy, the
Cuban . captain of the motorboat, which Mrs. Luce helped to subsidize,
phoned Mrs. Luce to inform her that "Oswald was a hired gun". She, in
turn, informed him to tell all to the FBI. At the behest of Director
Colby, Mrs. Luce passed the story on to Senator Richard Schweiker,
chairman of the subcommittee investigating the Warren Commission Report.

: A version of the information was given to columnist Betty
Beale and was published in the Washington Star on 16 November 1975
" (attached). A staff member of the Senate select Committee, on 10
December 1975, inquired as to what the Agency thought of the story.
" The Agency oral response was that it had nothing to add to the news-
paper story and that since this query involved U.S. resident Cuban
refugees, the FBI would be the proper agency to contact.




LS I

The transcripts were received by CIA's Inspector General
on 22 December 1976 from Mr. Colby's secretary. At the suggestion
of the Inspector General, the Office of Security sent copies of the
transcripts and a background note to the Federal Bureau of Investi-
gation in January 1977. We do not know whether the FBI passed this
jnformation to the House Select Cormittee on Assassinations.

This story is summarized here for your background in the
event that it should be replayed by the press as a result of releases
which may be made by the House Assassination Subcommittee. While it is
not a new story, the actual CIA transcript of Mrs. Luce's conversation
with Mr. Colby could be considered newsworthy and could be presented
in a manner detrimental to CIA. : ,

:"Q ’ -~

/ . ‘/ - /’ o 2 "_/’ g
. /,‘:— 2 P o ‘;’; 5{'6/’/
o Jgn%‘ﬁf/héq%erc. 7

Attachment: a/s ;.
. ' N

cc: Asst. for Public Affairs w/att
Mr. H. Hetu

Distrjbution: | _ .
Original - Addressee w/att. !
RDCI w/att. ?
sst. for PA/Mr. Hetu w/att. |
%g w/att.. ! g
Subject (Task Force) w/att.
IG Chrono w/o att. ) wat
J.L.Leader Chrono w/o att.
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|'The year is 1351, a year of great

" |*I said, ‘Fine.’ So I helpad to finance a motorboat.

Wt
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ne day in the latter part of October, Clare Luce re-
r2d a call from Sen. Richard Schweiker, R.-Pa.,.
irman of the subcommittea investigating the War-
§ Commission Report. He wantad her to persuade
ne Cubans she had known — Cubans who had known
2 Harvey Oswald — to testily before his comraittee.
5. Luce’s efforts to locate the Cubans led to a some-
fat bloodcurdling warning. But let her tell the story |
-m the beginning, : ’
American
luma,” she began her narration to recent dinner
bsts in her agua-colored Watergate apartment. *'1
4 a friend named Bill Pawley who was brought up in
iba 2nd who was Truman’s ambassador to Peru and
‘azil. I got to Know Bill ve
iere he had built up a voluntary outiit called The !
yiag Tigers. Bill was also called in by the CIA tore-
uit Cubans for the Bay of Pigs operation. Afterwards
: was a very unhapoy man. - <. s 7
*‘One day he called me up and said, ‘How would you
‘e to get in on tke Cuban Flying Tiger operation?’ He
'd in mind a flest of motortoals subsidized by Ameri-
s and manaed by Cubans who had been in the Bay
Pigs operation — all these young kids who had been
ndad afier the Bay of Pigs. ’ .

)
i

ae three lads who mansad mine came up to See ma
tveral timas. They would lzave the coast of Florida
1 lard in Cuba 2nd coma out with information. The
formation they came out with was remarkably accu-
«te — that the Russians ware building missile sites in
aba. I was told that tha information was eventually
‘d to Sen. Ken Keating and was passed on to the
‘hite Heusz, You remember what an impression it
1ade and how accurate it was. :
; “THEN CAME THE MISSILE showdown. Soon after
se showdown I got a telephore call from Allen Dulles |
1ying the Neutrality Act had been invoked and all
“mericans must cease and desist in any further etforis !
pwards the liberation of Cuba. Of course, we desist-;
g." . - . .

. T»0 yaars later she and her husband Harry (Henry) :
lce were itting in their New York apartment listen-

ag to tke televised reports of President Kennedy's |

z

apenals
:g-«'

P
®ae *

Clare Boothe Luc
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. phone call from New Orleass. “Tt was the captain of |-

- than 25, a young studant lawyer. He said, ‘Mrs. Luce; I |
want to tell you aboyt Oswald.’ . R B

‘He and the other two members of his crew had moved

well in India and China .
. when who made contact with them but Oswald!

: bragged zbout having been in Russia and said he was
. was living with his wife in New Orlzans and it loaked
. like he was presenting himself as a hired gua. They
. they followad him and found he was in a Fair Play for

.. Cuba Communist cell to whose members he was giv-
"ing the same line. -

_ made several trips. They continusd their penstration
. of the Cuban Communist cell. He said they mace tape

. taken photographs of him distributitg haadbills for the

- Kennedy was shot.

jeessination when arcund midnight she received a ;-

" Betty Beale

my rmotorboat,” said Clarz, “A young man not mor2.

“He szid that immediately after th 1961 missile
showdown, FBI men had come to Miami and told the
Cubans to break up all resistance groups and disparse.

to Ng.w Orleans where they staried anotner *“Free
Cuba’ group. They had beexs there a year and a half

" &The Cubans all thought he was a kcok. Oswald

an ex-Marine. He said ke could shoct anybody and he
would ba happy to shoot Castro. He had ro money, he

didn't like the cut of his jib so they turned him off. But

“aAnd I remember this from the telephone conversa- ;
tion — Oswald was telling the cell that he could shoot I
anyone, including the secretary of the Navy. The Fres
Cubans continued to tail him and found that suddeniy
he had meney, and he statted going to Mexico City. He

recordings of some of Oswald’s meetings and thay had

Fair Play unit. The next thing they knew President

“THE YOUNG CUBAN WHO czlled me,” continued
former Ambassador Luce, “said that there was'2
Cuban Corarzunist assassination team working some-
‘where — in Dallas, New.Orleans or wherever —I don't’
remember, and that Oswald was their hired gun. Os-.

" wald, he szid, had tried to report the Communist plans | - -

to the FBI some time before the assassination. But be- |
cause he was out for the douzh they didn’t believe him. ‘

«® o ecwe ..

e o " continued!

e
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Lot e, ] . Pad ce, * ° . «
1 suagose that the FBI must hear from a thousand
~{_ Jcrachpots’aweek. .. .
© _"In 2ny event, on the telaphone my young friend told
me that they had thess tape recordings of Oswald and
*{ photozraphs and what should they do? 1 said, ‘Go to
"} the FBI and tell them everything you krow.” That hay-
' §ng been said 1 put the whole thing out of my mind.
Comes the Warren Commission and says Oswald algne -
was responsible ard I forgot the whole matter. .
* #Thed, in 1967, a fellow named Jim Garrison, dis-
| teict aiorney in New Orleans, hit the headlines charg-
_ ing that the assassination was a conspiracy. At that
. moment I was reminded of the information I had re-
* ceived and I bagan to wonder whether ov not the
. Warren Commission had got all the facts. I coulda’t
. remerzber the names of the Cubans but 1 finally locat-
i ed one ccawman who was living in Miami again and I .
i asked him what happened after he went to the FBL ‘
i © . “He said, ‘We turnad over copies of everything. We
| were then told.to keep our traps shut and thel we
would be deported if we said anything publicly.” He
said one of the crew was deported to Guatemala, and
one was murdered — stabbed in front of a siora. G

CTHEIR INFORMATION, HE SAID, never appeat-
ed in the Warren Commission report. He said, l am
. married now, 1 live in Miami and I don’t want-to gét -
. ‘involved in it ever again.” - . e
. - When Sen. Schweiker made his raquest of Clare
. Luce less thar three weeks ago, she telephoned anoth-
er Cuban friend to see if he could Jocate and persuade
the young man to testify behind closed daors. Renlied
the idec Cuban, if the testimony was behind 13 closed
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doarAs it would s;gll Eestome publlic. .. Cop .t 1 oL . ,

“Americans think they are playing games,” he to . SRR S I

her. “They don't know they apre %nvol%/ed inalifeor -~ - = ¢ Clare Booﬁze Eu.ce N \'m W
ceath business. No, I won't tell you where he can be ..o “Ayear of great American traums.™
fouad. The people working for a free Cuba would lose - . et e T o

; -their lives. A lot of them have already. They are not wrr . et

\ - 7The very day after that conversation, observe

interested in making political headlines for politicians. h Sl RS
_You think the Bayao?opics, the nuclear m?ssiles. the - Clare gravely, bombs went oii al the State Depact-; .-
assassination of the presigent was the end of the story? rment here, at the U.5.-U.N. missicn and four banks in:

.. I tell you it is just the beginning. What you Americaas New York and at three places in Chicago. And closz toj *
_don’t understand is, there are trained Communist ter- the same hour she was recounting the whole fascinat-
_ yorists, assassination, kidnapping, bombing and sabo- .. Ing story to her guests, a Cuban, aati-Communisi:

°,

{tags teams all over the country and the world.” . " Jeader was exploded into bits inhis carin Miami. . -
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FROM: EXTENSION | NO,
Inspector General - 6565
2 E 24 Hes. | R-1252 | ™™ 6 January 1977
Iﬁ.&.ﬁﬁ"‘"’ designotion, rmom mumber, and DATE OFFICER'S | COMMENTS (Number soch comment 1o show from whom
7 f’#’? s FORWARDED INITIALS to whom, Drow o line atross column ofter euch comment.)
1. OLC ’ | / / / / ” SUBJECT: Attached Transcripts
ATTN: Lyle Miller 6 C Vkzs|_~ The OLC and the IG concur that
; : the attached transcripts should
N B be provided to the FBI. A blind
' memo is also attached. :
f 3. - It is requested that the 0/S
. . pass the package to the FBI.
: [
Director of Security G
, : John H. Waller
i 5.
;
!
s
7.
8.
9.
10.
1.
g
N KT
I
i
;f 13.
O
i
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6 January 1977

MEMORANDUM

SUBJECT: Transcripts of October 1975 Telephone Conversations
' .Between Director Colby, Mrs. Clare Boothe Luce and
Mr. Justin McCarthy - :

. 1. Attached herewith are transcripts of two telephone conversations
between Director William Colby and Mrs. Clare Boothe Luce, and one between
Director William Colby and Mr. Justin McCarthy. The conversations took
place in October 1975 and discuss Mrs. Luce's concern that certain infor-
mation, from a former boat captain, a Cuban refugee, regarding the Presi-
dent Kennedy assassination, reached the proper authorities. While the
information in these transcripts have been provided to investigating
authorities, they may be of some assistance to the House Select Committee
on Assassinations as it investigates various allegations. = -

: 2. The transcripts were received by the Agency Inspector General on
22 December 1976. - The transcript of the 25 October 1975 conversation was.
typed by Ms. Barbara Pindar on the same day. The other two transcripts
were typed by Ms. Pindar on 21 December 1976 from her stenographic records
while clearing out the remainder of Director Colby's files. Ms. Pindar

~ was Mr. Colby's secretary during his Directorship.

3. A version of the telephone conversation transcript was published
in the Washington-Star on 16 November 1975 (attached). A staff member of
the Senate Select Committee on Intelligence, on 10 December 1975, inquired
as to what the Agency thought of the story. The Agency oral response was
that it had nothing to add to the newspaper story and that since this
query involved U.S. resident Cuban refugees, the FBI would be the proper
agency to contact. :




S S N

O

- 4, The attached transcripts indicate that the matter was brought to
the attention of Senator Schweiker and The Federal Bureau of Investigation.
(Telephone conversation between Director Co]hy and Mrs. Clare Boothe Luce

" on 25 October 1975, pages 2 and 3).

Attachments: a/s
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A4 - . . Review Staff: _ 75/3637

Date 10 December '1975

Tl e T - s e e e

TO :' CIA Task Force B
? FROM : The Review Staff, _ Walter Elder
§ _SUBJECT : SSC/HSC Request . -
q . - .

ARBCEIVBD;'-Date - -’Time-

~ - Paul 1lach SSC staff asks what we thlnk of the
- actached. 7 He is not writing a formal request and will
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Telephone Conversation B..veen Mr, Colby and Mrs. Cla Boothe Luce

at 12:40 on Saturday, 25 October 1975 (from steno notes of Barbara Pindar

C;ranscribed the same day) ‘ . .

Mrs. Luce: I have a big problem, a case in conscience. I got rather
. deeply involved during and after the Bay of Pigs, and up to the time of
the missile crisis, with a group called the (Directorate Revolutionario
Estudiante; Note: the spelling of that is just a guess), the DRE. Whether
you know this or not, it was me who fed the missile stuff to Keating., 1
knew a number of these leaders well; they were going in and out of Cuba,
and I paid for one of the motor boats. Bill Pawley did too. We thought we
were doing another Flying Tiger. The missile crisis came, and I gota
telephone call from Allen telling me that the Secrets Act had gone into
. effect and that henceforth there would be no voluntary American efforts,
That ended that, and I don't know what I was doing -~ maybe I went back
_ to Arizona, or whatever. Then came the assas sination. The night of the .
assassination, right after Oswald was caught, one of my boys telephoned
me from New Orleans. Didn't I ever tell you this? Co s

- Mr, Colby: - " No. .

Mrs. Luce: "It was the captain of my boat. It seems that after the missile
crisis -- a period of about a year had gone by -- he said that all the young
.Cubans involved profoundly in all of this had been told to scatter and -

_scram, that he and two of my other lads -- o - -

Mr. Colby: When, after the crisis?

Mrs, Luce: (Yes.) (were told) to leave Miami.

T Mr. Colby: In 19627

Mrs. Luce:  Yes. They were to stop their efforts to free Cuba; and if they
did not, they would be deported. It has a very interesting end involving you,
In any event, this one had been told to leave Miami after the missile crisis
was over, and he had opened a cell in New Orleans. He telephoned me to -
tell me that Oswald was -- I am telling you what his view was -- was a
hired gun; Oswald had tried to penetrate their little cell; that they turned
around and did a counterpenetration job on Oswald; all of this was done
several months before the assassit'z:ation. He said,~telling me on the phone,
he was terribly excited -- he said you see he had no money, all of a sudden
he began to get money, so we checked him and he had a little "Communists
be Free" or '"Be Fair to Cuba’ group going in New Orleans.' He said "We '

Ca e - [ B . - - - oo mimese tB W Am B e @ oess Ao e




3400000 sar ] 7 hd
» -2 -

.>_: e

had tape recordings of what he was telling his group. " It was a o unter-
penetration they went on.’ He said, "We have photographs of Oswald,
passing out handbills on the street, 'Be Fair to Cuba.'™ He said, "*"We
are absolutely certain that Oswald was simply one of three assassination
teams, that they were working out of Mexico City (or funded in Mexico
City) by Castro." He said there were three assassination teams. Then

he said, "“"We have these recordings, these tapes, and we have these
photos, what should we do?" These fellows always trusted me. I said,
"The first thing you do,. the minute you hang up this phone, you telephone
to the FBI, give them everything you have got. . Working in New York
with these.Cubans is an extraordinary fellow, one of the most puzzling’
characters I have every met; he is a devout Catholic -~ Justin McCarthy.
Justin is the American patron -- although he has no money, never had '
money -~ of all these free Cubans in America. He never worked at CIA,
although CIA tried to pick his brains. He tried to help the FBL. I knew
Justin McCarthy, and he used to send me bulletins; he said he had been
sending them to me for the past six months, and I had never received one
of them. Out comes the Warren Report. I have many other things to do, -
and 1 assu.metny lads had reported what they knew, and maybe it had been
discounted, but I had taken the Warren Report at face value without poring

over it -- and I forgot the whole darn thing. Then, this must be nine ,
years ago, up turns a guy named Lloyd Garrison”-- what was he, . a sheriffl
or something? ("' S\ne VLGS TN wn G&rr:!s‘\\) ) oot

Mr. Colby:  District Attorney.
- Mrs, Luce: And he hit the headiines that thé assassination ha.& been a c'on-

spiracy. Then it all flooded back into my mind that I had never been quite
. satisfied with what the Warren Report had brought out. - Basically, I was
troubled by the whole thing, so I saidl thought I would call Garrison. - ’
In order to call him, I had to have the names of the Cubans, which had
gone out of my bean. So I called Justin McCarthy. He, said one of them
was now, my lad, was in Miami. I got him on the phone, my fellow, and
I said, "You remember your midnight call to me about the assassination
! _of the President, I want to know what happened after that." He said, "We
o went at once to the FBI, they took all the tapes and photos and all our
information and told us to keep our moiths shut, and shortly after that they
informed us that if any of us talked to the press or anyone, dire things
. 5 would happen.' He said one of the fellows on the boat was dep@rted to
s Guatemala or Chile, and one of them was murdered. He said, "Iama
" lawyer, have two children, I am making my way in Miami, and I never
want to hear a damn word about the assassination of Kennedy because you
Americans really do not want to know the truth.™ He said, "We waited,
. expecting the Warren Committee would want to have us, and we‘never heard
@ a word." He said, "I want no part of it." Then the Garrison thing died
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o~ . down, and I am a busy woman, and I forgot about it. Three days ago,

’ ( a reporter was in here -- a gal’-- asking about my life style and
said, in passing, '"What do you think of the investigation of the
assasgination of the President?" I am afraid I hit the rpof I said,
"] think everyone must be absolutely off their rockers. What possible
motive would the CIA have for murdering their own President? " I
said, "Even to assume such a thing is beyond belief because where

. there is a murder or assassination, there is.a motive, and there could
be no motive." I said, "Who had the motive was Castro; but perhaps
not even Castro, possibly just a2 bunch of Communist Cubans or plain

! Communists. " I said, "They always had a motive for that sort of

o thing. " Schwejltker called me up yesterday -- when the reporter said
: § to me, '"What is the name of the young Cuban? ", I said, "Well, let's

call him Julio Fernandez.! The Senator said to me *'that is a fascinating
story. " #* T ewisaeh At et XWXl Aws 5\\"\ vt«ov-\fw 'y
Wit WKnigWt Dowigegers . :

Mr. Colby: You told the story to Schweiker?

Mrs. Luce. He read it in the Knight paper. ;
Mzxr, Colby: You told the story‘ to the nght people?

Mrs. Luce- Not in the detail Itold you. Schweiker asked if I could locate -
any of these men involved for him, and I said I would try. That was
yesterday. I used that opportunity to say, "I do not know what you are

‘doing on the Hill." I said, "You are in the fprocess?) for headlines and .
destroying this country's security.' He said, "'If you have this informa-
tion and you can get your hands on it, it would be a good thing to lay
this story to rest.' He said, "If you can find me these people, I agsure

;o " you they will be listened to in closed session.' Now comes the big

; ‘thing. Justin McCarthy runs an animal farm in Nyack: telephone .

! number is 914; 647-8596. I have known him to be a man of complete

: integrity. He is a devout Catholic. He may or may not be a fanatic,

What makes one think he is is what he tells you is just so terribly

alarming; as he was the one, along with Bill Pawley, who involved me

o with these Cubans, I tracked him down and had a two-hour conversation

i - . on the phone with him this morning that was really staggering. WhenI

i said to him, "Would you tell these things in the closed session in the

Senate? ', he said, "I would find it more expedient and to shorten the . .

: process to hire loud speakers and put them on top of the Empire State

! Building." He said, "You don't know, Clare, the Cubans have not lost

their desire to free their country, and there are plenty of them working
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r ) ; | at it, and‘ 'they trust me, and I trust them, and they all trust me."

He said, "All these fellows on the Hill give a damn about is a big
headline and political attention, and if this should involve my testi-
fying and some of my fellows got bumped off, or their apparat shut
down, I could not live with myself, no I will not testify." I said,
"You know, Justin, if they send for you, you might have to.' He
said, "They are not likely to send for me unless you tell them." He
said, "They do not know who to ask for anyway. " (It doesn’t appear
in my notes, but my memory is that he added that the reason the Hill
doesn't get to the truth is that they never know who tb ask for.) He »
told me a story about working once with CIA, He said, ""We did this --
DRE did one operation with CIA, as a result of which all the Cubans =
. involved were caught and killed, and I do not want any part with the
CIA." He said, "It too can be a sieve." I said, -"'You bhave me really
" over a barrel." I said, "Justin, I have to tell someone, is there
anyone you trust?" He said, "There is only one man in this whole
. country whose word at this point I would take.' I said, '"Who is that? "
- and he said, "Bill Colby. " He said, "He is a daily communicant’ ~-

AMr. Colby. No, no.

Mrs, Luce: I did not disillusion Him. In any event, if onljr’ to puf my own
mind at rest since -- he always says, which is fascinating if true,
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that my lads in New Orleans, yes, they did turn over the ta.pes to the
-FBIL but they kep!: copxes. :

Mr. Colby: Really?

Mrs., Luce: So he says. If so, you are possibly, if -~ I think you should

get hold of Justin and give him a couple of hours because he has plenty ~

to say. If what he says is true -- he also told me, which I had forgotten -~

tbat during the time of the missile crisis, and I was the one he came to,
d naturally the one I went to was Harry (note: this is first mention of .
"Harry"' maybe I misunderstood; could she have said "Al len"‘?f) because

I could trust him. Ina way, Justin McCarthy supplied a lot of background

matexal on the Cubans to (note: could not hear what she said). He shd

a few days ago -- Time is planning to do a (take-out) issue on the

assassination of Kennedy. He said that, going back through their files,"

" they came across my name as an informant, and he said "they tracked me
down too. ' . He said, then he told me -~ I mentioned in passing that there

\
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was a wonderful girl on Time that knows more about the Cubans
almost than anyone in CIA, Priscilla Badger. He said the Time
people are now trying to get information. He said, "I will talk to .
no one because there are lives at stake'" -~ except you. For my .

own sake, if you have a go at him, I would be very happy to know how
serious it is, . , , .

Mr. Colby: I will repdrt back to you by all means. Let me do a little home—
- work on just where this (looks). You do not remember the name of the
Cubans in Miami? Co

Mrs. Luce: There are so many names; he talked to me so fast, He kept
saying "Chilo." I asked who "Clulo" is, and he said that was his code
name. oo 3 : 4 :

J ose Antonio La Nuza (Note. 'I'hat last name ma.y be all one word°
' she said it means "'the nut. ") '
Lauis Fernandez Rocha : ‘

One of those fellows was the Du‘ector of the DRE Then he a.lso reminded
me of a guy who used to come to see me -- Cardona. (He had been told
by the American Government to get out of Miami) and he died, baving
- become the President of a university in Puexto Rico. These fellows
were scattered all over the place. As I mentioned thatto Justin, he said,
"] know where they all are. " The thing that alarmed me is that -~ he
does not talk in an excited voice, but the statements are -~ he said .
"People think of the Bay of Pigs and the nuclear showdown and the
assassination of Kennedy as the end of the story, it is only the beginning. "
He said, "If you knew what is being laid on for the U. S.," and he talks _
like that. I asked him, '"What do you think happened? " He said, "Oswald .
went to the FBI. " He said, "I know that, he was selling them information,
and they did not believe him." I said, "That is incredible." He said, "I
do not know how much you know about the FBI, but no day goes by without
desks being loaded with letters saying something will be blown up. "
(Note: I missed a little bit here due to something else happening in the
office.) I said, '"What happened?' and he said, "The FBI got the word
from on top 'Destroy the letters. ' : : :

Mr. Colby: From on top?
Mrs. Luce: From the President, who was Johnson. I contended that if at

that point the FBI had proven that Castro had in mind assassinating the
President, we would have been in war with Cuba. It might have been
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an act of State to shut up about it. If I had been the President, I
would have had (Note: missed more due to outside intexference).
What is hideous about this is that the CIA is being accused oxr °
Kennedy is being accused -~ anyone except the people who probably
were involved. If putting it at rest in a secret session will work, -
if such ev-idence does exist, you are the man to presen{: it.

' Mr. Colby. Schwe&ker does not know abou.t McCarthy?

i :

i . .

i - Mrs. Luce. He only lcnows thxs -- I said there is one man I know who

; } . might be able to tell you where the se Cubans are, and that is a fellow .

| named Justin McCarthy.  He said, "Where is he?", and I said, "I do

, - not know, I have lost track of him.' He said, "If you find him, let me
know, " After talking with Justin McCarthy, I do not want him to talk
to Schweiker. I do not know what to say if he calls again. - Knowing the
"Senator, I may never hear from him. I leave it withyou. . . .~ -

XX XKOE XK YR K HA X3P BEAThE AN S HOK KK KON UISHRHAEY .

NOTE: Mrs. Luce closed the conversation by referring to a CIA paper
entitled ""Restless Youth' and asked if it had been declassified. Mr. Colby
said he would check on it, and Mrs. Luce sa1d she would like to ha.ve a copy
if 1t has been declassified. :
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Teleghone Conversation Between Mr. Colbx'and Justin McCarch at 3:45

L:on Tuesday, 28 October 1975 (this transcript was typed on 21 December 1976 .

from steno notes of Barbara Pindar)

-

Mr. McCarthy: Iam glad to know you, even if it is over the phane. A

Mr. Colby: Mrs. Luce talked to me yesterday (sic). She gave me a capsule
version of some of her chat with you, It puts me in a bit of a jam,
obviously, because there are some things that really hold some
potential for being very important in these days (of) post-mortems
of everything. I wondered if maybe we should chat about it some-
time, or, quite frankly, one of the main things I would suggest is B
that you might want to go to this Senate Committee looking into thia,

Mr. McCarthy: No. There are several reasons why not. Iam sure we do
not need to discuss them, but there are many reasons. Over the
period of time there have been so many things. We were theonly
ones who had the information about the missiles in Cuba for many -
months, and we beat our brains out trying to get someone to do
something (or believe?) and regrettably (in) Washington there are "
too many political (opportunists?), but there are too many lives at -
stake. We risked our neck for all these years. We are interested
in doing the right thing. : : ' .

'Mr. Colby: I wondered if you could (slice?) off that New Oxdeans thing (and

O

not go any further than that?)

Mr. McCarthy: As I said to her -- (can't read the next few wqrds). 'For me

' to be seen in Washington, it is (can't read the next few words). We
do not trust anyone, We did so many operations for so long, and
we were entirely successful and never lost a man, and then one day
we did an operation for the Government and lost 22 men, Lives
depend on it. Someone sent a Top Secret memo, and the one he

" sent it to left it on his desk and someone came in and read (it) and

the men were arrested. She asked, "Would you talk to Bill?" I
said I would. We think it would be a good idea - - for me to go down -~
I do not want to blow my cover, but I would like very much to chat with

you and tell you.

Mr. Colby: My problem'is then I get information, and then what are my
obligations. ‘ o ' '

Mr. McCarthy: From the point of view of (seeing?) how to do it through persons
other than me -- to get the end result.
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el Mr. Colby: It might be that one of your fellows aware of some of the things

(\ ) ~ (would not mind telling Schweiker ?) under some protection and

o assurances of anonymity, That would be enough of a (can't read the
next word) to get started. ‘ ' a

Mr. McCarthy' There is plenty to get started on.

Mr. Colby- Then (he ?) could cut your people uut as a source,

i Mr, McCarthr She sa1d it wo uld be aclosed-door hea ring. I said there (would'o‘)
: still be someone come out of the meeting and (can't read next word) :
their names in the press. You see Jack Anderson's column on Monday.
o . It is vitally important, and it is true evidence, It is not conjecture, -
" I am concerned about what it ties into -= it is all the same ball of wax,
" We sat on the information about the missiles. This has been going on
. for a good twenty years, and we have accumulated an awful lot of
Lo _ information. We are more concerned today than when we had the
missile information. It is appalling, and it is frightening, and people
. douodt want to believe it. Last night I enlightened people about some of
the things that are going to bappen. We feel the time has come that
some of this should come to light. It is necessary and essential to go
back and bring out some of these things that need to be brought out, but
not at the expense of (next word missing). We have done this on our
"* own and at our own expense. One of the reasons my people trust me is -~
I am thinking of a book -- we did not want to do a book before., The
- American public wants to know. It is all part of what went on then.
I think it should be clarified and straightened out what went on then,
But I am so terribly wary. I went to everyone, including the Presxde nt,
about the missiles. We had evidence -- what ships they were on,
where they (docked?), and a few days later they came back and sald
there is no credlblhty of what you say. - -

- vet Bt oot A & +omormen b b § & o aae bt

e,

i Mr, Colby- The only thing that bothers me is the story about the exxstence of
P some records (you?) still hold. The important part of that is that
indicates some (part?) of a failure, or possibly even worse -- that
is the kind of thing that does need investigation or (correction?) -- -
protecting your people that are in on it. The other possibility would
be to ask Schwéker or one of his men to go and talk to you or one of
your people who would have factual knowledge of it.

Mr. McCarthy: When (Dorothy) told me about you over a perlod of tu-ne -
(Dorothy) said we have been through this so many times -~ I tock
" this to editors of Life., That was the time when the guy sent the

oaun bl o o

\Note: ITam not positive about the "Dorothy' above, but don't k ha |
could be. I had written in long-hand, "Do{"oth " ls'fiy only %uesl;o:;: \t‘gx.astpegls:t 11‘:51

i . Dorothy Farmer, Mrs. Luce's secretary.
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' i ' Top Secret memo and it got left on a desk in Miami and we lost a
1 " lot of people on that. Inadvertently so many things happen. We
- work so carefully. We have information now that no one else has
because it has come to the point where so many of the people I work -
with find they cannot trust people because of the opportunists, "I
bave never met such overbearing and obnoxious (can't read next
word)., We sat on this year in and year out -- we never know when
we might get calls. I was up all night long the night before last,
Time is doing a big cover story on the thing -- the next issue --
the Today Show is bugging me. Washington is a2 funny place, IfI --
. by and large, when your life is on the line -~ one of (our?}) guys hung
P o himself after one of the escapades we went through. He committed
i : suicide because he felt guilty about it. Up here it is terrifi¢ because
I .- lam an animal nut. A lot of the guys dumigmg some of this stuff
’ that they would not normally do.

. Mr. Colby' Let me talk w:.th Clare again as to how we handle th).s. The main
_ ' thing is not so much the overall stuff about Cuba -~ the main thing
R R is the story about records, about Oswald. That comes at a time .
R when that is a serious subject of study here by the Congress. If we
could in some way shake that information loose without putting the
finger on any of your friends, I think we are sort of obliged to do this
in terms of clarifying the record against the (facts?) -- this is a very
» key aspect of it and a very serious problem that if it was suppressed
o . at the time. .

Mr. McCarthy' 'I'hat is not all that was suppressed

Mr. Colby: That is the thing. ’I‘hey are lookmg mto it., Let me talk to Clare
again and see if I can figure out some way in which we could talk to
you (maybe ?) and if you could in the meantime think of a way of
{can't read the next word) out or (can't read the next word) out this .

" (feature?) of it so that you give the (final result?) but not the sourcing, -
and let the investigators (find their own source later on?), we would
have done our duty. My problem is that I really cannot sit on it with
my obligations. I can be'reasonable about protecting other people,
and I have to be, but I also have to have the responsiklity for re spoanding
to proper investigations of things that really should be looked into,

i | Mr. McCarthy- Let me (can't read next word) this in. Some of our guys (can't
read next several words) : '

Mr, Colby~ 'I'hat is what she saxd

o
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/”\Mr. McCarthy: They and Iare scared to death. I was Executive Producer
-’ ~ of TV programs for years -- I cannot make -- Thave earned the
respect and confidence of these people dver the years, The other
night I talked all night long. If I try to push my guys -- Clare said
it needs to be laid to rest, and it does, I would like to see it get -
laid to rest, but my people - S o o

Mr. Colby' I can assure youlam as mterested (as) you in protectmg that

: part of it if there were some way of having part of the cake and

‘ ' eating part of it, so that you do not lose the one or the other but to

: work out some vehicle -- a way in getting the substantive information .
Lo . loose but protecting people involved, There may be ways to do that if .
b o we put our minds to it. Let me talk to Clare and see what really -~

I will not do anything except with her without your permission, .

NOTE: Mr. Colby tned to call Mrs. ane on 29 October. but could not reach S
ber. He contacted her on 31 October (see separate notes) e
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~“from steno notes of Barbara Pindar)

Telephone Conversation Between Mr. Colby and Clare Boothe Luce.at 4 0’}
-~ on Friday, 31 October 1975 (this transcript was typed on 22 Decernber 1976

Mr, Colby- I got the Restless Youth for you. And I called Justin McCarthy,
We had a long chat. He does not want me to do anything about it,
but I said you put me in an awful position. (Note: The '"you'' there
refers, I believe, to McCarthy.) I understand what you mean about
-his strong manner of talking. I think both of us are (hung?) witha
rather tantalizing story. T

Mrs. Luce' If I had not known the guy for 25 years. I would take hxm much
less seriously. : : ,

Mr. Colby: The only real pox.nt is the thing about the tapes and the photos and -
the allegation about the FBI. I tried to ('argue?) him into figuring out
some way in getting rid of those but keeping himself out of the act.

Mrs. Luce: He called me back and said he talked with you and that you left
him in a box, and I think he feels now that there is some kind of a
question of conscience involved., He said, "I am going to let you and
Bill Colby decide what is best to do., " ' T

Mr. Colby- Isa 1.d I would be in touch with you and try to £1gure out somethmg
sensxble.

Mrs. Luce:’ \}Vhy don't we suggest that he bring you or me -- perhaps he feels
safer with me -- the tapes and photos if he ha s copies of them.

Mr, Colby' And thea you pass tbe:n over to Schwetker.

Mrs. Luce: And let them dectde, and I will maintain his cover -- he keeps
saying it is not worth it to him after all these years to blowthat -~
the paradox, he tells me he is going to have to write a book (and
whether he is indeed going to?) so that he is not altogether a crackpot.
On the other hand, what he is doing is sufficiently crackpot. He is
. taking care of broken-down animals from his entire area, However, --

Mr. Colby: I think that is a good idea. You say that you and I have talked, and
we are all in a kind of box at this point, and we really in conscience
cannot sit on this stuff -- all these charges that there is remaining
evidence that (can't read next word) was held backa nd disappeared
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into the FBI, and maybe the way to do it is for him to provide it to
you, and you to Schweiker, and then I would just as soon drop out ~-
it does not really have much to do with me -- and in that way you

~a friend -- and the source is whatever he and you agree on,

‘Mrs. Luce: I will do that.

would protect him from Schweiker, and you would say you got it from

Mr. Colby: I think that is the best thing to do. If he does not buy that, I do not

know what we do about Schweiker.
Mrs. Luce: (I am going to ignore it if Schwéike.f comes to me. ) - ‘

NOTE: The conversation continued, but it did not pertain to this subject, -
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Attached, in response to the Senate Select Committee

request of 27 October 1975, are separate memoranda on the

TS
Richard S. Sampson;

Chief
Latin America Division

DRE and several_Cuban exiles,

Attachments

SECRET E2 [MPDET
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SUBJECT: Directorio Revolucionario Estudiantil (DRE, Students'
Revolutionary Directorate)

The DRE was founded by a group of students at Habana
University in 1954 as an instrument of opposition to the regime
of President Fulgencio BATISTA. The original members of this
group were also members of the Habana University Student Federa-
tion (FEU). Several leading members of the DRE were killed by
Cuban authorities during and following the attack on the
Presidential Palace, Habana, in March 1957, The remaining DRE
leaders, as of 1958, were in exile. The DRE worked as a secret
underground organization in Cuba, generally in Habana, laying
plans and making preparations. The theory of the DRE was that
success of the revolution depended on quick and efficient
elimination of BATISTA which Fidel CASTRO's forces at that time
could not achieve alone. The DRE finally turned against CASTRO
on the issue of communism.

As of March 1962 the DRE was receiving $9,000 a month from
the Agency for salaries of 55 assets in Miami, Florida, and
$2,000 a month for overhead costs. The DRE's overseas program
(AMBARB's) at that time received $12,400 a month from the Agency.
Agency support to the DRE was terminated by mid-1967.
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Julio FERNANDEZ Molino

(No crypt)

DPOB: 23 March 1934, Havana
201-752511

Subject was of interest to AMWORLD program as a radio
operator in 1964. A PRQ Part I was submitted to Headquarters

by JMWAVE, but there was no follow-up, and Subject was not

hired.. He had previously been associated clandestinely with
RESCATE (anti-CASTRO) group in Cuba. He came to U.S. as
exile in May 1964. In 1966, he lived at 430 SW 1lth Ave., Miami.

Julio FERNANDEZ Bencomo

(No crypt)

DPOB: 10 April 1917, Havana
201-742497

Received POA 14 January 1964, which cancelled 24 February
1964, because he was not interested in employment with CIA
since salary was insufficient. He signed secrecy agreement
and was terminated without prejudice. He took SGSWIRL 10
January 1964. No derog, but he had told his wife and one
Carlds MARQUEZ that he would be working for CIA. He was
originally recruited for AMWORLD by one Pedro BLANCO, and was
to be used as PM asset on a CIA vessel.

Julio FERNANDEZ Gonzalez
(AMOT-99)

DPOB: 10 May 1935, Havana
201-299222

He was employed by the Intelligence and Security Commission
of the Frente Revolucionario Democratico (AMIRON/AMBRUSH) for
about two months in 1961. He was brought into it by Julio
PASCUAL Abril. He stated in a letter to Hernan HENRIQUEZ
Lorca, anti-CASTRO Cuban in Madrid who informed the FBI (who
told us in memo dated 2 November 1961) that he "was about to
take a trip to Cuba to take material to anti-CASTRO elements,
trip being financed by CIA." He received POA 10 May 1961 for
use as member of AMOT Admin Staff. File does not say who dropped
from it, but when last contacted was working for Dixie Lily
Products Company (a wholesale grocery outfit) as an accountant
at $50 weekly in December 1961. POA cancelled 24 July 1962.
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Luis FERNANDEZ-ROCHA Rodriguez
(Formerly AMTOPIC-2, AMHINT-53)
DPOB: 3 May 1939, Havana
201-316766 .

POA granted 18 April 1962. According to file, he quit

_his job as Secretary General of the Directorio Revolucionario

Estudiantel (DRE) in July 1964 to pursue his medical studies.
He was paid his final salary payment of $425 on 1 September

1964 under the DRE project. He was to do some unwitting work
for JMHOPE, Swan Island propaganda broadcasting, and WIBALDA.

There is no further indication in file that he was terminated,
no quit claim, no OA or POA cancellation. However, there is no
information on his use since 1964. Per document dated 7 June
1965, he was studying at University of Miami and working as
switchboard operator for Cuban Catholic Children's program in
Miami. According to Cuban Families Yearbook of 1974, Dr. Luis
FERNANDEZ Rocha living at 6021 W. 14th Lane, Hialeah, Florida,
33012 with wife and four children. He became naturalized U.S.
citizen on 15 September 1967.

Julio FERNANDEZ Travejo

(No crypt)

DPOB: 10 August 1934, Havana
201-297828

POA requested for use as PM trainee 21 March 1961. POA
cancelled 4 April 1962. FBI memo dated 14 December 1961 notes
that he told FBI of CIA financial support to Frente Revolucionario
Democratico (FRD) and to Antonio VARONA, one of its leaders, to
the tune of "Six million dollars.'" Subject told FBI he himself
belonged to group led by Rolando MASFERRER which NOT getting
CIA support. Subject visited FBI 21 November 1960 after
incident in which some paramilitary trainees of MASFERRER's
group on No Name Key in Florida had come.to FBI's attention.

That group was called "Ejercito Nacional Cubano.™
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Jose Antonio LANUZA
ader of the DRE, residing in

One Jose LANUSA was a le
At that time, he was

Miami, Florida, in November 1963.
t say to whom) on the

providing information (does mno
" an anti-CASTRO organization.

whether he is identified with the following
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According to a
terminated without preju
and any additional information should
Source Registry." A note in the file
no present contact with Subject, date

No traces Justin MacCarthy'
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30 November 1976

MEMORANDUM

.SUBJEQI: Comments on Ronald KESSLER's Article: "CIA

Withheld Details of OSWALD Call," which Appeared
in the Washington Post of 26 November 1976

The following. comments are keyed to the attached Washington
Post article, i.e., the paragraph numbers below correspond to the
paragraphs as numbered in the margin of the xerox of the article:

1. COMMENT: While CIA knew that a man identifying hiﬁé
self as Lee OSWALD had been in touch with the Soviet Embassy by

" telephone on 1 October 1963, this information had no unusual

significance until 22 November 1963 when President Kennedy's
assassination occurred. At that time an intensive review was
made by the Mexico City Station of conversation transcripts pre-
pared on the basis of the 1 October telephone intercept. These
transcripts had been reported to Headquarters and disseminated to
the interested members of the intelligence community (as a fdrmer
Marine, OSWALD was a Navy and FBI case, and potentially of inter-
est to the Department of State). This review turned up "matches”,
i.e., similar materials intercepted on 27 and 28 September 1963.
These were reported by cable to Headquarters on 23 November 1963.
There is no indication in the transcripts that Lee Harvey OSWALD
tried to make any "deal" with the Soviet Embassy as claimed in -

" the Washington Post article.

. Analysis based upon actual voice comparison could not

be made because the tapes, in accordance with’ the normal practice,.

had been erased for re-use. The monitor was able to recall some-
thing of the voice characteristics from memory, however. He could
recall the very poor Russian spoken by OSHALD, for example. ‘

2. COMMENT: This statement is not substéntiated by our
files. ' - .

.’3. COMMENT: The information kegarding the 1 October 1963
contact with the Soviet Embassy -- received in Headquarters on

9 October -- was disseminated on 10 October 1963 to the Department

i g
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of State, the Federal Bureau of Investigation, the Department
of the Mavy, and the Immigration and Naturalization Service.. -
A copy of the 10 October 1963 dissemination was made available
to the Warren Commission on 24 March 1964. (See Memorandum
for J. Lee RANKIN, dated 24 March 1964, from Richard HELMS,
Deputy Director for Plans; Subject: CIA Dissemination of In-
formation on Lee Harvey OSWALD, dated 10 October 1963.) On

16 October 1963, our Chief of Station sent a memorandum to the
American ambassador on the subject of Lee OSWALD's contact with
the Soviet Embassy. The original of this memorandum was routed
to the ambassador, the minister, the counselor for political
affairs, the regional security officer. A copy was sent to the
legal attache, naval attache, and the I&NS. :

In April 1964, Messrs. COLEMAN, SLAWSON and WILLENS,
staff representatives of the Warren Commission, visited the U.S.
Embassy in Mexico City. Our Station then indicated that the
three men already knew "all about" -the telephone conversations
OSWALD had. According to the Memorandum for the Record of 11
April 1964, the three men reviewed the product from the tele=
phone tap operation for the days 27, 28 September and 1 October
1963 when Lee OSWALD ‘contacted and visited the Cuban and Soviet
Embassies. They made a “"schedule" of OSWALD's activities as far
as possible for these days from this source. Note: They were
shown English translations of the product, or "take", as it was
called. (HMMA 23249, 14 April 1964. This document, in a sani-
tized and declassified version was made available to the public
under provisions 'of the FOIA in March 1964 as Document Number
274 and in September 1976 as-Document Number 658) See follow-
ing: ' : o

a. Memorandum for J. Lee RANKIN, dated 31
January 1964, from Richard HELMS, Deputy Director
for Plans; Subject: Information Developed by CIA
on the Activity of Lee Harvey OSWALD in Mexico -
City, 28 September - 3 October 1963.. o

b. Letter to Richard HELMS, Deputynﬁirectqr
for Plans, dated 10 February 1964, from J. Lee
RANKIN, General Counsel. - -

¢c. Memorandum for J. Lee RANKIN, dated 19
February. 1964, from Richard HELMS, Deputy Director
for Plans; Subject: Information Developed by CIA
on the Activity of Lee Harvey OSWALD in Mexico
City, September 28 to October 3, 1963.
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4, COMMENT: See comments in Paragfaph 3, above.

5. COMMENT: The Agency disseminated the information
concerning OSWALD's contact with the Soviet Embassy on 1 Octo-
ber to the Department of State, the Federal Bureau of Investi-
gation, the Department of the Navy, and the Immigration and
Naturalization Service on 10 October 1963. On 23 November 1963
the Agency disseminated to the FBI the transcripts of the tele-
phone calls made on 27, 28 September, 1 October, and 3 October
1963. (The latter call, it was determined, did not pertain to
OSWALD.) (See CSCI-3/778,829, dated 26 November 1963.) On 23
November 1963, the Agency disseminated ta the FBI information
relating to OSWALD's contacts with the Cuban and Soviet Embas-
sies in Mexico City. :

6. COMMENT: OSWALD's alleged offer of information and
suggestion that the Russians pay his way to the Soviet Union
does not appear in Agency transcripts of OSWALD's telephone .
conversations with the Cuban and Soviet Embassies. .

7. COMMENT: OSWALD was in no sense "under investiga-
tion" (before 22 November 1963). None of the facts of his trip
to and stay in the USSR and return to the United States, 1959~
1962, were known to the Mexico Station before 10 October 1963,
when the bare bones of his biography were forwarded by Headquar-
ters to it in response to a Station cabled report of 8 October
1963 which forwarded, on a routine basis, what appeared to be
a contact by an American for a visa to Cuba in transit to the
USSR. It should be pointed out that the voice intercept cover-
age was not processed in "real time". The means of acquisi-
tion and the volume of the information precluded anything but
the spot reporting of items judged by the monitor to be of more.
than ordinary interest. Full texts of selected items required
a full transcription and full translation. One of the "trig-
gers” that normally operated to focus and accelerate more speedy
review and reporting of this kind of raw intelligence was the
mention of a name. This was what occuwed in the second of two
conversations on 1 October.with the Soviet Embassy, during which
the speaker said he was "Lee OSWALD". This was the first time
that the name OSWALD appeared in the intercepts and was report-

ed by the Station to Headquarters (8 October 1963).

Had, at any time, a person telephoned the Soviet
Embassy, identified himself, and offered information in ex-
change for a trip to the Soviet Union, it would have triggered
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an immediate reaction by the monitor and the Station --
first, to identify the speaker; second, to report the infor-
mation to Headquarters; and third, to step up techn1ca1 and
photographic surveillance.

8. COMMENT: No .comment.

9. COMMENT: Tapes were not "routinely destroyed“
Tapes were erased after transcription had been made and re-
used.

Full transcripts of calls made on 28 September 1963
and 1 October 1963 were forwarded to Headquarters on 23 Novem-
ber. The person who processed the transcripts was identified
in the cable. There is no indication in the transcripts that
OSWALD offered information or that any omissions were made which
might have contained that information.

10. COMMENT: No comment.
11. COMMENT: Files do not support this stateﬁent{
12. COMMENT: Files do not support this statement.

-13. COMMENT: The information "given by DURAN" is sup-
ported by her interrogations.

14. COMMENT: "OSWALD later referred in a letter to
'meetings’ he had in the Soviet Embassy." Although KESSLER
chooses not to give details, this statement is in reference

. to a letter OSWALD wrote on 9 November 1963 to the Consular

Division of the Soviet Embassy in Washington. (Commission .
Exhibit No. 15, Vol. XVI of the Hearings before the President's
Commission on the Assassination of President Kennedy. )

15. COMMENT: No add1t1ona1 comment.

- 16. COMMENT: With regard to the press statement that
“"CIA claimed it did not know of most of OSWALD's activities in
Mexico City until after the assassination": this is true, CIA
did not know of his activities, other than those revea]ed in
the intercepts. It .should be noted that after the dissemination

- on 10 October 1963 of the 1 October 1963 contact, no requests

were received from the dissemination customers for further in-
formation or follow-up. Without some customer interest being
expressed, particularly from the Navy, the FBI or the Department
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of State, who had the greatest interest in OSWALD at the time,

there would have been little motivation for the Station to in-

dependently pursue such a tenuous CE lead.

17. COMMENT: The discussion in this paragraph of the
article rests on assumptions and allegations developed earlier
in the article, followed by comments by Messrs. BELIN and
SCHWEIKER, apparently based in turn on information provided
them by reporters. No further comment seems relevant, beyond -

-those comments made earlier. :

18. COMMENT: Is BELIN here referring to Gilberto
ALVARADO Urgate? If so, information regarding OSWALD provided

- by ALVARADO was passed to the Warren Commission as attachments

to a memorandum for J. Lee RANKIN,. dated 1 June 1964, from
Richard HELMS, Deputy Director for Plans. A

(See also Memorandum for J. Lee RANKIN, dated 4 June
1964, from Richard HELMS; Subject: Information Developed on the
Activity of Lee Harvey OSHALD in Mexico City. This memorandum
became Commission Exhibit No. 3152 contained in Vol. XXVI of '
Warren Commission report.)

19. COMMENT: We do not know what BELIN actually said to
the reporters, when, or in response to what. We believe, how-
ever, this may be referring to BELIN's letter of 15 April 1975
to E. Henry KNOCHE of CIA. BELIN at that time was Executive
Director of the Commission on CIA Activities within the United
States (Rockefeller Commission). In his letter, BELIN refers to
the photograph of an American male and the question whether or
not this male was Lee Harvey OSWALD. He continues:

"The CIA and the Warren Commission both
determined that the picture was not of Lee
_Harvey OSWALD and that the picture was taken -
after OSWALD Teft Mexico City.

“Although portions of this record have
been released to the public, other portions
have remained classified because o concerns
by the CIA at the time that a release of the
full picture might disclose sources and
methods which the CIA felt were not in the
national interest to disclose at that time.
In light of the false allegations about the
assassination of President Kennedy and the
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false allegations of CIA involvement, I
feel that it would be appropriate to re-
consider whether or not the entire matter
can be fully disclosed at this time."

An interim reply was forwarded on 23 April 1975 by
E. Henry KNOCHE, Assistant to the Director, CIA. On 2 May
1975 a review was completed of Agency holdings regarding the
photograph of the unidentified individual in Mexico City pub-
lished by the Warren Commission. This review also included
knowledge of OSWALD's contacts with the Cuban and Soviet Embas-
sies obtained from telephone tap information and interrogations
of Silvia DURAN, a Mexican employee of the Cuban Embassy. On
13 May 1975 two summaries of the above review, one classified
and one unclassified, were forwarded to BELIN by the Agency.

Attachment:

Article
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<o azents, “The agengy i &

City said the CIA v have hal
relationship with - \ld .
souzht to conseal. Twe CiA has ¢
nied this, ‘
~ David W. Beiin, wio was an s
" gistant counsel to the Warren Ce.
mission end iater exccutive aircelf
“of the Reekelfeilor commission's prot
“of the CiA, said that If the Vavs
Commission had xnows of Oswiic
conversations and other new ale
mation, it would have haen legs U
that the assassination was not
gconspiracy.
. Sen, Richard 8. Scinwaix
~who lod the Senate intsl
mitice’s probe of the o
sald that investizotion
taken on an “entirciy llarent o
raciion and porspestive” i

ilyn msm
weluw ae

-+ ppittee had Leon aware of Cswal
. -conversations.

In Interciews swith The 2o,
. who decumented the CIA oot
~Castro in his capacily
girpotor of ~ha Heookelsiior :
sion, veveaied fhe CiA lnm ¢l
tell ths Warren Comrisdan eof
report frem an alicged wWiln2ss 10
mecting in Mexice Cily Lelween
wald and Cubar irntellisizies aten
At the time, Cuban azen’s
. ‘nated their more imporiant netlvit
. with aments of the KG3, the
_intelligence sorvice. —
Belin ealled on the TiA Lo o
oSyl diselosere of it wnowledne
Oswale -and his contocis
Cuevans and Russian:,
Relin, a staunch
Yarren Commission’
Cewald was teo ©
xiVed Wonnely, snid
tne CIA's e¢anzern cuaal

frpnes t¢

seered sourees ana intedd

ke

L

i ———
.

nigues. But he said oo grodter
oy

oo

tional Intorest weould
giscrosing the truth.

A CIA spekesne

* nied that e agensy has

2 mecting batween Cswald

e
sevven

ene such specifie o A

was debunked,” the sprhraiman

hig
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MEMORANDUM FOR: Deputy Director of Central Intelﬁgence

FROM | ¢ John H. Waller
Inspector General

Washington Post Story of 13 November
1976 "Oswald Reportedly Told Cubans
"of Plan to Kill JFK'

SUBJECT

1. The Post story on Saturday states that a J. Edgar Hoover
memorandum reported that Lee Harvey Oswald told Cubans in

advance of his plan to kill President Kennedy. The attached
package was prepared by Russ Holmes of CI Staff, Itis for-
warded for your information.

- 2. A copy of the Washington Post story has been added
to the package. :

John H. Waller

Attachments: a/s

SDBreckinridge:js (16 Nov f76)
Distribution: .
Original - Addressee w/att
1 - IG Chrono ) _
1 - IG Subject (Task Force File)
, w/attsin above file
- SDB Chrono
1 - Seymour Boltenw/atts
1 - John Waller w/atts
1 - Andrew Falkiewicz w/atts |
a . pad (e i, 77T &
1 -]L _ A]\Av‘/“tts RN /- A"“”/&“

4 IR T e '

ettt ot

L.




FHowert.
sroe

A ASESLN S e Do v %

onn A I o o T W AR

ISECRET e
PLLUGLT , o

(

13 November 1976

MEMORANDUM FOR: Chief, CI Staff
FROM 3 .Russell B. Holmes . A .
SUBJECT =~ 't "Oswald Reportedly Told Cubans of Plan

- .to Kill JFK" by John M. Goshko, Washington
- Post, 13 November 1976. : ,

: 1. The memorandum ' .:by the late FBI Director

J. Edgar Hoover saying that Lee Harvey Oswald reportedly
told Cuban officials in advance of President Kennedy's
assassination that he intended to kill the President"

. - is cited in Commission Exhibit No. 3152, Volume XXVI, -

of the Hearings Before the President's Commission on the

'Assassination of President Kennedy pp. 154-157 (See Tab A).

CE No. 3152 is cited in support of statements made by the
Warren Commission in it's Report on pages 307-308 (see

‘“Tab B). This memorandum is based upon information which
the Agency had passed to FBI Headquarters and it's repre-
~sentative in Mexico City. . . : -

2. On 26 November 1963, the Mexico City Station

reported to Headquarters that a Nicaraguan named Gilberto

ALVARADO Ugarte (referred to as "D" in the Warren Report)
came to the U.S. Embassy in Mexico City. He claimed he
had been in the Cuban Consulate in Mexico City on 18
September 1963 when a man he later recognized to be Lee
Harvey Oswald received $6,500 in cash to kill an important
person in the United States. (See Tab A for complete
memorandum. ) - .

3. The information obtained from ALVARADO was passed;
in Mexico City to the Legal Attache, Mr. Clark D. Anderson,
by our Chief of Station on 29 November 1963 (See Tab C).



A short dissemination (DIR 85744) alerting customs agencies
to ALVARADO's allegation, was made on 29 November 1963
to the White House, the Federal Bureau of Investigation,
and the Department of State (see Tab D). A second dis-
semination (DIR 87667) was made on 7 December 1963 (see
Tab E). (NB: In the latter dissemination, mention was .
made that a representative of the FBI part1c1pated in the
1nterrogat10n of ALVARADO. ) .

4. On.13 December 1963, ‘the Agency forwarded under
CSCI 3/779, 136 a translatlon of the Mexican police
1n§er§ogat10n report on Gilbarto ALVARADO Ugarte (see
Tab F .

5. In. summary, the Agency and the FBI knew of
ALVARADO's allegations concerning Oswald, which were sub-
sequently retracted by ALVARADO himself as being false.

In addltlon, the FBI was able to prove that Oswald was
still in New Orleans at the time ALVARADO claimed he saw
Oswald in the Cuban Embassy in Mexico City. The information
was forwarded to the Warren Commission by the Agency and the
FBI as evidenced by its inclusion in the Warren Commission

. Report and accompanylng exhibits.

5
';
.
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Russell 3. Holmes
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e, D3RAYI, BORVITE was tﬂ.ofhﬂlnny gonsgaoted 48 ha . -
o'mn 30 mike as sppolnisent for ma inSerview, s was conteited
:‘g telephone stuber DR 47230, ¥r, HONVITE schmovledged ths shoug - -
Yuree wegks apo Be noved hiy Dusipoas fres 1108 Yeoss Lavesge {

Coicage, Thlicois, to 0344 Morth Ureadesy, Chicige, Tildnoln. Yo
statsd that bis surrent busioess epersieswndor the nand Show Fine,

¥r. JOBYITS-sckneuledgsd that.he has boes known in tbe |

nuels busipess i Chicagd under the vehe of JACL UOVAND {oeminy yeavde .

‘ e, GORWITZ stated that he would mot discuas the matier
tavelviag JACK DUGENSTEIY ew ho wanted no part uhutaesver of this
b individual, Up. HOAWITZ vefused 80 mako biuself sveiluble for sa
intorviov end ststed ho wished bo bud mever scknowledged having
knova BUDTNSTEIN ssup yoars sgo vheo RUDINSTERY lived ia Cnicagos
tr, LONYITS statod BUBEHSTELY was only 8 passing soquatetsncs ef
bis aod Lo haew motiing cobosraiag hia.

4 , . ;‘ [with ohovt collay taba, ne tle, Cavk gray ponte, ond ¢leap eyegioesuds
. B = ) . : R ‘ " Commussion Exuinrr No. 3152 .
T 7 TR T PYOUE (L TTY PRI Y ST Y- B— g :
’ vy o BA VILLIAY R, DRODEAICK/sbr &9 Bete dlerted o TLAT488 . .
v\-c.-w..--—u-w-cmumuu-nul-n.du”l- T oa B grogeaiy of the 785 @ed b Renand 6o * .
o aguneg) ok B9 Padianls Gog wot 19 b5 Glat el estsids Gane pyeaefe . . .
o Cosussion Exinsre No, 3151--Continued . R .
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' R .. ST eTums 1968 |
. MEMCHANDUM FORs M#, 3. Lee Rankda
) r Ceneyal Counsgl
¢ . . . Presideni®s Commission oa the
© - Aseaesiastion of Prosidsnt Kenasdy

SUBIECT: v Inlom;nn bwt\opod en the Activisy
of Loo Harvey OSWALD in Meslee Gitp

N $: On 26 November 1963 8 g Latls Ameslcan, refevyed
to heveln as “D*, cames 1o the U.8, Embasey In Jenlco Slay, He
elalmed he had beon In the Cuban Cenvulsts la Menleo Clty on

18 Septomber 1963 when & man he later secognised 1o be Leo Harvey
OSWALD pecelved $6,500 {n cash $o kil un impostent pesses ln the
Unized Siaten.

2o "D dosorived the siveamstances 8¢ followss While etanding
¥ & bathvoom door sboud aoon ke saw & greup of thees perecns cone
. verolng o8 & pstlo 8 fow foad sways One wae b tall, thin Negro with
. _yeddleh halp, obviously dyed, who spoke vaplily in both Spanieh snd
English, He had prominent eheoh bonos and & neilcoable scaw on the
. lowsr right stde of his chine The secend wes & while peveon whom
s . the subjast had seen previcwely ia & walting voom esrsylng o Cansdisn
Lt " pavaporte The white persen had green ayev, blondieh hair, with e
pompedour hatvde, snd davh sysglassece The third psveen allegedly
Co - a+a8 Lee Hlasvey OSWALD, "D" was eolaplaiely convinced of this
Lt - " Yrom published photos of OSWALD followisg ihe asssssination,
OSWALD was wesrlag & black aport gest, bultenedoup whits shled

e v s tes e . N 0 o°
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#ie had & grean pacspors in his pocket, wors & wrlet walsh wilh o e : 8: Followlng the shove lnte R
yollow band, and sppeaved to bave & pletol in @ ehouldes Bélstews e g T« wetveeted the tul:uln 4o bod m'z‘:ou tn';?:l:mﬁ:rm. . .
A tsii Cuban jelned tbe group momenisrily snd panssd American : . s S 2ssartlng that 18 bad beea entoried from him undop pressuse ‘ o
currency 1o the Negre, The Negro then sllegadly s3id to OSWALD et .  Has wap then quostionsd by U.B. suthorities uslag s yolnup& o toe
in English, *1 wsat to kill the man.” OSWALD seplled, “Youlse -~ = - - R 1 . msechine, D" voluniasily consented to the use of this equipe -t .
_ eol man evough, § ¢sa do 15,% The Hegro then sald i Spanish, . o . Y menl, Buringthe quesilening I8 wes pointed out 2o him Shag b ’ Co
" ean't go with you, § bsve a lok to doo® OSWALD replled, . ) ) - « *  wsenol belog tsuthiul, scsovdiag to the pelygvaph, in fdeniifyieg * -
“The people sre waltlng for me back there.® The Negro then : : photegeaphs of OSWALD as the person ba ssw in the Cubas -
gave OSWALD $6,500 in largs denomination U.S, bllls, ssyiag : Consulates He soplied that be had full €atih in the polygespls,
“This lea' much.® Afes hearing thie conversation, D% asid . . hat be would ot atteenpt 40 veluie the Fesulie, snd L5k be
. thas be telephoned the U.8. Dmbassy (n Mexlce Cliy seversl times L ' “must have been mistshen,” Is sddition he changed 5o siory
on 30 Septombay bofors the asvassination in an attempl (o report ? ’ zeguvding the day he vieited the Cuban Consulats, finally dos ¢
#is Lolief that someens (mportant in the Vnlled States was to be . . . elding 13 ¢ock place o5 Fussday, 17 September, I wao concluded
hilled, but was {lnally told by somecas &t Lhe Embassy o slop £som tho vesuis of the polygraph tees that *BY had dabricated hlo . .
wasilng bls tmes . stary sbous OSWALD Ln lote, “DY 3as slnce basa dsporied by .
e Manlesn sulborities S0 s native counbry,
3, “D" was hacws to this Agency 8¢ 8 former Infovmant of . : .
s Latia Amesican security ssrvlee, His rollability was considered o R
questionstls by V.5, sulhoritles sithough be had net bees whally ‘ . . . I ® 1 )
discredited, D" elaimed he wao in Manice City working againsg ¢ s : ' N
the Cubsn Communiels for kis savvice. The service, bowever.- Richard Holmp :
hes denivd that e wae acting on its bobalf, While lnvestigstion oo, . H *  Paputy Divectes for Plags ..
Ya the United States showed thal OSWALD gould ast poseibly bave o : L . o .
bean in Mealce Glty on 16 September {he was kpowe 80 have been R ! R ' ©t . . . . : '
ia Now Orleans un both 17 aad 19 September), Lntensive lutsvvogatien . oL K N . s
failed to skake "D¥™ stovy. L S e D ‘. -,
€ Os 2B MNovemshar 1963 the Menicas poliss lnterviswad hime | - el S : ’ :
At figst "D¥ perslatod in bla etorp bus on 30 November ho sdmitted . .. et D . L. .
in o signed statement that hls whele account sboul OSWALDwes | - - o P T ..
felss, He admitied be had not soen Les OSWALD spall sndthag .« - ¢« & 7. T T T e . :
he bad not ssen snybody pald monsy In the Cuban Embasey, He - L .. R <t .t . .
alse admitted ho had not teled repuatedly to phono & warnlng o ’ ! . . e Lo o : .
the U,$. Embasey i Menico City on 20 Seplember so ho had C LIRS Lo, " ...
previously claimed. lnetesd he had fisds comtacied the Usds Eme . . . e s . ' . . * A . .
basey sRaz ihe sssaselnation, "D seld shat his mailve 1o talling - : . et . . .
this falee atory wes So halp get himeelf admiited inko the Unlted C. ° - . . . P : . eote.
. States 8¢ thal be could pasticipate in action agelast ¥ldel Castre, - Lt ety : L ' ¢ A
: o sald that s hated Casteo snd thought that hip story abowt O5WALD, |, ° ° A C . e i W
I A bellaved, would bylp eavse the Ualted Statee {0 faka actien agalash Coa T .’
Castrge .o A B e ST ‘
R . + M :.," : N -. '.0 -. ... .. e .. .o . . . * N . °
ComasinN Bxumt No. 3152=-Continucd ~  Commission Exnisrr No, 3152—Continued
o Jeoem e Jwas AR o o
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IX, ALLIGATION OV %32

’ : . wegre (ia nnusﬁft % cen'l go with % have
Oa Hoveuber 28, 1063, T-33 sade contiot With the . - Anatiand i 709

.

'.ﬂ'""'?“' @08 om a5 tinga 3 BY
g s BNy

Yalt . 2pel o8 n g ;o . - . At I b Bt ulard Sepe 6 05 §, S0, D RIRGY, [AGRCH  APUBEME WoMe? ©
LA U R T fos w00, '“7.. G '-.."'l-":." .. .L':.“‘.""" .'l:.."‘l" l"‘”.‘ N gy "\}0\.‘!'(‘ wne nid LAl & S I} .n.o‘.'u'.:.*"t‘w:-m-}u. ts & « @ RIF RN )
. s ® IREL R L et A A St 5 e PR N N T TN

v, v . R REREAS- ; B em e L L e Th e

. R ) # g

o8 %o de.
gsitsd Statos Inbasey 8% ¥oxieoy De Fop 8nd sdvised the - ‘. < : . .
Yotioviopt v # e Tee T oo e L)L« .. ewtAior Yhe poople are valllug for me Bueh there,
.32 oatored VWoxieo $1lepaily from Custensis o o e T - .32 stated Chat the Hegre then pave GSWALD
August 29, 3003, ifavoled to Nexice, D, Fop and s\moﬁunuy S . - §8,800 §» Uaited Htulos eurroney 5: tevge donguiantlons,
node coutsct #iih & Wicaragush cosmuniet raatuni {n Yomioo C4tye . - . ;- eapiegr *Tnie fou't mueh.® OF thia aum, §1,500 was for estra
Trom thig contaot & plag was dovelopad oy T=33 30 sravel €0 L e . gspeescss Tha Hogre slso gavo OSYAID shoul 308 Wozieas p
Cuba 1o study euorrills wariuve facclus, ile had ocension 0 - .. .. .
vicit the Cubss Cossulste &b Uoxica, Do ¥y, SOVOPSL diggorect e in & ater §atevview, source sbated $had Sho
tinse for the purpese of obiaiaing travel docunontation fop R T nitod States bouk Sotos vore i@ & avsll pach sbeut ons foursh
fubs by fursisbisg false ddentizicatien pepers s & Uexnican I LI - of s dneh thick, bound with » papar Zmd. shick the Hegre
chtinene ) : A ::ﬂl_!: ‘::::l.'l’:;!-::%!' eup §3,500 exlrk for axpecwss snd $3,000
He stated that on Soptombior 18, 1063, Do weant to . T . ® . .
the Cubza Consulste, ond whilo sitting in the waiting Foom . . o8 . F=32 gtated $hat Guwald had caveied s srecs c e
$9 & group of spproximately eicht porscns enter ihe Coasvlite . , . pemgport i3 hie Docket, end ho belinved be sy QSVALD wesrisg
and the office ef Cubsn Congul LUSEDIO A3CVE, & percon voknovn .. & gutﬂ {s & shouldor holoter, bul ha wos not sure of this
€0 hiw vas 8it%iag u¢ AZCUS'e desk, 4 shorg tise lno,r‘ while L points Mo siabed ¢hat OSYALD bad loag mhoes end 8 wriel wateh
gource wap standieg vese the dook $o the won'e 3ocn at the ° ¥44h & yollov-uotlal band, decordisg Se meuree, OSYALD
Cubss Conguinte, be poticed three Ben eonvorsing & Too feot eppeared o be complotely ab hamo st the Consulais snd te Baow
away fres hime Ooe of Shou ¥s8 & Tail, ihis Hegre with o s8d €0 be kaows by Cubsa Cosaulate perasamel,
TR et v on srventes
0lding u Cantdiag pass ; . ’ use arvested and fatorrogat #
. cqufm sid the ShiTd perset win LER BARVEY 0s¥ALD. | . c. l:sltl::l::urglblo:gnﬁr 2“' ;wat“.:a'.':o:: :{ .;:‘2.‘.:.....,.
L Zouses sUated Shat & 4213 Dubs Joisad the ehove . o & pors by the Kezicaa sutioriites revealed the follevings
group momendarily and pasuted s0s® Uaited States Cursrensy %0 . A% theo outgot soures®s gtory generally resmoudled
the Hogroe ‘ . ) : . :::C ‘zﬁg:ﬂ:'ln?;“l‘h ::po;:n: :o the 29:““ suthorities
:] wREe &
wne folleving conversation Detwesn the Yegre and Capandisn and She dmericen eonwuu& tz:ﬂ::rx.gz'd:“nﬂ
@SYALD wss overboxrd by gourost . - ) :: :c:t::r’l:z §o the dsericse by lhe Heave, et | the coaversatiep
Fegro (1n Sugiish)s I went €0 111 the mas, L e e 't-;: siviged the atorel . .
e e L : ' Li 9 dntervieving Hovican
OSYMLDS You're st mia encugh, Bensdodfy o .. that upon 3ostog. the Shetopraph of DIVALD 35 the pcvesazore
A S N . follvwing the ssesssination of Prepident JOIM ¥, ZLINMEDY, Bo
. e T gecognizod QIYALD 38 Sho 4serican 20 bad seen al the Cubis ’
. * . L e Gonoulate, . -
. e e 4 ex0srps Srom aovres's otatenont Lo Vexicns :
.. . . ; _ C autdoritivs, 20 trecsiated Erom Bpmnish, de aw Sollovel R -
Ct et R : . ‘
', . LN i, ’ ) Lo . .n. .'_' . T . C— n5 .
. L sy e e . o ® @ : o,
. Comussion Exanerr No. 8152-Contlued .~ * ¢ ¢ LY, L ., S e -
: o o ‘ SR cr .'.';."_" fa.v, .- Comssion Exurerr No. 31562~Continued '
. - ' JUTD e e D . .
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®iae0sapontanceusly sad afinr rocanaldering he .
denires 1o alate thal ihe Aunelesu tm shos he :

reforred in the body of hin atrlesand and when .
ha moe the L8ih of Saplesbas af this yoae &o dhe - ..
Cuban Conguinte had » corinin penoabiance, about .y

oizty per coal, So LXK MAUYKY OUWALD (smpranis = ° LT

of the President of the Uniled Slaten)., Thag
aftor tie sncasaination of Peanldont KEHNEOY the
®igtnoag took advantafe ef thism fact o his faser
to capleis 4t, furnishing veraiong aueh ga those
$a18ially sob forsh, for the purpnrg of proveklisg
B8R eacrgotia rosciien frem Lhe g«lluul fug of
wicw on tho part of the United Gtstea of ROrice
s8a8net the Eoversmend of Fingl, CAUYAD QUL and -
fhat ho had ne mollvp other Lhan the profound
hatred he feols for gommunium. Tnat 213 hie iife
486 witness had dedicotod binanif 2o Sonbating
tomnvaioa snd o regrets al ihim mameng nobk haviag
accomplishod his obfective S Ghe sonse of Sausing
& feacilon on tho pari of the Asepican doveraseat
aghinsi FIDEL CASTOO,® ’

Bseauge of the faet that subsequont €0 saking the
above-szentionod sitlcmeat to Hezlean authoritics, soures
clained ¢hal he bsu changed his statonont bocouse of J {1 M
he was datorviewed at considorablie length ea Doceadber & and
8, 1863, in Monico, D. ¥,

After reitoraiing hig alary, Y-92 wan afforded
8 polyzrepd sxaninstien ap Moecnbese 6, 1003, Buring the couras
&f the easalpation 2o was snkad, s ¢hig the Amorissn yuu saw
‘.? g:‘gbn Consulate?™ Ag the time he Wap ahovn phetegraphs
@ B .

Zach $4me 2o wao ashed ihim guoation, Be definital
¥esponded, “Yes,® but 4% wap nolod thal the w‘nn;h indicsted
[y "docut{u response™ ab theso anovers, Thess FoRpONBED and
Ghose with Pespect to sthor questiens led 90 8he dsaciusios
348 T=33 vas & fabricator, It vz,! speoifically posoted e
o4t 80 Als Wbat the polygraph indlosted tha he %44 not beleg

.

eame T T T

Comnussion Exarsrr No, 3152—Contin§ed
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explanation thorcof,

Ho zoplied that Be g full

and would
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truthoul fn denst tagra,
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a0t attonpt $o pefute ite rosulte
¢ the anly 35 ‘on ie pould ux;r g‘u

Person be bad secn in ‘:tmly
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‘ (;’ Mexico City in early September to receive money and orders for the
“5 assassination®® that he had been flown to a secret airfield somewhere in
vz  ornear the Yucatan Peninsula,*® that he might have made contactsin
-+~ Mexico City with a Communist from the United States shortly
. before the sssassination’® and that Oswald assassinated the Prew-
A7 dentat ths direction of s particular Cuban agent who met withhim in
.. the United States and paid him $7,000.°* A letter was received from
7? someons in Cuba nlleging the writer had attended a-meeting where
.. the assassination had been discussed as part of a plan which would
. z,, soon include the death of other non-Communist leaders in tho Amert. S
cen cas®™ The charge was mada in a Cuban expatriate publication that in Clee
-". aspeachha delivered 5 days after the assassination, whilehe wasunder B

“ .. the influence of liquor, Fidel Castro made a slip of the tongus and said,

" %The first time Oswald was in Cuba”. thereby giving away the - -:;; S L

;.;-._ -2 og .;u ¢ m e e A . . ..
i+ . 7%  Some stories linked the assassination to anti-Castro groups who
- . - = sllegedly were engaged in obtaining illicit firearms in the United

. ;.7 States, one such claim being that these groups killed the President as

- . part of s bargain with some illicit organizations who would then
2+ : = supply them with firearms as payment®® Other rumors placed
;oo -7 Oswald in Miami, ¥la,, at various times, allegedly in pro-Cuban ac-
#.--tivities there”* Ths assassination was claimed to have been carried

- - - - e . : o
£, 4. out by Chinese Communists operating jointly with the Cubans’™ ST
2+¢ 7 3 Oswald was also alleged to have met with the Cuban Ambassador in fosh L
L T a Mexico City restaurmat and to have driven off in the Ambassador’s -
o . car for a private talle®® Castro himself, it was alleged, 2 days after

kit

LEEt

-

4% two members of the Cuban diplomatic mission in the Soviet Union;

= .
@dey;

- -5 137" established a secret subversive relationship which continued through _
" 53k Oswald’s Jife” Without exception, the rumors and allegations of
- #2348 conspiratorial contact wers shown to be without any factual basis,

. =

g5, In some cases the product of mistaken identification. .

e S,

755" Ilustrative of the attention given to the most serious allegations. ‘

“is ths case of “D,” a young Latin American secret ngent who ap-
proached U.S. authorities in Mexico shortly after the assassination

S oy
£y
o g=om

W

" %% -and declared that he saw Les Harvey Oswald receiving $6,500 to kill et

. N the President. .Among other details, “D” said that at about noonon - i
"5 September 18, waiting to conduct some business at the Cuban ¢on- =~ -~ |-~ -~
‘2. sulate, he saw a group of thres persons conversing in a patio a few -

"2_ feet away. One was a tall, thin Negro with reddish hair, obviously

8 .’ =dyed, who spoke rapidly in both Spanish and English, and another HEN
: " 'was a maon he said was Les Harvey Oswald. A tall Cuban joined the B
P - group momentarily and passed some currency to the Negro. The . T
i . Negro then allegedly said to Oswald in English, “X want tokillthe . -~ . . .-

man.” QOswald replied, “You're not man enough, I can do it.” The
Kegro then said in Spanish, “I can't go with you, I have a lot to do.”
Oswald replied, “The people are waiting for me back there.” The

:""_.', - . . _ . X . 307-

. fact that Oswald had made one or more surreptitious trips to that ~. = - o7

%"+ the assassination called for the files relating to Oswald'sdealings with - . -~ .0 |
:3‘ the inference drawn was that the “dealingS” had occorred and had | -.1 .- T
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Negro then gave Oswald $6,500 in Jarge-denomination American bills,
saying, “This isn’t much.” After hearing this conversation, *D sajd
that he telophoned the American Embassy in Mexico City sever
times prior to the assassination in an attempt to report his belief thy
someone important in the United States was to be killed, but was
finally told by someona at the Embassy to stop wasting his time,
«D” and his allegations were immediately subjected to intensive
investigation. His former employmentasan agent fora Latin Ameri-
can country was confirmed, although his superiors had no knowledge
i . of his presence in Mexico or the assignment deseribed by “D.” Four
Pl deys after “D” first appeared the U.S. Government was informed by
' ~ the Mexican authorities that “D” had admitted in writing that his
whole narrative about Oswald was false. He said that he had never

* seen Oswald anyplace, and that he had not seen anybody-paid money S S
. in the Cubau Embassy. He also admitted that he never tried tofele | . ..~ Sy "
. phone ths American Embassy in September and that his frst call to B

** the Embassy was after the assassination. “D” said that his motive in st

- fobricating the story was to help get himself admitted into the United ceirt e

" Statessothat he could there participate in action against Fidel Castro, - R P

"~ . Heo said that he hated Castro and hoped that the story he made wp SNRSEL T T T
.- wwould be believed and would cause the United States to “take action” R R '

- against him. s : e

*

' S Still Inter, when questioned by American authorities, “D” claimed RERIERI N
3 . .. thathe had been pressured into retracting his statement by the Mex- R
{ '~ .. ican police and that the retraction, rather than his first statement, LR e e
~ “* .vwas false. A portion of the American questioning was carried on BN R
- with the use of a polyzraph machine, with the consent of “D.” When LR T e
told that the machine indicated that he was probably lying, “D” said S e
viords to the effect that he “must be mistaken” JYnvestigationinthe | .~ 0 0 . L7 n0
" meantims had disclosed that the Embassy extension number “D” said e T
ho had called wonld not have given him the person he said he spoke L e
: _ .to, and that no ons at the Embassy—elerks, secretories, or officers— ! - . e s 0
. . had any recollection of his ealls. In addition, Oswald spoks little, if e et
any, Spanish. That he conld have carried on the alleged conversation
. with the red-headed Negro in the Cuban Embassy, part of which was
supposed to have been in Spanish, was therefore doubtful. - “D” now
" said that he was uncertain as to the date when he saw “someone who
< . Jooked Iilts Oswald™ nt the Cuban Embassy, and upon reconsideration,
X - " henow thought it was on a Tuesday, September 17, rather than Sep-

1'% tember18.. On September 17, however, Oswald visited the Louisiana
| S " State Unemployment Commission in New Orleans and also cashed 2

" check from the Texas Employment Commission at the Winn:Dixie
. Store No. 1425 in New Orleans. On the basis of the retractions made’
by “D* when he heard the results of the polygraph examination, and | 7 ...

: - on the basis of discrepancies which appeared in his story, it was .- - A
1 ' conclucded that “D” was lying®® . - - e ST
1 . 'Theinvestigation of the Commission has thus produced no evidence i
! that Oswald’s trip to Mexico was in any way connected with the assas-
T * gination of President Kennedy, nor has it uncovered evidence that the
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1. On tha mornma of 26 Novembsar an officer o£ this S=ction, -°
Plamback of the Security Oifice, interviewed _ &
=d car on the south edze of the city. Tke following

a.\.co-naa.med by Mz.

Subject in a park
atatzmeanls, u.nl-asa otharw:.se noted are :hase oi

the Su’a;ect:_

: Subjec’:. was born 31 Janua.ry 19493 in Cmdad ‘Lar::a
Departamento 7.12.\/3. Nicaraguz. He estered Mexico by

Coansulate in Mexico. The rzal purposas behind hia travel

iavolved 2 penstrals jon migsion for the Nicaraguan Secret Service. o
His supexior in Mexico City is Major Roger JEREZ, MNicaraguan ST
ivhl:.tz.ry Attache, whoae office is located at Pasaje Latino, = !

e::.or 513, telephona 46-3.:-37 '\nenco City. -

-

On 2 Septemoer Subject rapo*tﬂ-d in Maxdco City to

Professor Edeslberto TORRES, who lives at Genaral Zvazua,

Num‘ber 37. Interior 7. TORRES is a Nicaraguan apd is in
H=is a .

charga of Nicaraguan Commuaist travellars to Cuba.

well'-;s.now'x Com-'m:u.st and has a daoughter in Moscow W Who

ravelled ..here on fa}.s.. Mexican papers.

On 2 S°otem‘ 2r Subject dxacusaed anti-Somoza gue
activitizs in Departamento Atlan

and ths b'otnea.s Cugtavro a-z.:l Fumbearto Jeres Tﬂla.vara. .
teachar in a Mexican fermale normal ¢ chool.

Humber fto i

bua on 29 Angust 1963 on his way to Cuba to study guers ﬂla'aa.rfa.x= LT
tactics. iz was to walt ia Mexico uatil false documeantation I
as a Mexican citizen could be arranged farough the Cuban

tica, MNicarazua, with '.".'OR_.. =5

TORRES told SLD_}CC?. that he would receive 500 Mexican pesos

54 monthly subsistence allowance peading the arrangament

ﬁ:.nq Yoy
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~ directed through 2 door to a pasaageway leading to apatio. .’
The door oi the pa.:lo opens oif r.h:..s passay away. R

b‘ o)

Py
L
-

dey -
i-;ﬂ

of his rravsl paver s,

e

Sa 1l Seprember Sudjsct went to the Luban Coasuiate &2

turn ovar pasaport photos to Consz sl AZCUE. While ugitting

-

n the waiting room, he 5aw 2 3roup of approxizmazely 3

,J

e not-caa that an unkaQwn p2rson was 31tt1.n‘-' a.?. Z."""'"s des

A Gux:san employea of tha Conaulate kr.own to Sub;ect 1n '_-

alizs as Juan Joss, about 40 years old, mustache, normal -

build, straigzht haix, emar-ved from the offica and asked = ,f <

Subject to turn over hia photographs, At this point, Subject ol
askad to be shown the location of the men's room and was o

o . ®

‘.‘!ha.la s::andmg by the ba..‘m:oom door, Su.bpc" saw a.

' gfoup of 3 pergons conversing oa the patia a few Izet away.

" One was a tall; thin Nagro with reddish hair which a.opea.x:ad.

to be dyed. He had prominant chazkbones and a noticeable - -
scar on his lowar right side of his chin. He spoks r»paauedly

" with & Cuban accent and also spoks some English. .Another o

one waa a white man whom Subject had previously asen
holding a Canadian passport in the waiting room. This person
had grazen eyes and dark bload hair which was arranged in a
"eua:anualz.st" hairdo w:.tn 2 nomnadour. Iz wore glasses of
thas type with 2 rmrror-hse outer surface. Ths thixd psxrson

“waa Les Harvay OSWA &LD {Subject was completaly convincad

from published photos that this was OSW -‘;L:)) He s-.a).d. thera

.

was nata 'aa.dow of doubt in his mind, ‘ o . R

- .

,OS‘s‘IALD was waaring a bla.w...c sport coat, nuttoaed up
-wnite shirt with short coLa; tabs, no tis, daxk @ gray pants and
clear eyzglasses. (Subject stuck to this story mat ha was
wearing syeglaasa3s despite the fact that thay were nol present
in publizhad photos of OSWALD. ) '

s

\A -*
Subjzct saw a tall Cuban join thz group momeatarily and
sass sormz Americaa curreacy to the Nzgro. This unidentifled

Cuban man-had ap aren‘.’.l come out oi 5.7CU""3 office into the
P

, © SECRET o —_

ersona aater the Consulate and go into AZTUE's offics, but .
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paio, He is descoribes as tall, solidly buily, 2 soularto Wil
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Subject estimated his age a5 approximataly 3T, Subjzct
acvar zaw this ¢man after 13 Septembar. : .
Scbjsct overheard the followiag coaversation batween the |
J52zrD an dOS‘v‘v'%. D: : . e

\Iearo- (1n ,..n,hsh) 1 want to xill the man., SRR

‘IALD You’re nat man enouch I can do J.t.

s met

Nagro- (m Spnm.sn) 1 can't go with you. I have a lo‘; to do

° -
Ler te

OSWA;:-Df he peopla are w:utmo for me ba.ck there. " "

_ “Tas ‘\Iegro then ga.ve OS"\-’ ALD 5,500 dod.ars mla.‘:oa ':".'f'.
dexonination U.S, bills sayiag "thais 191‘: much®, Of this aum,
1,500 dollars was for extra expanses. tifhe Nzzro also gave -
OSWALD =about 200 Mexican pesos.’ Later the Subjact saw a |
pretty girl belisved ta be 2 Cuban amployes of the Consslate
- give OSWALD an Yabrazo" and tell him ihat she was living at O

. Ca...le Juarsz $407 in casa he wished to find ker., The girl . o

" aporeated to be about 29 yzara old and her mannar remindad
Subjact of a prosn‘uta. OSV:ALD thz Negro and tn.a Cana.ds.an.

~.tn.en w=nt t.psta.:... S. :- , ‘ , . ' .

Subgect l.r.t the Conaulate buzld.tng momanta.rﬂ.}r ta buy a
' . popsicls at the corner and saw these threa psrsons lzave by '
. thz Embassy gate near the corasr of Tacubaya where thay

- entered 2 parked black cax, nrooa.gl y & Chevrolet. Subj=ct | -
reentered the Consulate waiting room ané later was approachad

by thz tall vnideatified Cuban who came osut of AZCUZ's oifice
and told Subjact to return the next day at which time his fingexr-
rints world be taken and he would complete a form for ,
obtaining travel docu.m“nts. - :

-

Subject rafu.r':ed to tha Conszulate on 19 Sem.a'nba* at
about 0325 and filled out the form. He was told at’ time
, that hz would be aparoachocl by an Evn::assv officer to make.
: uvo a story for his false Mexican papers. Moany paople wars in
the waiting room on the morning of 17 Seote-nbe,. a_ni the doox

e
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was finatly closed to kesp othars {rom satering.

u.bjecr. was then told to contast TURRLS, wharewsoa !
TORRKXES' home but TORRES® wife, a Cuatemalasn,

f::li Subj,c that he was at the Soviat I..m‘*a.s-ﬂ;r. 8at je weant

n

g
il
U o
i

°

althorzn hz kad been thers on earlier occasions witk IORR..S.
At this point, Dr. Noel JARGUIN Toledo, Nicaragwan . 7 %%
Comzeunist, who has beer in Moscow, approached and sa.w )

s

Subject standing at the gate. Hz azked Subject why be was’ . f., - __; S

.  there and Subj=ct said b2 waa looking for TORRES. JARQUIN .
irformad him that TORARES was inside. TOXRTS scon cama ' ;
out and accompanisd an)»ct to the Cuban Consulate. = - | . 7.0
. TORRES entered AZCUE's office 2lone and later emerged . .77
© telling Subject 'you hav\, pothing further to do hereuntil I - <.
" . contact you." At thia point, an unidentified girl entered tha .- o
- .-Consulate and greetad TORRES, TORRES replied "notnow, .
come back tomozrrow. - - o T

" On'the night of 19 Septeinber TORRES presidedovera - -+
meeting of about 18 Nicaragnan Communists held at his home
to discuss a recenh grerrilla attachida the Segovia Region of
Nicaragua. TORRES annovncad that & guarrillas had been
ki‘_led and said that the next year would be a tough one becausa
the U.S, policy might change and the Communist might find
themselves isolated. TORRES asked Sx.bJact if he knew the
Laguna de Parlas arsa of Nicaragua where tha U.S, is training
Cubang. He referred to it as Yzona gringa'. Subject replisd -

' tna.t ha wag *xot acquamtﬂa wrtn the arsa. - -

-
-

On 256 SPptemoar TORR_L..S 52ht En*xx,u.c GU’-\D‘-’{A. Co}.ladg,
“an amoloyze of Carton Znvases de Mazdco, Lago d= Canala 13,
to rell Subject that he should go to tha Cuban Zurisulate., "Subjact
weaat to the Conaula.te but was told to wa.lu. bacaunse the Consvl

WA3 very bu:sy.

Yhile waiti’ng for the Consul, Subject vaw the Canadian-
23z3in. The Canadian was smoking a cigarette and wearing a
Rolazx wristwatch which a Consaulate exmployes was tryinz to buy
frem him fox 1,000 pesos. Tke Canadian re u:ad to sell, 3aying

SECRET " #6975
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thios ke had purchased thz watch ia Maxico and was talkiog &

1 <3
Las 4 %R
fume as a gouvenir. Tae Canaldian carrizd a carnaer
atrapped 2cross his chestand 2130 carriad a batch of obicune

vhaotographs which he was abowiaj 0 Coansulats smploya=a.

s R . B - a . . - L. ® 5 -
The ~ad Rairsd NMegro mentionedizarlier then cams ia and took

o wm@Es  m ol nan P
the Canadian uvstaira. As he wae l2aving the waiting coom,-

the Canadian Ilashed a large wad of U.S. sollars aad said "Bm .
goiag. The skies are clouding up aad they're waiting fos me " "

.. -
- B

at kowme.® - N R P

At the end of.'Septa:ﬁber Subject phonad the American” ™
important ia the U,.S. was to ba killed. In making these cills,
 he used the name Jorge KYNAUT (phonetic) to protect his -0
identity. He was asked if tha call rslated to visa matters and, -
he replied Yno, it involvad a political matter, he wishad to

speak with 2 person of confidence.” Hia first call waa acreenad

by two femalas and he {inally apoke to a man who tock Subject'z |

phone number (30-19-52) and said he would call back., Thz man
never called. Subject trizd repeatedly to contict the Embassy ’
by pnone but was finally told Yquit wasting our time; ws are -
" working hers and not playing." . -

5 L. . B : . PR

“When Su‘bjec’;i.saﬁ: the photograph of OSWALD ina local newss

‘paoer, ke contactad the Embaasy Securit; Cffica on 25 Movernber,
pag ntacted tos Y 7 Ok : )

2. The officers interviewsd Subjact on 26 November 2nd agraeed
27 -

that he was a young, Guite serious person who spoks with conviction.
2 showad that he knew enough English to undersiand rudimentaxy .

o W

coavarsation in that language.

Subject said that he had taken trainiag ia the Panamca Canal . .
Zone when he was with the Nicaraguan Army and adrnitted that
hz waa ztill 2 member of the Nicaraguan Cormmuaist Party,
having origimally been a convinced Masxist., Later he -became
disillusionad and for the past four years has worked as a peaz-
tration agent for the Nicaraguan Governmeanl. He gaid he
expzctad to enter Cuba within 2 monthas, -

Subject explaigzd that he was outragad by the assassination
¢ president Xennedy which he was "'30 percent sure® was a

- Bmbassy several timeaa to repost his belief that somesona - <77 .3
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office. He said that he was positive of thase identificalions.

t.','.om;.:zun‘sﬁ piod. He said he did oot wisn to bagows Involvad
in nay big pubiicity aplash and hoped that hiz naine would be
a2t gecret, bul that he would bz willing to do "whatever
necsavary.t At thia time, Subject was living at Pino 173,
Col. Santa Maria de la Ribera, telephonsz 41 ~07-31. .

oy #

ontact arrangaments wers mads 30 that he could be picked up and -

- Y

s . . e R | -
intsxrogated -furiher. : o , T Y

3. On the night of 26 November ha was interrogated b

of this Section. ~His story remains substantially the same as set forth 2.0 e

sbove, He recognized pbotographs of the fcllowing Cuban Zmbassy - .
pzraoonel: Silvia DURAN, Tranciaco LLAGOSTERA, Orestea RUIZ, ©

' Samuel PERTZ, Rogelia RODRIGUEZ, Raul APARICIO, Rolando - - 7 70- .

ESTEVA, Heberta JORRIN, Oscar CONCEPCION, Antonia EARCIA,. .-

Jose Ferzandaz ROA, Axndrss ARMOMNA, Joaguin HERNAMDEZ Armas, . L

"Raul?, Persguibz ALONSO, Luisa CALDERON, and A redo MIRABAL.,

He did not know any of thasa persors by nama, but waa able to give - el S

partial descriptions such as dutias, height, skia coloriag, condition of -
teeth,” disposition, accent, ote, He jdentified tha photograpk of Oscar
COMCEPCION as the tall Cubax mentionad above and a phoiograpn of
Luisa CALDERON a3 the pretty girl mentioned above. He alzo identified

 Fraaciaco LLAGOSTERA as the mmstached Guban whom he had known -+ -
under alizs of Juan Jose, Thiaz was the sama person incidentally who was

trizng to buy the watch from the Canadian. Subject quickly identified
the New Orleans mug shot of OSWALD which bad baen supplied by your

w .

' .4, At this interrogatlon, Subject said

. OSWALD kad carrisd 2 greaa paasport in his pocket -
and Subject balizves he saw OSWALD waaring a shouldar - |
holsrar pistsl. He did not seem t0 ba too aurs of thiz " 7,
poiat, Hs said OSWARD wors long shoes and had 2 wrist:
watch with a yellow metal band. e illustrated OSWALD's,
riznnar of slouching in a..lchair at the Conaulats while in
ths waiting roox at about noon on 18 September. e said
that CSWALD seemed to ba completely at homs and appeared
2o know 2nd ba known by Tonsulate personazl, At one point
he heard OSWALD use ths Maomxican slang exprsssion YCabron®,

SECRET" S .. 88975
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Subjact ro2nacted ths convarsantion aad moasy pusuiag
geone dascribed above. His accouat of the coaver jacico .
wasn esssaiially the same as regorted, sxceptat this time e
fi¢ bad OSWALD use thz wored kill ia his first reply to tha ¢ .o, '
Negroj hezce, “You'sz aot the man. 1 can Xil him."” . .- -0

. e said that tha U.S, bank notza were in 2 gmall 70 - -
 pack’about 1/4 inch thick baund with 2 pager band which the - "¢ -
" Nagro broké before countiag out 1,500 dollars for extra - - . g

Q00 dollaxa as VYadvance paymsant.” .~

L. expensas and 5,

Subject said that he is 3till a sargeant in the Nicara.gua# o E
" Givil Guard and that ha entared Mesxico illegally on 29 August *. . Lo
without travel documents, paying a bribe at tha border and ... 7. 7T

. * . having transited Honduras, Guaterpala and El Salvadoxn en o NERSERE
route. e said tha: he had bzen to Maxico in 1981 on a missicn - .

for the Nicaraguan Secret Service after a contrived escape =~ .. - .-

from false arxreatin Nicaragud, followsd by aperiod’of 'aéyluﬁ " » e

“in the Meikican Embassy. He zail that bis iraining recsived [’ .

in the Conal Zons took place in Fort Glick in March 1956 {nota = = T -,

| Subject would havs only bean 16 y=ars old 2t that time). -

g [

s . o

o8

: " Subject said that ha had been to the Cuban Coasulate or RS
- 2 ar 3 September, 15 or 16 September, 13 Septembexi- - - ARSI
) ‘19 September, 26 September 2nd 25 Novemb2ar, ] R IRDE
. He admita to haviag visited the Soviet Embassy approxi= = - Co
mataly 6 ox 7 times; about ¢ times with TORRES. He was - - o
- somewhat fuzzy ox rsaszons for thass vigits and was not STl
sresaasd fox detail at this seasion. e e e Tl

5. In order to keep Subject available for further interrogation, ha
was instructad to find other living quarters where he shonld register '
in an alias. On the following moraing, 27 November, he regorted that
22 had registered as Alberto SANCHEZ, Room 293, Hotel Mecaxa.,
Oa 23 Movember he was arxestad by Mestican police at the hotzl. This
office has no further contact withk Subj=ct. . -

g

Py

DISSETMINATION OF THIS INFORMATION QUTSIDE YOUR OFFICE
. S1OULD BE CLEARED WITH CUR HEZADQUARTERS IN WASHINGTON,

- s ’]', «.9_/,-'.‘"_—-/_5'.,-,»/1}-;—) . - -
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someseizd, o Satholis; a chadfews, Wi coms feon Siviad Jaome,
I2

Cosasuent pf Colays, Jasblic of GAchrm. s, as& v lives as
r21ls 2400 ZHoe 173 Au thds coplial (Hexics Catyl. ‘

2,  Fe indteatod that on Ausust 29 of hhis year ke entexed
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2ot Be wWis resediatise curemaliva sed Lo ~hias yeason the Chilces

of his comine to Mosies wWez 49 Wy ic infiltrate the irovps of . LA
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By John M. Goshko 7
Wrehinston Post fRalg Wekier

Th° “Justice Department
- has dxscovered a 1954 memo-~’

. -randum by the late FBI Die.
- recter-d,  Edgar’ Hoover saye .
~ lag that Lee Harvey Oswald,
. reportedly told Cuban ofﬁq

. » Xenredy’s assassination that’
“he intended to, Lin the Presi-

-+ ‘Informed sourcea saldyes»
.. terday that Hoover, in the AN
”  memo, attributed this infor- : E¥:

" .mation ts-2 high\y reliable
- - -informant who claimed fo

. "have been told it personally
by, Cuban an,e Minister

. Fidel Castro. - LEE HARVEY OSWALD

7. Castro, accarding to the’ '-'~'>""°n°°'°'f.mm° found - oing heen addvessed ta tha -

*Warren - Commission, ap-

memo, reportedly 'sald- he - .
: "had been advised by officials~ - : S e
-of -the Cuban embassy in . . The assertions reported in
S ‘Mexxco City. that ‘they had -.the Hoover memo go further
- met with Oswald before the ihan any intormatxon cur-
. Noy.- 22, 1963, assassination rently on ‘the. record. con-
" of -Kennedy in Dallas and® cerning’ alleged statements
- that Oswald informed thern made by Oswald in. a_prey-
.of his, intentions.. iously diselosed visit to the

. ., o ¢ el 2 . .
e e JRE e Sy e

-‘ i

.':1"" -rb'

D Y e

. Cuban embassy in Mexlco 3

| ernment la. the rourder of :

““ter stroke .against. CIA ef- | .

““of Cubar-exile terrorists.

. See oswm.n, A9, Col 1

R P

-w .-.

City prior to the’ mm‘der of )
Kennedy, . :

" There has’ f:een persistent
_ surmise about a possible In- | -
Yolvement of the Castro gov- o

-Kennedy, possibly as a coun-.

forts to- assassinate . the’ e
Cuban leader. - .. e
There has also been spec-
ulation that the assassina.’ BN
" tion may have been the work|. -~ .-

- However, all of these reports
have been {fourth-or fifth-
Jhand  accounts otiginating-
. with Informants of douhtful‘ .
_ reliability. SRR
" The: Hoover memo was
deseribed by the soucces as

" pointed by former President
Johnson to iavestigate the
assassination. But former |
commission staffers said yes-
.terday that. they- had .no
recollection: of ever havmg_

oo

h\ ENE
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.. On Oswald-Cuban Link
T i pom . 1 e o bl

CT e $ . .. educated guess” that it ivas Rolando
recelved such a memo or having been . Cubela, 2 high Cuban official and Cas-
told by Hoover or other FBI officials - tro intimate whom the CIA recruited -

", of the information inft. "-  °° -;1in-1951 and who later flgured.in ClA
e --_.:Offxcgals of the Justice-Department ~-°plans to kill. Castro, = .. = - '
2, .7 and the FBI refused any comment on ,- .In the Senate intelligence commit-
-~..the meme’s existence or its contents, "‘tee investigation last year it was dis- N
.. and other sources familiar with the . closed that the CIA emploved a'highly
ity assassination jnvestigatlon said they - placed Castro government . official

o .
IV YRS

. et

B tbe s

b WL

o

—

" . had no knowledge of whether it act-* with the cryptonym AMLASH .in ef-
‘;ﬁg was sént to the Warres Commis ’"éor;s to assassinate the Cuban leadar, -
T SI0 wr o g amememensd =oese - Cubela-and -AMLASH were- public
i . [Those sources who told The Wash- "~ reported to have been the sa‘mg man.w- .
=5 - .iogton Post, about the document said ' "The sources also wer2 upable to say
53 its existence apparently had been. un- . how Hoover came. into possession of
*% .. known until recently. It was_discow - information from an informant inside -~
% .7 ered, the sources said, as theresult of*  Cuba, siuce foreign intelligence is a
“z . " information that came to the atten- CIA. rather than an FBI function.
. tion of the Justice’ Department and = Some said they thought the informa.
* " -~that prompted:Attorney. General Ed- * tion had first been given to the CIA,. |-
;3 wird H. Levi to ordera search of FBI.. which then turned it over to Hoover. "
Lofiles, Tl et Tt However, Jobhn MeCone, who was |
-~ After-the memo was found, -the - CIA director at the time, said in a tel.
\"  sources added; Levi put a-tight clamp ' éphone interview’ yesterday that the’
. of secrécy on the matter; and only a . informatlon reportedly in the Hoover T
. . small number’of persons in the Juss ' memo was “unknown toma” ... . ..
" tice Departmeiit and FBI know about~~7* “It's the first I've ever heard of it” -
: the document’s existence. o avee - - eeews MlcCone sald, “It's hard for me to be- ]
. ¥, -As a result, the Sources-said, they' ' lieve that such™a memorandum T eXe
_are-unable to auswer such questions _isted without it being known to ime
.** " as why the memo apparently never.® "and to the staff of the YWarren' Com: -
* - reached the Warren Commissiony.. Jmisston L. ro St oo
-." whether the information was accurate -;i-, The same point was made by David |

+

%0 .=.and, if so, whether Castrawas" ig-"-.- W. Belin, who served as one of the.-.
“5  formed about Oswald’s inteéntions hes' " Warren Commission’s legal counsels.:;
' fore or after Kennedy was killeds . ... He said, in a telephone interview, ‘T g
:* --Documents released recently by the - -have ebsolutely no recollection of |
. CIA imder the Freedom of Informa- % such a memo, If such a docuraent did ..
* fion Act establish that Oswald visited, ' .exist, I'm sure that we never saw o
.+ _“Mexico City less than two months be-* "Other documents that, have ‘been:
* ™ sore the assassination and met there made public recently indlicate that.
‘s - with officials of the Cuban embassy, ; - 5.~ Hoover and top FBI officials. knew—’
: One of these CIA documants, dated ~—while the-bureau was ‘investigating _
May 5, 1964, states that prior to Octo- the Kennedy-assassination - that the

" ber, 1963, Oswald visited the Cuban- . 1CIA was exploring ‘the possibility of.

embassy ‘6n” two or three occasions '~ having: Castro killed. However, Hoover

**ond was in Zontact with three alleged ™ -never. informed : the Warren Com-

;. Cuban intelligence: agents. identifled _ mMission of the CIA'S plotting agalnst '

+” as-Luisa Calderon. -Manuel. Vegas -+ aSITO. .1 fan |, et et prsew
s Perez and Rogelio Todrizvez Lopez, & {~ - ¢ T e T $emmaie T
--.»% He also is.known to have talked™
.. with an embassy ofticial named Siliva : .

-+ " Duran. She reportedly has swud that I~ . - :
,2%.3 she dealt with Oswald only about his :

17w upsuccessful.attempts to oblain avisa-’y . .

*+. . to visit Cuba. T o

igwsr- The sources were unable to identify .

i - the informant described in the Hoover : "

~yaemo as having obtalned the informa- | . T
ton from Castro. Some of the sources -

s
L
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MEMORANDUM FOR: Director of Central Intelligence

FROM . Raymond A. Warren
- _ Chief, Latin America Division
TVIA . - ¢ Deputy Director for Operations
. ‘SUBJECT. : : .Citatidné from Robert Dietz Morrow's:Bcok,

"Betrayal"™ in "Midnight," a Weekly Tabloid,
entitled, "How CIA Plot to Kill Castro
Backfired" ‘ 4 ) :

' REFERENCE ° : Memorandum for DCI from C/LA, Subject:
o "possible Accusations Against the CIA,"
Dated 31 Ju1y31976 - , - _

g
h

1. Attached is 'a copy of Subject article from the’
2 August 1976 edition of the tabloid "Midnight."

_ 2. Also attached is a copy of a 24 March 1976 memorandum P
for the Deputy Director for Administration from the Director. o it e
of Security relative to Robert Dietz Morrow. This memo
indicates that Mr. Morrow was granted a Secret contract
clearance in September 1962 for use by.the Office of Commu-
nications which contracted ‘with Morrow Products, Baltimore,
Maryland, to produce an adapter which would greatly reduce
interference on radio receivers. The adapter was delivered
in February 1963 and found to be worthless and the contract
was terminated. Subsequently, Morrow became involved with
Mario GARCIA Kohly and made the plates from which Kohly

" produced counterfeit Cuban pesos. Morrow and his wife,
Cecily, were arrested along with Kohly by the Secret Service
on 1 October 1963. At that time Morrow told the Secret . :
Service that he had become associated with a "certain agent"
after building a device which he demonstrated to €IA.

- E2 IMPDFE
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3. To our knowledge the allegations in Subject article
have no basis in fact nor did we have any relationship with
Jack Ruby, Clay Shaw or Lee Harvey Oswald.

T e
Signed

Raymona 4. farren

Raymond A.. Warren

2 Attachments, a/é

cc: DDCI
CONCUR: '

Gzerga T. Halerin , 285 <
Chief, Counterintelligence Staif Date

Theodoras G, Shaclley : Lo
. . for — R e
Deputy Director for Operations Date
{
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MEMORANDUM FOR: Director of Central Intelligencei

FROM

1.

2.

- John H. Waller
Ins pector General

BT

SUBJECT ’ s Washmgton Star Story, 1 October 1976

This is for your information only.

On 1 October 1976 the Washington Star published a news

story with an Associated Press credit line, headlined CIA .

Viewed Oswald As Information Source (copy attached). The

lead stated:

_ Contrary to sworn testimony, the CIA once con-
sidered using presidential assassin L.ee Harvey:

. Oswald as a source of intelligence information
about the Soviet Union, accordmg to a newly
released CIA document,

In sworn testimony before the Warren Commission,
former CIA Director Richard Helms said the
Agency never had '"or even contemplated' any
contacts with Oswald.

The news story, in another section, made the following
statement:

The November 25, 1963, memo explained that
the Agency's interest in. Oswald as a potential
intelligence scurce was due to his "unusual
behavior in the USSR " to which he had dcfectod
in 1959,

[ I R et T RTEIT L PRI [ R
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‘3. There was such a memorandum, written by a case
officer then stationed in Paris, recently released under FOIA.
Writing three days after President Kennedy's assassination,
this case officer recalled that there had been interest in Oswald

As soon as I had heard Oswald's name, I recalled.
that as Chief of the 6 Branch I had discussed --
sometime in the summer of 1960 -- with the then
Chief and Deputy Chief of the 6 Research Section

the laying on of interview (s) through KUJUMP or

other suitable channels . . .

I remember that Oswald's unusual behavior in the
USSR had struck me from the moment I had read
the first ODACID dispatch on him, and I told my
subordinates something amounting to "Don't push
too hard to get the information we need, because

© this individual looks odd, "

+ » « « .Ido not know what action developed there-
after . . . .

4. The Helms testimony before the Warren Commission
on this subject was.as follows:

Mr. Helms. On Mr. McCone's behalf, I had all

our records searched to see if there had been

any contacts at any time prior to President Kennedy's
assassination by anyone in the Central Intelligence

. Agency with Lee Harvey Oswald. We checked our

card files and our personal files and all ocur records,

Now this check turned out to be negative. In addition
I got in touch with those officers who were. in positions
of responsibility at the times in question to see if
anybody had any recollection of any contact having
even been suggested with this man., This also turned
out to be negative, so there is no material in the
Central Intelligence Agency, either in the records or
in the mind of any of the individuals, that there was
any contact had or even contemplated with him.
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MIVARANTON FOR: Director of Central Intelligence
FROM : Ravmond A. Warren
Chief, Latin America Division
VIA : Deputy Director for Operations
SUBJECT : Possible Accusations Against the CIA

- . e

1. On 30 July 1976 at 1630 hours, Latin Amevica Division
; was advised by Mr. Tom VWhite of the Office of Legislative
Counsel that he had just talked on the phone to & stdff aide
of Representative Thomas Downing,; Democrat of Virginia. The
staff aide told White that Representative Downing had just
received information from a Mr. Robert Morrow, author of a
rocent book (Betraval) on the Jchn F. Xennedy assassination.
Moi ided *his ali S : ey T & -
Morrow provided tnis alieged information to the Los Angeiles
Times, New York Times, a Richmond newspaper {(Times or Newsieader,
perhaps]), and others. ‘According to this information, which
the staff aide said is to appear in the ‘New York Times on
Sunday, 1 .Adugust: - : o .

a. President Richard Nixon promised a Mr. Mario
GARCIA Kohly that if an invasion of Cuba were successiul;
Nixon would arrange that all Cuban leftists outside
Cuba would be killed. 'The implication was that these
killings would be carried out by the CIA.~

b. British overflights from the Bahamas Showed
that there were Soviet missiles in Cuba as early as
1960, and.they were not removed until 1964. President
Kennedy ¥new of this information, but withheld it {rom
the public. : .

2. The staff aide said that Representative. Downing plans
to call a press conference on Monday, 2 August, to disclose
the above information, but not neccessarily to attest to its
accuracy. _ S -
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3. icccvif§5 e CTN rrcerds, Mario GARCIA Kohly was
PoTnoon do o July 1oLl oin SAavina., He is g Zoruer Cuban business-
fonoand vhe sen of o former Inban Snbaszador to Spzin. Since
1887 ho how atteapted to gzin officizl U.S. Government support,
and the support of foreign governmsnts, for various grandicse
schamas to overthrow Fidel Castre. - In pursuit of this goal,
ke has used numercus high~lisvel government contacts in an
effort to associate himself with tha CIA. In April 1964
Garcia was sehtenced to one year in prison for forging Cuban
currenc)y to introduce into Cuba to depress the econcny. He
clalied he did this with the knowiedge of the CIA and the
U.S. Governnmant CIA denied any kuncwledge of Garcia. This .
Agency has had no operational relationship with Garcia.

/s! George V. Lauder
. : %ﬂf :
. - ~ Raymond A. Warren'

cc: DDCI S L . :

. CONCUR:

LS
-
A
-

':-lli:“‘ e a')“;-r' . N -

‘Deputy Director for OpexatwonJ - Date
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® How CiA

~y HARRY ALTSHULER
MIDNIGHY Staff Writer

The CIA and Fidel Castro were
both betting on the same agent
- and Castro won.

The ClA plotted to murder Cas-
tro by using a Cuban agent
code-named Am/Lash, who
agreed to lead a coup 1o overturn
the Castro government.

But Amy Lash wirs 2 double ngent.
A longtime faithiul pal of Castro,
aamed Rolando Cubelo, he took the
CIA s mongy —— and spitled its plans-
mto Castro’s ear.

inangry retaliation, Castro set up
the asxussination of President John
F. Kennedy.

Thit is the story — alremly long-
koown in some Washington vircles
~ behind the reopening of the fle
on JFK s murder.

But the truth muy he even more
comples. Now i furmer CIA operis
tive, Robert . Morrow, has spilled
o dozen yeurs of seerets into a confessional book, **Be.
trayal,” published by the Henry Regnery Co.. Chicago.
Lee Hurvey Oswald was not the assassin, Morrow -
Seria, '

Oswald was just the chump set up to take the blare, while
the real Killers escuped. -

According to Morrow, Oswild was a small-time CIA em-

T

ROBERT

assassination. Three men fired at JFK he claims.

Mannlicher rifle he was ordered to buy before the .

4

CiA blamed Kennedy
for Bay Of Pigs failure.

[ PN

l

‘Kennedy
Was
Trying
To Get
Casiro,

But =°
Castro
Gof To

"Him Firsy
—L B

ployee, working unider orders. He hud noides whit it was all

JOHNSON' refused to
spill any details.

1 about or where his own actions fitied injo the picture,

|

A group inside the CLA itself. working closely with s
gruntled Cuban exiles. plotted the assasbination, sayS#or.
row. '

Oswald’s boss wis another ClA employee. Jack Ruby,
Ruby knew the scope of the plot and wanted no et of it,
Uut Ruby had a racket of his own on theside., Jrug-running
from Cuba, It made him vuinerable o blackmail,

Ruby was the Datlas nightclub operaior whe walked up i
Oswald and. as the nation watched on TV, shot him at close o
‘vinge. Ruby too is now diead, but his claim was he performed
the act out of love for the dead President. Morrow says this
is the truth about Ruby:

“He was ordered to liguidute Oswald, 1o keep his mouth
shut, und threatened with a jail sentence on o drug churge if
he hesitated. LT .

What did the CLA cuhal have wgpinst JFR? Morrow ex-
plains the C1A group and its Cuban exile friends blumed
Keanedy for the Bay of Pigs invasion Luilure, And they
charged him with playing politics in the Cuban mivsile erisis,

*“1f our President and his brother sit on the missile infor-
migtion, he won'tlive through his first term, " Morrow heard
from an insider. .

The CIA-Cuban exile plotters regurded JFK as a traitor.
They felt he wasn't ready cnough to battle Custro, whom
they saw us a deadly menuce 10 the U.S.

Their first plan was 0 ruin Castro by cotaterfeiting
Cuban currency to smash the economy. They were nunning
their counterfeiting operation with U S, government funds
and salaries, but naturally they had to keep it dark trom the
White House. .

- Their secrecy succeeded too well — for the Seeret Serv-
ice broke in and arrested them as ordinary counterfeiters. |
Morow himself was handed a lwo-yeur sentence, sus-
pended. in connection with the scheme.

The insiders felt the White House had interfered with
their last hope — short of violence - of breaking Castro.

*If we can‘t get Castro because of the President, we'll ges
the President first, so we can get at Castrs,” one of them
warned Morrow, Lo amitan et

The kingpin of the group. his bovk says. was Clay Shaw,

> b ¥
,Mmy" L.

e I i
L
kR

ROLANDOQ CUBELQ, left; Cuban Police Chief,

Havana University Pre;ident.“lluan Marinetio, in the ea(ly days of the Castro viciory.

ROLANDO CUBELO, a

with the beard and cigar, wore his arm in aslin

as a result of wounds he received in the Pres

dential Palace takeover in Havana on Castro
behalf.

now dead. a New Orleans businessman who was a power
the CIA. Morrow quotes him as declaring: **The assassin
tion of 2 President may seem a monstrous act, but not it ¢
alternative is an Americy under communist rule...*

Long ufterward. Shaw was indicted on u conspirac
charge. and acquitted as innocent,

But meanwhile. as Morrow tells it, the plot went ahe:
Oswald was picked as the fall guy, to be fed to the polis
while the men who actually fired the shots in Datlas th:
Nov. 22 pot away. -

This part uf the story fits in with recent Senate Inte’
gence Committee revelutions of two Cuba-connected fu,
tives fullowing the assassination, QOne fled Texas for Mexi.
the same day. and a Cubu-bound airliner was held back :
he scrambled aboard.

. The other reached Mexico the following day. and w
immediately Nown out 1o Cuba on an airliner with ao otk
pussengers.

According to Morrow, these were the men with Mar
licher rifles similur to the oae Oswild owned, who fired
the President from hidden vantuge points. The explanati
that there was more thin one man liring accounts for .
puzszling profusion of wounds, . \ .

if the truth was known or suspected in Washington, wt
has it been so long coming into the open? ,

Current talk in the nation's capital is that the first ones
realize Castro™s involvement had @ terrible fear that if !
were openty accused. it would lead to a confrontation wi

possibly the nuclesr holocaust 1+

his hacker, Russin —
whole workd dreaded.

S0 they Kept quict — even the man in the White Hous.
Lyndon B..Johnwon, - ‘

News commentator Howard K. Smith has now revealed
contidential conversition with Johnson, long ago.

00 telt you snencthing ahout Kennedy's murder thut wi
rock you," Johnson confided. “Keanedy was trying to g
Castra, dut Castro 0t to him firse,"

Smith admits, **1 was rocked all right. begged for detils
but he refused. suaving it will all come out some duy.”

True enough, there huve been rumars for yeurs, in MID
NIGHT and ehewhere, despite the massive eiforts 1o bur
investigation under the Warren Report,

The C1A and the FBE were naturally reluctant to let
workl find out they had been booby-trupped by a doubi-

3
agent.

Fhey dida’t even want to think about the truth — thut
wiis the CIA plonting agsins Castro thst Ted 1o the dewh <
the Amctican Presdent.

Fhit wars why the CLA and the FREKept secrets from the

Wiarren Commission i even failed 10 fullow up leuds 5.
igar ot what they might leurn,
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5. Mr. Helms did state exactly the words quoted in the
news story -- ''or even contemplated.'* But the context of
those words was what was reported to him as the result of
a search of records and memories. To this day those
familiar with the extensive Oswald records state that there

. is no reflection in those records that anyone even undertook

to propose or approve a contact with Oswald. It would have
been natural to do so, but apparently any such thoughts did
not progress to formal action. From the memorandum

" quoted, it is apparent that someone at Branch level did think

about it, even if nothing ever came of it. This hardly con-
stitutes a responsible or official or serious ""contemplation't
of the idea. Mr. Helms' full statement on this point seems
literally correct in the full context of his statement, although
more refined qualifications might have reiterated the basis
for bis conclusions. The news story is misleading on this
point.

6. The news story statement that Oswald was considered
due to his '"unusual behavior in the USSR, ' is exactly the
opposite of the statements of the quoted memorandum, which
reported the care that should be used if Oswald were approached,
because of his strange conduct.

7. The statement in the news story about Mr. Dulles
consulting with Agency personnel on how to answer questions
is basically true. The interpretation to be placed on this _
counselling will depend on the interpreter. The inference of
the news story is that Mr. Dulles was counselling slanted
responses on the Oswald issue, thereby tending to reinforce
the interpretation of deception attributed to Mr. Helms.

o /’/ﬂ, =
v . /_ ////;/{{14/’122 .

‘// ~“John H, Waller

Attachment:

As Stated

cc: DDCI w/atts
DIG:SD8Breckinricge: js (R 1407} & Octover 1975
Cistribution:
Orig w/atts - Addresses!
w/atts - D‘CI
yfatts - ER
wfatts - I3 Chrono -3~
w/iatis - :
wfatts -
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Contracy to.sworn testmony, ;he
CIA once considered using presiden--s
tial assassin Lee Harvey Oswald 25 as
source - of “intelligence. information.;
about the Soviet Umon. according to .
anewly released CIA docoment. ... - 3

In sworn testimony . before . the"
Warren - Commission,™; for-nen‘CI AT
Diractor Richard. Helms. said the - |
"'venc'/ naver had,“or even contam— :
plated” any contacts With Oswald,

The newly released document

written by an unidentified CIA officer |

tarse days af er President John F.
l’en.-:erly was killed in Dallas on'Nov.
<22, 1843, says that:"we showed mtel- 3

71

A OJW ald.

B H r,..ce m;e eat\ m 0$wald s.*xd “dxs--

P hp umdammod o'fxce. adaod *nah--
*I do not know what action c!aw.u’.ma:d’f

(1) .,r} -y
the. e:m.er. A

b a.q'." < \:'f-u'*
~ prd ~.‘y¢l~

I’I—C )‘I?HCL, TWAS AMONG hun-:
-deeds of pa°-3~ of. documents. from'
the CIA’s ilson'Lee Harvey Oswald.:
“The ‘material pasireleased ‘{0, The |
‘Ass o..n:ad .Press yesterday - under-.
“the Fresdom of Inforfmation Act, "} 3
A second document -reveals: thatf
" “former’ CIA- Director Allén DL.He:...,
{{ ' while s2rving as.a member:of the-,
il Warzen Conmtssmn pr:vatoly COune-:
{{seled CIA officials on the best way.to |
P answer questions-from -the coramis- -
{ Ision about allegations  that_Oswald
$Iwns 2 CIA Agente. . ma fucin wrtision s 5
I Dulles “tbou,g‘x.. l'm"ua

wmc’w
mada it clear that Lee Hdrvey Os~-
wald vas never an employe or agent

of CIA would suffice,” an unidenti-
fied CIA oificer wrote Helm> in Apn!
19J1 . "'l.'. .,i' LIRS 34 ;',.
“I agree with.him that a caretudj
.phrased denial of the charges of ‘in-|
volvaraent mth Oswald se emad most

. time in summer. 1960.”

© was after tnexrarnval ”

aop"oan ie,”” the umd:’mxnnd omcer

“(" et r[ l . Az.a¢ '.‘..-‘-

{

-,‘.'.. PRACER ﬂ_._._ LY

7 "Ihen he appeared bazore the com:
mxsswn in Nay 1994, Helms, then
_head "of. the. agency's- clandestine
“Services, testified -under-oath -that
i Pthere’s no ;material in- the-Cenlzal
In.elhgence -Agency,’ either .in ‘the’
7records o¢ ia the mind of any of the’
cindividuals;that there. was any ‘cons
“tact had or. even comtemplated thh"

- THENOV. 25 195.». rierio exp}ama
that the aoency s interest in Oswalil
_as a.potential intelligence source was
.dueito. his ‘“‘unusual bzhavior in the
USS"! ” tn WulCh h» had def:ctad m
1959 N o antrggliigaia
We wore parttcularly mterested

n the (d°lF' ed) Oswald might pro~-
“vide on the Minsk f: actory in which he
‘had been emgloyed, on certain sec--
‘tions.of the C!tj itseif, and of course-.
Ave thought.the usuval (deleted) that
“might h'*la d:.ve!op {deleted) person-
;a}lty dossxers, the memo states.>
B2 ;The memo indicates.that Oswald.
Twas also of. interest fo.the CIA. be-:;
‘cause o; concern that hzs Rz.ss:a
T TTWLL REr e
bom mfe, ®arina, r«.r—vh:, have been
.part of a trend for Sov:et women {0
ma-ry foreigners,.leave the country
‘and setile overseas where they could
serve sspxe.». e -

L e ;e.-- < e

*THE' m.au?O AuCU:. the agency s |
nter:-*s ‘in>Oswald said the-discus-
‘sions about Oswald occurred "some-
The author}
commued' "I don’t recall if this was:
discussed while Oswald and his fami-}
ly were ea route to our country or xf xt
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